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בראותי את שם המחבר בשער הספר התפלאתי לגלות 
את שמו, אלא שמיד אמרתי לעצמי שלא ייתכן שאותו 
תלמיד שתלמודו היה קשה עליו כברזל, חיבר חיבור כזה

כ"ק מרן אדמו"ר מלעלוב שליט"א על ידיעת התורה ועל העובדה שאין קשר בין כישרונות מבורכים 
להצלחה בלימוד התורה

איתא מהרה"ק ר' שלמה מקארלין זי"ע כי לכל אדם יש לפעמים 
זמן של התעוררות מיוחדת, הלימוד והתפילה מלאים טעם ועריבות, 
שעות הלימוד עוברים עליו מבלי להרגיש בזמן החולף, אמנם לאחר 
מכן ניטלת ממנו מתיקות זו ושוב עליו להתאמץ בעבודתו, על זה 
אומר הפסוק )קהלת ז, י( 'אל תאמר שהימים הראשונים היו טובים 

מאלה, כי לא מחכמה שאלת זאת'.
והיינו שאל ידמה האדם בנפשו שאותה התעוררות שהייתה לו נבעה 
מחכמתו ומעלתו, אלא 'שאלת זאת', הקב"ה נתנה לו ב'השאלה', 

להראות לו איך הוא יכול להיראות, לאן 
הא יכול להגיע, אך כעת עליו להשיג זה 

בכוחות עצמו.
ואף 'תחילת הזמן' היא בחינה כזו. 
בתחילת הזמן מעניק הקב"ה התעוררות 
לו,  ובחור כאומר  מיוחדת לכל בחור 
ראה, הבט נא, בחור'ל, באיזה התלהבות 
וחשק אתה לומד בשבוע הראשון של 
ה'זמן', איש אינו צריך לדרבן אותך, אתה 
מעצמך מלא חיות וחשק, אך האמת היא 
שכך, בחור'ל, כך יכול אתה להיראות 
כל השנה, אך על זה עליך כבר לעמול 

בעצמך )שיח"ק פתיחת זמן חורף תשע"ח(.
כאשר אדם מתייגע ומתאמץ וזוכה בסוף להבין את התורה, אין 
פירוש הדבר שבכוח היגיעה והחשיבה הטבעית זכה להבין מה 
שלמד, כמו להבדיל בשאר חכמות ולימודים, אלא שהיגיעה היא 
בגדר סגולה לסייעתא דשמיא, כשהקב"ה רואה את יגיעתו ועמלו 
של האדם להבין את תורתו, הריהו מסייע לו מלמעלה. אז ס'איז 
דא יגיעה – העלפט דער אויבערשטער אז דער מענטש זאהל זוכה 

צו פארשטייען לערנען.
וכיון שכך הם הדברים, אזי אין שום הבדל אם היגיעה היא בלימוד 

התורה גופא, או בטרחה בדרך למקום תורה, דשניהם יפה כוחם 
כדי לזכות את האדם בסגולה זו, לפתוח לו שערי סייעתא דשמיא 

הדרושה לו בלימוד התורה.

היגיעה בידיו של כל אחד
ומכאן חיזוק גדול לכל בחור, על כל אחד לדעת ש'חכמה נטועה 
בליבו', לדעת שלהצלחה בלימוד התורה אין שום שייכות עם מידת 
כישרונותיו הטבעיים, כל אדם עם איזה כישרון שיהיה יכול להבין 
את דברי התורה ולהיות מגדולי הדור. 
התנאי לכך הוא אחד, לא הכישרונות – 
להבדיל אלף אלפי הבדלות מחכמות 
אחרות שבהם יגיעה לבד אינה מועילה 
אלא יש הכרח גם בכישרון – בלימוד 
התורה התנאי היחיד להצלחה ולצמוח 

הא היגיעה.
איש'  ה'חזון  מרנא  ואומרים בשם 
זצוק"ל שהתבטא א שאד א שאד, חבל 
חבל שבידיו של בחור צעיר, א יונגער 
בחור'ל, הפקידו את הברירה אם לצמוח 
ולהיות רבי עקיבא איגר. מונחת בידיו של 
כל בחור ובחור, זה אינו שייך בשום אופן לכישרון שלו, זה שייך אך 

ורק ליגיעה, והיגיעה היא בידיו של כל אחד.
והנה בגמרא איתא 'אם אומר לך אדם לא יגעתי ומצאתי אל 
תאמין', ולכאורה יש להבין מה הוא 'אל תאמין', והרי רואים שהאדם 
כן יודע מה שלמד. אלא הפשט הוא שאדם היודע תורה ללא יגיעה 
אין לו קניין בתורה, אפילו אם הוא בעל כישרון היודע לחזור על דפי 

גמרא ללא מאמץ, אין זה קניין אמתי בתורה, וממילא אל תאמין.
והוא אשר דיברנו, התנאי היחיד לגדול בתורה ולהיות מגדולי 
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לאחר התפילה הוכיח אותי שהגעתי כל-כך מאוחר 
לתפילה. ניסיתי להתגונן שלא באתי מאוחר אלא 

ב"הודו". נענה הרבי וקבע נחרצות לעוררני: אם אינך 
מופיע כבר מתחילת התפילה ממש, זה נחשב שהספקת 

רק חצי תפילה; "תפילה שלימה לא היית"
שביבי קודש אש שלהבת מעבודתו המופלאה של כ"ק מרן אדמו"ר מקרעטשניף – קרית גת זיע"א, ביומא דשבתא • מפרי עטו 

של הרה"ח שמואל צבי גנץ שליט"א משגיח רוחני בישיבה למצוינים "מבצר התורה" וראש חבורה בביהמ"ד 'נדבורנה' בעיר אלעד 

"שבת קודש יום חמדתו" – אין אומר ואין דברים, לתאר ולהעלות 
עלי גליון את ההתעלות; הכיסופים; ההזדככות שניתן היה למשש 
במחיצת הקודש אצל כ"ק מרן אדמו"ר מקרעטשניף – קרית גת 
זיע"א. כל חפציה לא ישוו בה אל נוכח פעמי הקדושה בשעות 

רמות אלו.
לא הרי הרבי בששת ימי המעשה – ימות החול – כהרי הנהגתו 
בהאי יומא דרבה "יומא דנשמתא". יעידון יגידון כל המסתופפים 
בצילו כי ניחוח השבת המלווה אותם במשך כל ימי חייהם, קלטו 
הם בשנים בהם שהו במחיצתו באותן שבתות קודש. צלותא 
יזכרו את שבתותיו  ולנצח   דשבתא לא תישכח מהם לעולם 

הנעלות.

צלותא דשבתא

תפילותיו של הרבי לוהטות היו כאש גחלת! פשטה אישו המחממת 
בכל מתפללי בית מדרשו. משמש היה הרבי כשליח ציבור בכל 
התפילות, בקול חוצב להבות אש ובוער כאש שלהבת. מבעיר את 

עולמו ועולמות השוהים במחיצתו. 
ביום השבת קודש, על האדם להניח תשומת לב במיוחד, לעלייה 
רמה בעבודה שבלב זו התפילה. כי עיקר קדושת השבת טמונה 

וגנוזה בתפילות השבת.
הדברים נמצאים כתובים באותיות של אש בדברי ספה"ק "יושר 
דברי אמת": "כל עבודתינו להבורא יתברך הוא לברר הניצוצין, 
ולהעלות הכל למעלה על ידי תפילתינו, אך אין דומה תפלת חול 
לתפלת שבת, כי התיקון שנעשה על ידי תפלת שבת גדול הרבה 

יותר מזה של תפלת חול".
עם סיומה של צלותא דמעלי שבתא, בעבור כל הקהל בסך לברך 
ולהתברך בשבתא טבא, היה נראה בעליל השילוב הנדיר והמופלא 
של מנהיג בהיותו יורד מן ההר אל העם, ממדרגותיו הנעלות בעת 
התפילה, ההתלהבות והקולות היוצאים בקול ה' בכח, ובמעבר 
חד למאור פנים של שבת בחיוך רחב וחביבות יתירה לכל א' 

מהמסתופפים בצילו.
פעם בליל שבת קודש לאחר התפילה עלה הרבי לסלון בביתו 
נאוה קודש, פנה לאחד מן נכדיו היקרים לו שהסבו על שולחנו 
בשאלה: האם גם לך היה כ"כ חם בתפילה? השיב הנכד: ממש 
לא; הרי עכשיו באמצע החורף. "החזק בבגדי"– ביקש ממנו הרבי. 
מסכם נכדו לכותב השורות: "החזקתי ב'סטראקע'ס' והיה כל בגדו 
ספוג ממש בזיעה". כך הייתה אש התפילות אוחזת בו ולא נכבית 

אף לא לאחר פרק זמן ארוך.

נשמת כל חי
בעת עלות השחר על היקום, טל שחרית של שבת קודש, הבריאה 
כולה מצפה וממתנת שהעם הנבחר המאוחד עם המלכה היא שבת 
קדשנו ישיר את שירת הבריאה כולה. יעמוד לפני בוראו ויהלל את 

שם ה' כי נשגב שמו לבדו.
לתאר את תפילת שחרית של שבת אצל הרבי מקרעטשניף אין 
ביכולת קולמוסנו הדל. ולו כי היאך הקולמוס הגשמי יתאר על גבי 
גליון גשמי ענין שהוא הרוחניות בטהרתה ללא שמץ של גשמיות.

בעל המופת הגדול בדורו - בה"א הידיעה ה"ה הצדיק רבי מאיר 
מפרמישלאן זי"ע, אמר בסוף ימיו: "מקוה אני שלא יזכרו את 
מאיר'ל רק מספורי המופתים שעשה, שאיפתי שיזכרו לדורות איך 

שמאיר אמר לפניך נשמת..."
לבר מסיפורי מופת הרבים שמפעימים ומסופרים על הרבי 
מקרעטשניף מני אז עלה בסערה השמימה, הבה ונספר מן עבודת 
ה'נשמת' כל חי שלא תישכח מקרב אלו שזכו לדרוך, ולו פעם 

אחת, על מפתנו. 
מקפיד היה לעורר את שומעי לקחו לשמור בקפידה על הגעה 
בזמן לתפילה. לא היה מושג במחיצתו לאחר את התפילה בשעה 

הייעודה שקבעו מראש!
מספר חסיד נאמן: פעם באתי בצפרא דשבתא לתפילה כשהרבי 
נצא כבר בפיסקת "הודו". לאחר התפילה הוכיח אותי שהגעתי 
כל-כך מאוחר לתפילה. ניסיתי להתגונן שלא באתי מאוחר אלא 
ב"הודו". נענה הרבי וקבע נחרצות לעוררני: אם אינך מופיע כבר 
מתחילת התפילה ממש, זה נחשב שהספקת רק חצי תפילה; 
"תפילה שלימה לא היית" – קבע הרבי כשדבריו פלחו כליות ולב.
עת יפתחון שערי ההיכל הוא עת רצון גדול ולפיכך יש לומר 
תפילה זו "בריך שמיה" )– תרגום מהזוה"ק הנדפס בסידורים 
לפני פתיחת הארון(. דומה כי רבותנו הק' בקרעטשניף היו ששים 
ושמחים לעיתות רצון כגון אלו ולא היו נותנים להם לחמוק מהר 
מידי, אם יש עת רצון- הבה ננצלנה עד תום. ומשכך, היה הרבי 
משקיע כוחות עצומים לעת פתיחת הארון ואף בפה מלא אומר 
הוא עם הפתיחה "אבינו מלכנו פתח שערי שמים לתפילתנו". 
בהשתפכות הנפש ובקול רעש גדול אומר הוא את תפילת "בריך 
שמיה" כשכבר בתבות "אין עוד מלבדו" היה כופל ומשלש בדקות 

ארוכות הוא כמכריז היננו לפניך בביטחון ובאמונה יוקדת.
הרבי מסיים את תפילת בריך שמיה אך עדיין לא מוציא את ספר 
התורה מהיכל ה', הרי הוא טומן ראשו בארון הקודש ומתייחד עם 

בוראו ושופך שיח חרישי. עת רצון היא וצריכים לנצלה עד תום.
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כוחות עצומים השקיע הרבי עד עתה בתפילתו. שעה ארוכה עומד 
הוא כבר לפני בוראו ומתחטא לפניו. אך עדיין לא הגיע תפקידו 
אל סיומו. קריאת התורה:אחד העבודות שבהם השקיע את כל 
רמ"ח אבריו וכוחותיו לקרא בתורה. היה אביו הקדוש מהרד"מ 
מקרעטשניף זי"ע שח ואומר: לקרא את סדר הפרשה לכל פרטותיה 
ודקדוקיה, אך גם לקרא לכיון גבוה, לדון מתוך הפסוקים בזכותו 
של אותו אדם להפוך בדינו ולהשפיע לו כל טוב וכל זה מתוך 
פסוקי העליה שהיה רבניו בוחר בעצמו עבור כל אחד מן העולים. 
אין איפוא פלא על שיחת החסידים כי הרבה עובדות מפליאות 
וישועות גדולות התחוללו בעת הזו מתוך פירושי מקראות ורמזים.

זה השולחן אשר לפני ה'

אש שלהבת י-ה – שולחנו הטהור של מרן אדמו"ר מקרעטשניף 
זכרונו לברכה בליל השבתות סחפו את 
המונים מתושבי עירו. רשפיה וגציה התפזרו 
ונחקקו עמוק עמוק על לוחות ליבם. 
מה נוראה היא האש הגדולה הזו!!!... 
חזקה על כל אשר זכה להתקרב עדיה, 
להתחמם מעט לאורה, הלה יהא בידו 
להעיד נאמנה שכן אותה אש שסבבתו 
וליהטתו, לא הייתה היא כי אם האש 

האלוקית שבערה מתוך הסנה.
ואכן כן, יהודים דורשי השם וקרבתו 
מכל רחבי קרית גת; ביקשו להתחמם 
באורה של השבת וקדושתה, לטעום מנועם 
זיו טהרתה, נהרו ובאו מכל קצוות העיר 
ואף מחוצה לה, כדי לשהות במחיצת 

'קרטשנפע'ר רבי'ס טיש', להתבשם מהניחוח המופלא שאפף את 
הכל בבקשם לקלוט בגופם את אותם ניחוחות הקדושה שתהיינה 

באמתחתם למשך ימות השבוע.
למרות שהתרחק כליל מפירסום נהרו המונים לשאוב ממעיינותיו 
הבלתי נדלים. אך למרות הכל מבקש היה לערוך את שולחנותיו 
במקום קטן צר מלהכיל. לא פעם התבטא הרבי: "שככל שהציבור 
יותר מוחות!" וממשיך לבאר: כיון שהרבי  יותר, יש לי  מזערי 
מתקשר לכל חסיד במוח ובלב, וכשחסיד אין שלם במוחו לה' ויש 
לו מחשבות זרות זה מבלבל את הצדיק, ולכן ככל שהציבור קטן 

יותר, פחות מבלבלים אותו!
אך למרות התאמצותו להתרחק מן הפירסום חצירו נעשתה לתל 
תלפיות, לתל שכל פיות פונים אליו, ורבים ממבקשי ה' חסידים 
ואנשי מעשה הגיעו לבית מדרשו אם באלו שבאו להתחזק ולקבל 
הדרכה בעבודת הבורא, ואם באלו שבאו להזכיר את עצמם בדבר 
ישועה ורחמים, לרפואות וישועות, והרבי, מתוך ענוות חן וקירוב 
נפשות עמך ישראל מברך ומעודד, מסביר פנים ומשפיע שפע 

ברכה והצלחה בגוף וברוח.

קול גדול מדבר מתוך האש

"...כברקים היוצאים מזיו החיות – מראה כהן... כדמות הקשת 
בתוך הענן... כהוד אשר הלביש צור ליצורים!".

חסידים מספרים: לב מי לא יהמה; יכסוף, וישתוקק שוב לשמוע 
את קול דברי אלוקים חיים מדבר מתוך האש, בו נשא דברות קודש 
במשך שולחנו הטהור. המה היו עושים אוזנם כאפרכסת לשמוע קול 
חוצב להבות אש בדברותיו הקדושים. בדרכו זו המיוחדת השכיל 

להחדיר את הטעם ואת נועם הנשמות – הלא היא שבת קודש. 
לא היה עת וזמן מוגדר לשעת אמירת ה'תורה'. בשיחותיו האלוקיות 
אלו יחדיו היו תמים, הכל כפי מדת כל איש המשתתף בו, זה חש 
כי מעודד וחובש - זה הרגיש ברוחו כי נוקב באמרותיו העילאיים; 

תובע התעלות, התרוממות טפח מעל החיים החומריים. 
על אלו דברי תורתו העיד בעצמו פעם: "את אשר ישים ד' בפי 
אותו אדבר"! – כך אכן נראו הדברים בעליל. בקולו הקודש כבת-

קול היוצאת מהר חורב, מבקש לדפוק על פתחי הלבבות להעפיל 
את מדריגות בעבודת היוצר. אלו שיחותיו המרוממות יילקטו 
ויופיעו הודות לבקשתו לספר בשם: "נועם ישראל" אי"ה בקרוב.

מעשה אירע פעם בשבת בבוקר אחר התפילה ניגש אחד מזקני 
החסידים שאינו נמנה כלל על חסידי קרעטשניף, היות שיש לו בן 
הדר בעיר בא לשבות אצלו ובשמעו על התרוממות המיוחדת בצל 
הרבי בשב"ק הגיע להשתתף בשוה"ט, כשקודם לכן דחק מאוד בבנו 
שג"כ יבוא איתו, כיון שבנו נמצא במצב 
של ירידה בעבודת ה', וחפץ שידבק בו 
מעט מהתעוררותו של הרבי, ובנו הסכים 
ואמר שיבוא אחריו, ממשיך לספר אותו 
יהודי – שהוא הגיע לשוה"ט כשהרבי 
היה באמצע הדא"ח וכולו נמשך ונקסם 
אחר דברות קדשו, ולפתע לאחר זמן 
מה הופיע ג"כ בנו לשוה"ט, ומספר – 
ממש בו ברגע שבנו נכנס, החל הרבי 
לעורר ולדבר נוראות על ענין מסוים 
בעבודת השי"ת שבזה היה בנו בירידה 
גדולה מאוד, על אף שלא קשר כלל 
למה ששוחח הרבי קודם, ותיפעם רוחו 
מאוד מעיניו הצופיות לכל, בספרו שבנו כשראה כזאת חיל ורעדה 
אחזתו, ביודעו שהרבי מדבר אליו בלבד, וכשחזר לביתו הבטיח 

שהוא שב בתשובה וישפר מעשיו בעבודת ה' לירא ה' וכן הוה.
אגב כך מעניין לציין את רגישותו לזולת, וביותר את כבוד וההערכה 

שניתן היה לחוות שרוחש היה לכל יהודי. 
באחת מן השבתות המרוממות, כשהרבי זימר את הפיוט "אזמר 
בשבחין", אחד מן המסובין ששר בע"פ בטעות התבלבל והחל 
באמצע קטע שהוא כמה קטעים קודם שכבר זמרו. הרבי בהיותו 
היותו משורר מתוך הזמירות חש לפתע בטעותו של הלה, המשיך 
איתו מהקטע ההוא וחזר לאחוריו כדי שלא לביישו. אותו יהודי 
הלה תפס שטעה כלל חשב לפי תומו, כי הרבי משורר כן וחוזר שוב 
על תבותיו תוך דביקות עילאה – כך בדרכיו המחכימות ובמידותיו 
התרומיות ידע היטב לכבד את הזולת כמאמר החכם במשנה: "יהי 

כבוד חבירך חביב עליך!"

שולחנו של אדם מכפר

דגש גדול הניח הרבי במשנת חייו על עבודת האכילה. בעצמו 
היווה דוגמא חיה לכך, להיבדל מן החומר לא לשקוע במאכלים 

אלא לאכול כרצון הבורא.
למרות שבימות החול בשנים קדמוניות, ריבוי התעניתים היו ממש 
מנת חלקו. ואף בימים שלא היה מתענה היה מקיים נפשו משך 
היום ע"י כוסות תה ובערב אכל סעודת ערב. שיחותיו בעניין תאוות 
האכילה היו רבות עד למאוד, והיה חוזר בשם אביו הקדוש רבי דוד 
משה מקרעטשניף זצ"ל: "את ה' אלוקיך תירא" 'את' באידיש היינו 
'העס' פירושו תאכל, אבל ה' אלוקיך תירא, תאכל לשם שמים כדי 

לחזק את הגוף לעבודת הבורא ית"ש.



45 יוצא לאור ע"י ארגון אחינו רח' הקבלן 45 ירושלים טל: 02-5609025 | לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל

תמיד בעת סעודת השבת היה הרבי מטעים את זמן האכילה 
בנועם דברותיו הנלהבים. ואמר הטעם: "כדי שלא יהיו שקועים 
באוכל!". מספר אחד מן החסידים שבא לגור בקרית גת. היה זה 
באחת מן השבתות הראשונות של אותו חסיד, זכה לסעוד את 
סעודת ליל שבת במעון הקודש. או אז פתח לו הרבי אוצרות 
וטללים מבורכים במעלת עבודת האכילה שיש לו האדם להתעלות 
במשך כל ימי חייו. בין הדברים סיכם הרבי את שיחתו והדרכתו 
המחכימה: "תדע נא יקירי! זה לא חכמה לעשות תעניתים; צריך 

לדעת לאכול לשם שמים!" - - -
 ממשך אותו חסיד לספר בפליאה: החילותי לחשוב ולהרהר בליבי: 
האיך הוא ]הרבי[ מדבר באמצע הסעודה, הרי כל בן חמש למקרא 
יודע שאין משיחין בשעת הסעודה. לפתע עוצר הרבי את דבריו 
ופונה לחסיד: הנני מקפיד לדבר באמצע האוכל כדי שלא להרגיש 
טעם באוכל ושהסועדים גם ישמעו דברי תורה ולא יהיו שקועים 
באוכל". כאן – מספר החסיד – כבר לגמרי יצאתי מן הכלים: הרי 
הרבי קורא את כל מחשבותי, מסיים החסיד את סיפורו: על אתר 
פונה אליי שוב הרבי ומפטיר ברמז: "תדע נא יהודי יקר! זקיני 
הרבי ר' מרדכל'ע מנדבורנא היה בעל רוח הקודש; אני נכדו! - - -

מדריך היה את צאצאיו ומקורביו לא להיות להוט אחר המאכלים, 
ולא להתגשם בגשמיותם ובחומריותם. לא פעם מבקש מנכדו 
להדריכו ולהחכימו: "נכון שכולם כבר התחילו לאכול, אתה תמתין 

עכשיו כך וכך דקות ואחר תאכל!"
עוד היה מתריע ומעורר: "אל תהיה מונח בצלחת, איך בן אדם 
גדול כזה נכנס לתוך צלחת קטנה כזאת?!" כך קיבלו השוהים 
במחיצתו מושגים רמים ונעלים של התרחקות מן העולם החומרי, 

ולהיות יותר דבוק ברוממות עבודת הבורא.

"פיש לכבוד שבת!"

עבודה גדולה נערכה אצל הרבי באכילת הדגים בשבת קודש. כל 
שאר מאכלי ומעדני השבת הייתה כמן 'עבודה', אך בעליל נראה 
היה כעושה 'עסק' בעת אכילת הדגים. עבודה זו החלה כבר בליל 
שישי שהיה מולח הדגים קודם הכנתם לכבוד שבת, כדאי' בגמרא 

"רבא מלח שיבוטא".
אך הוגש לפנינו סיפור מעניין ומסעיר על מסירות נפשו בעבור 
דגים לכבוד שבת: היה זה בשנות התש"ל - שנים אחדות אחר 
שקבע הרבי משכנו בקרית גת, ליל שישי אחד נכנסה הרבנית 
ומענה בפיה כי לצערה לא השיגה דגים לשבת, כאשר ניסתה 
בכל דרך בכל רחבי העיר וסביבותיה אך לטענת בעלי החנויות 
שיש מחסור חמור בדגים ואין סיכוי למצוא אף לא דג אחד לכבוד 
שבת. על אתר קרוא קרא הרבי למקורבו ר' משה מאיר איז'ק 
הי"ו )יהודי נערץ זה עוד זכה להימנות מחסידי אדמו"ר מוהרד"ם 
זצוק"ל ברחובות(, כשבא אמר לו שנוסעים יחדיו לעזה לחפש דגים 
לכבוד שבת. הרבנית בשמעה זאת נחרדה עד מאד. וכי איך יעלה 
על הדעת ליכנס למקומות של סכנה באישון ליל. אך הרבי ברצונו 
העז לא שת ליבו והיה נחוש לצאת ולחפש דגים לשבת ויהי מה. 
ויהי בצאתם לדרך, מופלא היה ההשגחה העליונה שסיבב הקב"ה 
בהגיעם לעזה באשמורת הבוקר עם הפציע השחר, לפתע ניצב אל 
מול הרבי ערבי ובידו 'דג גדול' מאד, וקורא לעברם בשפת האידיש: 
"פיש אויף שבת!" )דג לשבת(. אורו עיניו של הרבי והודה לה' 
בראותו ההשגחה העליונה. בזריזות ובחריצות החל הרבי לבדוק 
את סימני כשרות הדג וקנו מידו. מיותר לציין כי כאשר שבו לביתם 
החלו הכל להודות במעון הקודש בשמחה על שהיקרה ה' לפניהם 

דג לכבוד שבת בהשגחה מופלאת.
כמה פעמים שח בהערכה אחיו כ"ק מרן אדמו"ר מקרעטשניף 
שליט"א לנכדיו: "באם רצונכם לראות האיך היה נראה שבת קודש 

אצל אבי הקדוש תסעו נא לשבות אצל אחי בקרית גת!" - - -

למען כבוד השבת

כהיום נעשית תנועת ניגון "שבת שלום ומבורך" שגורה בפי כל. 
ניגון זה הינו ניגון נדבורנאי מבית צדיקי קרעטשניף – נדבורנה 
שקיבלו מאת הסבא קדישא הר"מ מנדבורנה כששמע בעצמו במעונו 
של הרה"ק בעל ה"בני יששכר" זי"ע. – "שבת שלום ומבורך". אם 
תמצי, הרי שזוהי פסגת תשוקתו של הרבי מקרעטשניף קרית גת 
בכל תהלוכות יומא דנשמתא זו לזכות לשבת שלום ומבורך. שלום 
בין ישראל לאביהם שבשמים להתענג בתענוגים באהבתו ויראתו, 

ולהרבות קדושתה בקרב כל אשר בשם ישראל יכונה.
ולא זו בלבד בשנים קדמוניות בעת שהתגוררו ליד מקום משכנו 
אינשי דלא מעלי שניסו בכל כוח לפרוץ את מבצרי השבת ולחללה, 
ניסה לעצור בכל כוחו לבל יהינו לפרוץ ולזלזל בכבודה של השבת.
כשראה בשבת מהחלון רכבים נוסעים בשבת היה זועק "שבת" 
בכל כוחו ופעמים שגבל אף במסירות נפש, כשהללו איימו עליו 

בזריקת אבנים וחפצים מסוכנים וכדומה.
פעם בליל שבת-קודש אחר עריכת שולחנו בליל שבת יצא 
למרפסת ביתו לשאוף אויר ותוך כך ראה רכב שנכנס אל תוככי 
שיכון קרעטשניף שבקרית גת. על אתר החל לזעוק בכל כוחו: 
"שבת!" "שבת!" ניסה נכדו לעצור אותו וטענתו עימו, שלא מתאים 
שרבי חשוב עומד כאן במרפסת וכל הרחוב שומע אותו זועק. 
הפטיר הרבי ואמר לנכדו יקירו: – מה אתה מסתכל כך, וכי איך 
ניתן להחריש כשרואים רכב נוסע בשבת ופורץ את חומת השבת 

לנוכח עיננו?! - - -

אסדר לסעודתא

בכלל, החסידים ורבים שזכו לסעוד במחיצתו בעת ה'מיטאג טיש' 
העידו כי סעודת שבת נערכה מידי שבת בשבתו באווירה עילאית 
ומרוממת, כאשר ניתן היה לחוש בעליל קדושת שבת מאי היא?!

או אז, מידי שבת בשבתו, נוהג היה הרבי ללמוד בספרו הקדוש 
של איש האלוקים רבי אלימלך מליז'ענסק זכותו יגן עלינו בספר 
"נועם אלימלך", בקול לבת-אש ובתנועה מיוחדת. קטעים אלו היה 
משנן בבכיות עצומות והתעוררות שלהבת אש. לא בכדי הטעימו 
רבים מתושבי קרית גת שזכו לא פעם ולא פעמיים להאזין ברוב 
קשב ובהדרת כבוד לאמרותיו בעת סעודות הללו: למדנו ממנו איך 

לגשת לספר חסידות!
היה דורש ואומר את דברות הצדיק מליזענסק בעינים דומעות, 
מקריא בפניהם מענינא דיומא ובדברי מוסר שפלחו כליות ולב, 
ולא קמו מהשולחן עד שהיו המסובים מקבלים על עצמם מכן 

ואילך עולים אנו ומתעלים בעבודת היוצר. 
על שבתות מרוממות אלו, די לנו לצטט מה שהתבטא הרבי 
בעצמו בשנת תשע"ז באחד מלילי השבתות לפתע פלט מבלי 
משים מילים מרטיטות: "רבונו של עולם עוד מעט שבעים שנה 

שעבדתיך בנאמנות!" - - -
]תודות למכון "יקירא קדישא" דחסידי קרעטשניף קרית-גת, על עזרתם 
בהכנת המאמר[
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תפסיק לנענע את הרגל, זה מפריע לי להתרכז בלימוד! 
תזוז קצת הצידה, אתה מסתיר לי את המגיד שיעור!
מה קורה כשאתה עומק להיקלע לעימות עם חבר, ומרגיש שבעוד רגע תפתח לה מריבה קטנה או גדולה? 

הרה"ח יחיאל בירנבוים שליט"א
אחד הניסיונות הגדולים והמצויים ביותר בחייו של בחור הלומד 
בישיבה הוא ניסיון הוויתור. למעשה, ניסיון זה מלווה את האדם 
בכל ימי חייו, מהיותו ילד רך בשנים ועד זקנה ושיבה. אבל בישיבה 
הצורך לוותר אינו מסתכם רק בכמה בני משפחה שעימם עלולים 
להתפתח עימותים, ועם כמה אנשים מהסביבה הקרובה. הניסיון 

הוא מדי יום, כל היום, מול כל אחד ואחד מתלמידי הישיבה. 
עימותים יכולים להתפרץ בכל רגע. 'הוא תפס את המקום שלי', 
'שיסגור כבר את החלון, הוא לא מבין שהמזגן בורח החוצה?', 
'למה לקחת את המזלג שהיה ליד הצלחת שלי?', 'אולי תסגור 
כבר את הדלת, האור מפריע לי לישון', 'תפסיק לנענע את הרגל, 
זה מפריע לי להתרכז בלימוד', 'תזוז קצת הצידה, אתה מסתיר לי 

את המגיד שיעור', 'אני הייתי לפניך 
בתור לטלפון הציבורי, אתה הלכת 

לטייל, עכשיו תחכה'.
כמובן שהדוגמאות הן רבות, ואין 
לדבר סוף, אבל הרעיון הוא אותו 
רעיון. בדרך כלל כל מה שנדרש 
זה ויתור קטן, קצת גמישות, מעט 

סבלנות והכל יעבור. 
כ"ק מרן אדמו"ר מלעלוב זצוק"ל 
היה חוזר בכל עת מצוא על מאמר 
צדיקים על הפסוק 'וירא מנוחה כי 
טוב ויט שכמו לסבול', שמי שרוצה 
לחיות במנוחה, כדאי לו לאמץ אל 
לבו את מידת הסבלנות: "אז מ'האט 
סבלנות, גייט אלעס אריבער". כי 
הוויתור מוליד סבלנות, והסבלנות 

מביאה בדרך כלל פתרון לבעיה. 

סבלנות! זה יעבור!!

אם נרצה להתמקד בדוגמאות שהבאנו, נגלה עד כמה כל הבעיות 
יכולות להיפתר בוויתור קל ובדרך כלל גם לא מאוד משמעותי. 
מישהו תפס את המקום שלך בחדר האוכל? שב במקום אחר! 
אולי המקום האחר לא יהיה כל כך נוח, אבל גם לריב זה לא נעים. 
הוא פתח את החלון? אולי קר לו... למה רק לך צריך להיות 

נעים. גם הוא בנאדם. 
 30 לקחו לך את המזלג? כמה זמן ייקח לך לארגן מזלג חדש? 
30 שניות שווה לריב עם חברים? האם אתה כל  שניות... בשביל 
30 שניות על  כך מחושב במשך כל היום ואינך מפסיד לעולם 

דברים של מה בכך? 
על אחת כמה וכמה כשהוויכוחים נכנסים גם לשלב העלבונות 
ההדדיים. זה כבר אסון של ממש. כולנו יודעים מה אמרו חז"ל 
על המלבין פני חברו ברבים, ובכלל אם נעשה חשבון, סביר להניח 

שבמקרה שתלבין את פני חברך הוא לא יטמון ידו בצלחת וימהר 
להשיב לך מנה אחת אפיים. ייתכן שתצא כמנצח והוא ייפגע יותר 
ממך, אבל גם אתה תספוג עלבונות. הוויתור יהיה הרבה הרבה יותר 
נעים ונחמד, וגם יסייע לך רבות ביחסי החברה, ביחסי משפחה 

ובכל תחום אחר בחיים. 
זה המקום לצטט את הסיפור המופלא שסיפר הגאון רבי אברהם 
'ווי  גניחובסקי זצ״ל ראש ישיבת טשעבין, סיפור מופיע בספר 

העמודים', ושהובא באחרונה בעלון 'שבת אורה'.
הגר"א גניחובסקי סיפר ששמע מבעל המעשה בעצמו, וכך היה 
המעשה: לפני השואה היה לאותו אדם אטליז, חנות גדולה לממכר 
בשר ועופות. בסמוך לביתו החזיק גם לול ענק של תרנגולים חיים, 
שמשם היה נוטל מדי שבוע את העופות ושוחטן. בכל שבוע היה 
עורך חשבון מדויק כמה עופות הוציא 
מן הלול, כמה נמכרו באטליז, ובסך 
הכל כמה עופות חיים נשארו בלול.

פעם אחת שם לב שחסר עוף אחד 
מן החשבון, לאחר שבוע נחסר עוף 
נוסף, ובשבוע שלישי שוב נעלם 
עד  כך שבוע אחר שבוע,  העוף. 
שהחליט לעקוב בעצמו אחר הגנב. 
והנה  הלול,  בתוך  הוא התחבא 
באמצע הלילה הגיע קול צעדים 
לאוזניו. הוא נדרך תיכף, וממקום 
מחבואו ראה אדם חומק חרש דרך 

החלון פנימה…
משהסתכל היטב הופתע מאוד 
לגלות שהמדובר בשכנו הקרוב 
לביתו, שהיה אדם עני מרוד, איש 
מדוכדך, שלא היה מסוגל לעמוד בפני הרעב הנורא של בני ביתו, 
ובלית ברירה ׳סחב׳ בשקט עוף אחד בלבד, ומיד נשא רגליו לחמוק 
החוצה. אולם ברגע האחרון ממש בטרם יצא החוצה, הבחין פתאום 
בשכנו בעל הבית המציץ ומסתכל בו ממקום מחבואו… ומרוב פחד 

ובושה תפס רגליו ונמלט ונס על נפשו.

להתבייש מפני הגנב

בעל הבית נסער מאוד למראה שכנו, שהתדרדר עד מצב נורא 
שכזה. הוא ידע היטב שאין מדובר כאן בגנב כלל, שהרי היה 
באפשרותו באותה גנבה לחמוס שלל רב, ולא נטל כי אם עוף אחד 
בלבד כדי לתת אוכל לפי הטף שכמעט גוועים ברעב! וכמאמר 
החכם מכל האדם בספר משלי )ו, ל(: "לא יבוזו לגנב, כי יגנוב 

למלא נפשו כי ירעב".
והנה יותר ממה שנכלם הגנב משכנו בעל הבית, התבייש בעל 
זה  הבית משכנו הגנב, בחשבו על הצער הגדול שיהיה לעני 
כשייפגש עמו, שבוודאי יתמלא צער ועוגמת נפש, ותתמלא נפשו 

המשך בעמוד 28 <<<
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בכוחו של כל אחד ואחד להגיע לדרגות נשגבות ונראות 
בקדושה, וכפי שכותב הרמב"ם שיכול להיות אפילו 

בדרגה של "צדיק כמשה רבינו", והדרך הנכונה והאהובה 
לפני ה', היא להתייגע בתורה הקדושה, המטהרת את 

האדם ומקדשתו ומביאתו למעלות עליונות
המשפיע הגה"צ רבי אשר לוסטיגמן שליט"א 

 בדרכי העבודה בימי השובבי"ם, כיצד צריך בחור ישיבה לסגף את עצמו, באילו מיני סיגופים, 
ואיזו היא הדרך לקבל על עצמו עול תורה

עניין ימי השובבי"ם הוא עסק התשובה על העוונות והחטאים, 
כאשר כתב רבינו האריז"ל ב'שער רוח הקודש' כי ימים אלו מסוגלים 
לתשובה, וכן איתא בחיד"א בספרו 'פני דוד', וב'תולדות אהרן' 
להרה"ק רבי אהרן מז'יטומיר כתב שימים אלו הם ימי תשובה 
כמו עשרת ימי תשובה, ואף תפילה שאיש ישראל מתפלל בימים 
אלו גדול כוחה כמו תפילה בעשרת ימי תשובה, וכל המעיין בספרי 
החסידות ימצא עוד מקורות רבים ונפלאים לעניין זה של התשובה 

בימי השובבי"ם. 
ואכן נהגו חסידים ואנשי מעשה להתענות בשני וחמישי ויש 
שנהגו להתענות בערבי שבתות בימי השובבי"ם, ועיקר התענית 
הוא שברון הלב, החרטה על העבר והקבלה לעתיד כדכתיב 'קרעו 

לבבכם ואל בגדיכם' כידוע. 
אלא שבחור צעיר בזמנינו עלול להעלות במחשבתו שעניינים 
אלו אינם שייכים לזמנינו, ומה לבחור צעיר ולעסק התשובה, הרי 
בין כך ובין כך בדורות אלו כמעט אי אפשר להתעלות במעלות 
הצדיקים והקדושים ולהגיע לדרגות נפלאות בעבודת ה', אלא שהוא 
משתדל להתנהג בכל דרכיו כראוי עד היכן שידו משגת, ודי לו בכך. 
חלילה מלהעלות על דל שפתיים כדברים האלו, ואף במחשבה 
אסור להעלותם, כי הסובר שלא נברא להיות צדיק חס ושלום, 

אינו אלא טועה.

צדיק כמשה רבינו

וכמים קרים על נפש עיפה, הם דבריו הנעימים והמתוקים של 
הנשר הגדול הרמב"ם ז"ל, בספרו "יד החזקה" הלכות תשובה 
)פ"ה ה"ב(: "אל יעבור במחשבתך דבר זה, שאומרים טפשי אומות 
העולם, ורוב גולמי בני ישראל, שהקב"ה גוזר על האדם מתחילת 
ברייתו, להיות צדיק או רשע, אין הדבר כן! אלא - כל אדם ראוי לו 
להיות צדיק כמשה רבינו, או רשע כירבעם וגו', אלא הוא מעצמו 

ומדעתו, נוטה לאי זה דרך שירצה".
ברור אם כן שלא זו בלבד שכל אחד ואחד מישראל מחויב מעיקר 
הדין במצוות תשובה, אלא שבכוחו של כל אחד ואחד להגיע לדרגות 
נשגבות ונראות בקדושה, וכפי שכותב הרמב"ם שיכול להיות אפילו 

בדרגה של "צדיק כמשה רבינו".
אשר על כן, אל יאמר לעצמו בן הישיבה, הן אני בחור צעיר 
וחסר כח ויכולת, ואיך אוכל להתקדש ולהיטהר בימי השובבי"ם 
הללו, כאותם קדמונים שהתענו וסיגפו את עצמם וזכו למה שזכו. 

חלילה לו מלומר כן. 
אבל שומה עלינו לדעת שיש הבדל גדול בין דור לדורות הקדמונים: 
אם בשנים קדמוניות נהגו השבים אל ה' בלבב שלם לסגף את גופם 
בתעניות והסיגופים נוראים, כבר הזהירו רבותינו בדורות האחרונים 
וקבעו מסמרות בדבר, לבל יגף האדם את עצמו בתעניות וסיגופים, 
על אחת כמה וכמה כשבכך מחליש את גופו ומנע עצמו מלימוד 
התורה, ואפילו אם רק ייפגע לימוד אך במעט אסור לו לעשות כן. 
אלא הדרך הנכונה והאהובה לפני ה', היא להתייגע בתורה 
הקדושה, המטהרת את האדם ומקדשתו ומביאתו למעלות עליונות. 

עיקר התשובה על ידי תורה

וז"ל ה"אוהב ישראל" להרה"ק מאפטא זיע"א, )פ' ויחי ד"ה 
ויקרא(: "מי שנוגע יראת ה' בלבבו, צריך להתאמץ בכל יכלתו, 
ולעשות תשובה... ובפרט בימי פרשיות של שובבי"ם המסוגלים 
לכך... ועיקר התשובה הוא ע"י תורה ותפלה וצדקה, כל אחד ואחד 
לפי יכלתו. ובפרט בלימוד תורה שבעל פה, ולברר הלכה בליבון 
ובירור יפה, בזה הוא מקבץ חלקי הטוב והניצוצין קדישין, ומברר 
אותן מתוך הקליפות, להוציא בלעם מפיהם בסוד חיל בלע ויקיאנו. 
וזהו עיקר התיקון... כי לימוד תורה שבעל פה בכוונת הלב, וביראת 
שמו הנכבד והנורא, וכל שכן מי שזוכה ללמוד תורה לשמה ממש".
ולא זו בלבד שלימוד התורה חשוב יותר מהסיגופים והתעניות, 
אלא שהעוסק בתורה אינו צריך לסיגופים אלו כלל ועיקר. דבר זה 
מלמדנו הגאון רבי חיים מוואלאזין זיע"א, מה ששמע מרבו הגאון 
מוילנא זי"ע, על פי דברי התיקוני זוהר, וכדבריו בספר "כתר ראש" 
... לעסוק בתורה, והעוסק  )אות קל"ג(, וז"ל: "תשובה להנכשל 
בתורה אין צריך לדאוג כלל". עוד מביא שרבו הגאון מוילנא זי"ע, 
הראה לו מאמר בתיקוני הזוהר ובספרי מוסר המחמירים מאד 
בעניין תשובה, "אבל בסוף המאמר בתיקוני זוהר, נמצא דבר טוב 
למבין, שכתב בתיקון כ"א וכ"ב: "אבל אורייתא אורך ימים בימינה 
כו', פירוש שמצלת מן המיתה, ובשמאלה עושר וכבוד - שמצלת מן 
היסורים קשים כמיתה, והספרי מוסר לא הביאו זאת", עד כאן דבריו.
וביותר יש לשים לב לכך שהתורה עצמה הרי היא מסגפת את 
גוף האדם, הגם שהיא משמחת את הלב ומאירת עיניים, ואין לך 
סיגוף גדול יותר מקבלת עול תורה כמו שאומר הגאון מבוטשאטש, 
מביאו הרה"ק מקאמארנא זי"ע, בספרו "נצר חסד" )פרק ג' משנה 
ה'(, וז"ל: "ואמר לי הגאון הקדוש מוהרא"ד מבוטשאטש בילדותי: 
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בני אומר לך דרך השם, כתיב: )ישעיה מט, ט(: "לאמר לאסורים 
צאו", ודרשינן: )תנדבא"ר פכ"ז טז( לאסורים אלו תלמידי חכמים, 
שאוסרין עצמן למקרא ולמשנה ולהגדה, מאי היה סברא שתלמידי 
חכמים לא יצאו מן הגלות? אלא - תלמיד חכם בילדותו אוסר עצמו 
לתורה, היצר מקטרג מאוד לבטל מדברי תורה, והתורה עליו כעול 
קשה - כמות, והוא יושב ושונה וממית עצמו על דברי תורה - להגות 
בגמרא ופוסקים, ומצפה שיזכה ללמוד לשמה, בנועם זיו השכינה, 
והן הן סגופים גדולים, יותר מכל הסגופים שבעולם, ללמוד תורה 
יומם ולילה, ולפום צערא כך הוא השכר. ושלמה אמר )קהלת ב, 
ט(: "אף חכמתי", שלמדתי באף ובטורח וביגיעות, "עמדה לי" 
בעת דוחקי, וכל זה הצער - כל זמן שנפשו גולה בגלות המר של 
יצר הרע, אבל כשיזכה לבחינת "קרבה אל נפשי גאלה" )תהלים 
סט, יט( בפרטיות, וכן לעתיד בכללות כל העולם, כשיתגלה נועם 
ואור עריבות מתיקות ידידות התורה, אז - תלמידי חכמים יוצאין 

מן המאסר והגלות".

המפתח לסייעתא דשמיא

והטרחה  ההשתדלות  כן  כמו 
והיגיעה בתורה הק', היא המפתח 
לסייעתא דשמיא גדולה להצלחה. 
ו, ב(:  וכמו שאמרו חז"ל )מגילה 
"יגעתי ומצאתי תאמין", כי בזה 
מראה ומגלה דעת, שהוא מבין גודל 
ערך לימוד התורה הק', ולכן עושה 

כל המאמצים להצליח בלימודו. 
נפלאה העובדא המובאת  ומה 
"אבימי  א(:  ז,  )מנחות  בגמרא 
מסכתא איתעקרא איתעקר ליה, 
]רש"י: מסכתא דמנחות אייקר ליה 
- נשתכחה ממנו[, ואתא קמיה דרב 

חסדא לאדכורי גמריה, ולישלח ליה וליתי לגביה ]רש"י: ולישלח 
ליה לרב חסדא דליתי גביה[, סבר הכי מסתייעא מילתא טפי ]רש"י: 
מסתייע מילתא: משום יגעתי ומצאתי[. הרי לנו מעשה רב, שאע"ג 
שרב חסדא היה תלמידו של אבימי, והיה מהראוי שאבימי יקרא 
אותו שיבא אליו, אבל מכיון שהטורח והיגיעה סביב לימוד התורה, 
מסייעת להצלחה בלימודים, לא פנה אבימי לחשב חשבונות, והטריח 

עצמו ללכת אל תלמידו.
ונפלא ומחייב מה שמגלה ומורה לנו הרעיא מהימנא משה רבנו 
ע"ה, כמה הוא יגע על התורה, ושעל האדם להתיגע ולהצטער עד 
מיצוי דמים, כדי לקנות התורה הק', וכדבריו )ילקוט שמעוני פ' 
האזינו אות תתקמב(: "יערוף כמטר לקחי" - חכמים אומרים: אמר 
להם משה לישראל - אתם יודעין כמה צער נצטערתי על התורה, 
וכמה עמל עמלתי בה, וכמה יגיעה יגעתי בה, כענין שנאמר )דברים 
כא(: ויהי שם עם ה' ארבעים יום, ונכנסתי לבין המלאכים, ונכנסתי 
לבין החיות, ונכנסתי לבין השרפים, שאחד מהן יכול לשרוף את 
העולם כולו על יושביו, שנאמר )ישעיה ו'(: "שרפים עומדים ממעל 
לו", נתתי נפשי עליה, דמי נתתי עליה, כשם שלמדתי אותה בצער, 

כך תהיו למדין אותה בצער".
גם החכם מכל האדם שלמה המלך ע"ה הצטער והתייגע על 
התורה, והתענה מ' יום כדי שתתקים התורה בידו, וכמובא ב"ילקוט 
שמעוני" )ריש משלי(: "משלי מ"ם גדולה מלמד שהתענה מ' יום, 
שתינתן לו חכמת התורה כמשה, דכתיב: "ויהי שם עם ה' ארבעים 

יום וארבעים לילה".

מי זוכה לתורה?
ויש לכל בחור הלומד בישיבה לדעת שלהצלחת האדם בתורה 
צריך לקבל עליו עול תורה כראוי וכנכון, וקבלה זו פירושה - 
למסור נפשו עליה, ורק אז הוא זוכה לדברי תורה. דבר זה למדנו 
במשנתו של אליהו הנביא, בספר "אליהו רבא" )פרק כב(, וז"ל: "בא 
אצלי תלמיד אחד שאינו בקי בהלכה, ואמר לי: עוסק אני בדברי 
תורה ומחמד ומתאוה ומצפה אני אם תורה תבא אלי, ואין תורה 
בא אלי. אמרתי לו: בני לא זכה האיש לדברי תורה - אלא אם כן 
מוסר נפשו למיתה עליה לכבוד שמים, כשור הזה שמכניסין אותו 
לעול והוא מוסר עצמו על כבוד בעליו לעובדו שנאמר )משלי יד(: 
"ורב תבואות בכח שור", מה הבריות אומרים שרוב תבואתה של 

התורה בכח השור".
עוד אומר לנו )שם פרק כא(: "כגנות עלי נהר - אלו החכמים 
שבישראל ותלמידיהם, שעוסקים בתורה בכל יום, ומייסרין את 
עצמן במקרא במשה במדרש בהלכות ובאגדות, ועליהם הוא אומר 
)שיר השירים ה(: "היושבת בגנים 
חברים מקשיבים לקולך השמיעני". 
ובפרק ל': "לפי שאין הקב"ה נותן את 
התורה אלא למי שמצטער עליה".

היסודיים של  דבריו  וראה  בא 
הרמב"ם ז"ל )הלכות תלמוד תורה 
פ"ג הי"ב(, המדריכנו האיך יכול 
האדם לקיים מצות תלמוד תורה 
בשלימות הרצויה, וז"ל: "אין דברי 
תורה מתקימין במי שמרפה עצמו 
עליהן. ולא באלו שלומדין מתוך 
עידון ומתוך אכילה ושתיה - אלא 
במי שממית עצמו עליהן, ומצער 
גופו תמיד, ולא יתן שינה לעיניו 
ולעפעפיו תנומה. אמרו חכמים דרך 
רמז: "זאת התורה אדם כי ימות 
באהל" - אין התורה מתקיימת אלא במי שממית עצמו באהלי 
החכמים. וכן אמר שלמה בחכמתו: "התרפית ביום צרה צר כחכה", 
ועוד אמר: "אף חכמתי עמדה לי" - חכמה שלמדתי באף היא עמדה 
לי. אמרו חכמים: ברית כרותה - שכל היגע בתורתו בבית המדרש 
- לא במהרה הוא משכח. וכל היגע בתלמודו בצנעה - מחכים, 
שנאמר - "ואת צנועים חכמה". וכל המשמיע קולו בשעת תלמודו - 
תלמודו מתקיים בידו, אבל הקורא בלחש במהרה הוא שוכח", ע"כ. 
נתבאר לנו מדברי הרמב"ם, שמטרת הלימוד הוא שהתורה תהיה 
חלק מהלומד, בבחינת - "ותורתך בתוך מעי". ולהגיע למדרגה זאת 
תלוי כמה האדם מתייגע בלימודו, ומוותר על נוחיות ותענוגות הזמן, 

ומנדד שינה מעיניו, והולך לחכמי התורה ללמוד מהם.

עד מקום שידו מגעת

גם במשנת בעל ה"אור החיים" הק' זי"ע, תופס מקום מרכזי 
ענין היגיעה בתורה הק', והוא מפרט מדרגת ומעלת העוסק בתורה 
ביגיעה, לעומת הלומד בלי טורח, ואלו הן דבריו )משלי ד"ה או יאמר 
כי(: "המתיגע בתורה זוכה לאורך ימים בזה ובבא, והמונע מטורח 
זוכה רק לעושר וכבוד... חייבין לטרוח להשיג עמק התורה, לא 
בשטחיות - אלא התבוננות, ולהוציא דבר מתוך דבר, דהאינו טורח 
הוי ככוסס חטים, אבל בעשות מלאכות הראויות, יטעם כצפיחית 

המשך בעמוד 29 <<<
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נשאתי את עיני לשמים, שהוסיפו להצליף טיפות כבדות 
וקפואות על גופי, הקור צרב את כפות ידי כמכות אש. 
סכנת חיים! – מלמלתי לעצמי – אני עלול לגווע כאן 
למוות! פיקוח נפש דוחה הכל! ופסעתי קדימה את 

הפסיעה הראשונה ...אך מיד נעצרתי כנשוך נחש
הגה"צ רבי אהרן טויסיג שליט"א על מסירות נפש לתורה

כשאדם מקדש עצמו ומתאמץ כדי שלא לחטוא, דואגים מן 
השמים להוסיף לו קדושה וטהרה ושומרים עליו, שחלילה לא 

תיפגם נשמתו הטורה.
"רמתיים צופים" שחיבר  מעשה נורא בעניין זה מופיע בספר 
רבי שמואל שיינוער: רבי שלמה לייב מלנצ'ה, אבי השושלת של 
אדמו"רי ביאלא, חי בפולין לפני למעלה ממאה וחמישים שנה, 

והוא זה שסיפר במו פיו לרבי שמואל 
חייו  אודות המאורע שהפך את 

והעלהו לפסגות;
הייתי ילד צעיר כאשר החליטו 
הורי שהגיע הזמן לגלות למקום 
תורה. הם ביקשו לשלחני לישיבה 
מסויימת בעיר פלונית, ואמי נסעה 

ללוותני לשם ולדאוג לכל צרכי.
כשהגענו לאותה עיר וחיפשנו חדר, 
או לכל הפחות מיטה לשכור אותה 
לצרכי מגורים ושנה, התברר לנו שזוהי 
משימה בלתי אפשרית – בכל העיר 
הייתה התפוסה מלאה. היינו אובדי 
עצות. מה עושים? הרי לא יעלה על 
הדעת שאוותר על לימודים בישיבה 
בכלל סיבה שולית כזו, ומאידך גם 

לא יתכן ללמוד בישיבה כשאין היכן לישון!
התרוצצנו מקצה העיר לקצה השני, עד שלבסוף הגענו לביתו 
של חייט שומר תורה ומצוות, שנאות להשכיר לי חדר ובו מיטה. 
אמא שמחה במציאה כמוצאת שלל רב ושילמה מראש לכל החורף 
הקרוב, אחר נפרדה ממני בדמעות ובתפילה, ושבה הביתה. אני 

נותרתי לבדי.
הימים הבאים לא היו קלים עבורי. מלבד מקום שינה התברר 
לי שאני זקוק גם לאוכל, אלא שלא תמיד האזינה המציאות 
לתביעותיו של הגוף, ולא פעם נאלצתי לרעוב או לכתת רגלים 

כדי להשיג מקום לאכילה.
אולם הכל היה שווה – כל עוד ישבתי ולמדתי תורה.

באחד הימים השכמתי קום והלכתי לישיבה. היום הסגרירי שבחוץ 
כלל לא הורגש למול האש שבערה בבית המדרש, אש שאינה מעלמא 
הדין ואין מקורה מגזרי עצים או נפט – אלא באותיות הקדושות. 
הארכתי לשבת עד שבאישון לילה חשתי שכוחותי עזבו אותי כליל, 
ועלי לשוב לישון. רק המחשבה על כך, העבירה בי צמרמורת – הדרך 
מהישיבה אל ביתו של החייט היתה ארוכה במיוחד, איך אעשה אותה 

בגשם הזלעפות שיורד בחוץ, כשאין לי אפילו סוודר ראוי לשמו 
על גופי, וכמה חורים כבר הופיעו על חולצתי הדקיקה?! לא היו 
לי הרבה ברירות. ניסיתי למהר ככל יכולתי. הגשם צלף על ראשי 
ללא רחם ושיני נקשו ללא הרף. סוף סוף ראיתי את בית החייט. 
אנקת רווחה נמלטה מפי, עוד רגע אהיה ספון תחת גג כלשהו, 
ואולי – אפילו המחשבה על כך היתה מעודדת – אולי נותר עדיין 
התנור חם ואוכל להניח עליו את 

אצבעותי הקפואות?!
בשעת לילה כה מאוחרת הייתי 
משוכנע שאמצא את הבית חשוך 
נרות   – הופתעתי  אולם  לגמרי, 
דולקים היו בתוכו, ומבעד לחלון 
הבחנתי בכמה דמויות של נערים 
המתהלכות שם. מה מעשיהם בבית 
– תהיתי, כשהתקרבתי  החייט? 
יותר התחלתי לשמוע את הקולות 
שהשמיעו – אלו לא היו לא קולות 
של אביי ורבא או של 'תנו רבנן'. 
בכלל לא. היו אלו קולות שאין בן 

תורה יכול לשמען.
בבת אחת נעצרתי ונעמדתי במקומי. 
אם בן תורה אינו צריך לשמוע קולות 
שכאלו, משמע שכל פסיעה מכאן ואילך הינה בגדר של המכניס 
עצמו לידי נסיון, ופירוש הדבר הוא שאסור לי להתקדם לעבר הבית.

נשאתי את עיני לשמים, שהוסיפו להצליף טיפות כבדות וקפואות 
על גופי. הגשם לא נראה היה כעומד לחדול, והקור צרב את כפות 
ידי כמכות אש. סכנת חיים! – מלמלתי לעצמי – אני עלול לגווע 
כאן למוות! פיקוח נפש דוחה הכל! ופסעתי קדימה את הפסיעה 

הראשונה - - -
אך מיד נעצרתי כנשוך נחש – הצלחתי לזהות בתוך הבית כמה 
בחורים פורקי עול ממש. לא הצלחתי להבין מה להם ולחייט 
שהיה נראה לי עד כה איש הגון וירא שמים, אולם אי ההבנה לא 

היה משמעותי כעת.
הייתי מוכן לשלם הרבה כדי למצוא איזשהו רב שיפסוק לי מה 
עלי לעשות כרגע, אבל חוץ מהכסף שלא היה ברשותי – אף איש 

לא נראה לכל מלוא העין.
עמדתי כך דקות אחדות – פסיעה אחת קדימה ואחת אחורה. 
קדימה ואחורה. חיי נצח מול חיי בחור ישיבה צעיר. ידעתי, כי סביר 
להניח, שברגע שבו יבחין החייט בכניסתי, הוא יורה לבחורים לכבות 



89 יוצא לאור ע"י ארגון אחינו רח' הקבלן 45 ירושלים טל: 02-5609025 | לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל

את הנרות ולהתפזר. דומה כי הוא דואג יפה להסתיר את עיסוקיו 
האחרים ממני – אבל מה יהיה אם באותו שבריר רגע, יפלוט מי 
מהם מילה אחת שאינה הגונה? מי ידע כמה הרסנית עלולה מילה 

זו להיות עבור טהרת הנשמה?!
ההורים שלחו אותי ללמוד תורה ולהתקרב לריבונו של עולם – 
חלפה במוחי מחשבה – מה היו אומרים כעת, אילו הייתי שואל 

אותם מה עלי לעשות?!
העליתי את דמותם בעיני רוחי וכמעט שיכולתי לשמוע את 

תשובתם באוזני. ההחלטה נפלה: אני נשאר כאן ויהי מה!
ונשארתי.

הדקות חלפו באיטיות. אט, אט איבד הגוף את חומו הטבעי – 
ואני קרסתי על האדמה הרטובה.

הגשם התחלף לשלג צחור ושקט שמילא בפתיתים את חורי 
בגדי הקרוע ונערם על הידיים הקפואות, רוח קרה חלפה ברחוב, 
הנעליים שמזמן פערו פיות הפכו לגושים מעוותים ופניו של הצעיר 

הלכו והאפירו...
בקצה האחר של העיר עדיין ישבו צורבים אחדים על דף גמרא, 
במרחק מאות מילין משם היו גם אבא ואמא שלווים ורגועים – 
אף אחד מהם לא העלה בדעתו כי ברגעים אלו מוטל בקור יקירם 

וחברם כאבן שאין לה הופכין.
אלא, ששומר ישראל לא ינום ולא יישן, ואין דבר נעלם ממנו. 

רעש עצום התעורר בשמים למראה הבחור המוטל על הארץ..
כיתות של מלאכי רחמים עמדו וטענו: וכי בחור המוסר את נפשו 
כדי שלא ישמעו אוזניו מילה אחת שאינה הוגנת – ראוי להוציא 
נשמתו באופן כזה?! הטענה התקבלה, ורוח סערה עזה החלה עושה 
את דרכה לעבר בית החייט. דהרה הרוח הישר אל בית החייט, 

הכתה בחלונו, שברה את הזגוגית וכיבתה את הנרות.
החושך הפתאומי גרם להפסקת התוכנית. החייט הציץ בשעונו 
וכשגילה את השעה המאוחרת הורה לבחורים: "לכו כעת הביתה, 
מחר נתאסף שוב לשיר ביחד ולשוחח". הבחורים יצאו, עדיין מלהגים 
על חוויות הרב, כשלפתע הצטמררו: גוף אדם מושלכת בתוך השלג!
נגשו והחלו לנענע אותה – אולם כל תגובה לא התקבלה. הציץ 
אחד מהם מקרוב וקרא: "הוי, שלמה לייב שוכב כאן! שלמה לייב!"
טלטלו הנערים ושאגו לתוך האוזנים הקפואות: "שלמה לייב! 

שלמה לייב! ש-ל-מ-ה ל-י-י-ב!"
החייט שומע את הקולות ויוצא אחריהם. בן רגע הוא קולט במי 
מדובר, ומיד מציף אותם בהוראות: "הכניסו אותו לחדר שלי! רוצו 

למחסן העצים! קראו לרופא!"
הגוף הקפוא שופשף בנמרצות, עד שכעבור זמן שנדמה כנצח 
– הבחינו בתנועות חיים. שלמה לייב היה מבולבל קמעא כאשר 

פקח את עיניו, אולם אט אט חזרה אליו הכרתו.
מה יהא שכרו של בחור כזה הנלחם על נשמתו, ובלבד שאוזניו 
לא תשמענה דבר שאינו הוגן?! – המשיכו מלאכי הרחמים לטעון 

– כסף? כבוד? חיי נוחות של העולם הזה?!
ואז הוחלט – מסיים רבי שלמה לייב – לתת לי מתנה נדירה מאין 
כמוה: אוזניים שאינן שומעות דבר איסור. אוזניים שומעות דברי 

קודש, אך אינן שומעות דיבורים שאינם טובים!
ואמנם – כותב ה"רמתיים צופים" – עשרות פעמים ראיתי אנשים 
הבאים להתייעץ עם ר' שלמה לייב. בכל פעם שבה דיברו דיבורים 
מותרים הוא היה פעיל ושמע הכל, אך ברגע שבו השמיע אי מי מילה 
שאינה מתאימה, תמיד הגיב: "מה אמרת? לא הצלחתי לשמוע!".
)מתוך הגדה של פסח- דורש טוב(

רוˆ‰ ל‰ר‚י˘ טעם בלימו„?
י˘ לנו ב˘ור‰ ב˘בילך!

‰˙˜˘ר כבר ‰יום
מו˜„ '‚י˘מ‡˜'

1-800-20-18-17 (‰˘יח‰ חינם)
וי˘וע‰ ˜רוב‰ לבו‡

‰מו˜„ פעיל בימים ‡-‰, בין ‰˘עו˙ 19:30-22:30

ח„˘ ח„˘ ח„˘
מוקד 'גישמאק בלימוד' –

נפתח במיוחד עבורך
צוות אברכים תלמידי חכמים, 

ישתדלו יחד איתך למצוא
את הדרך שגם אתה

תוכל להתענג על נועם צוף
מתיקות התורה הקדושה!

בלימו„

מו˜„
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"אני מתבייש להראות את תוצאות המבחנים שלי מאותן שנים 
- כי גם אחרי לילות כימים של השקעה בלימוד ושינון וחזרה, 

התוצאה הייתה שלושים אחוזים, מקסימום ארבעים..."
איך יתכן שהגאון לא התקבל באף ישיבה?

הרה"ח רבי אשר קובלסקי שליט"א

שובו בנים שובבים!
בפרשיות אלו אנו קוראים על גאולת מצרים, המבטאת את הגאולה 
מעומק התהום והעליה לדרגות הקדושה הגבוהות ביותר, כפי 
שקרה במעמד הר סיני. בשבועות הללו טמון סוד הגאולה בעבר, 
אך האר"י הק' גילה כי גם בהווה, השבועות האלה טומנים בחובם 
אוצר של גאולה. השבועות האלה, הם מתנה יקרה וחד שנתית 
בה יש לכולנו - ככלל ישראל, וגם לכל פרט ויהודי בפני עצמו, 
את היכולות והכוחות לצאת מכל שעבוד ואפלה לחירות ולאורה. 

כוחות  קיבלנו  בשבועות האלה 
שמימיים עילאיים כדי להתנקות, 
להזדכך ולהתרומם לדרגות גבוהות 

ביותר.
לפיכך, קיבלו השבועות הללו את 
שמם הנודע: 'ימי השובבי"ם ת"ת', 
המרומזים בראשי התיבות: ש'מות, 
ו'ארא, ב'א, ב'שלח, י'תרו, מ'שפטים, 
ת'רומה, ת'צוה. אלה הפרשות בהן 
נקרא על הגאולה, מעומק תהום 
שפלות הטומאה בו היינו במצרים, 
עד למצב בו זכינו לקבל את התורה 
ולבנות משכן להשם יתברך בתוכנו 
– המעלה הגבוהה ביותר שבן אנוש 

יכול לשאוף אליה.
באופן מודגש, עוסקים ימי השובבי"ם 

בהיטהרות ובקדושה. יהודי, כל יהודי, נשמתו היא יהלום זך ונקי, 
ונוצץ. גם אם חוטא חלילה, הוא כמו יהלום שמתלכלך  טהור 
בלכלוך חיצוני, כמו מרגלית השרויה בתוך ביצה. אם ירצה היהודי 
– הוא יכול לשטוף את היהלום, לנקותו, להבריקו ולחדש את פניו, 
וראו זה פלא - היהלום יחזור לנצוץ כמקדם. בימי השובבי"ם 
קיבלנו כוחות ייחודיים לעשות בהצלחה את התהליך הזה. לנקות 
ולהסיר את הלכלוך שדבק בנשמתנו היהודית, ולזככה כדי שתחזור 
לנצוץ כמקדם. לפיכך, ראוי לייחד מחשבה לשאלה, כיצד מונעים 
מהלכלוך להצטבר על הנשמה, כיצד מנקים אותה ושומרים עליה 

נוצצת ומאירה...
הבה נתבונן במצלמה. המצלמה כוללת מערכת משוכללת המסוגלת 
לצלם רבבות פרטים בתוך דקה, ניידת ומסתובבת לכל מקום, פועלת 
כמעט בכל תנאי ראות ומזג אוויר, בעלת זום משתנה בלי צורך 
בלחיצת מקש, ומורכב עליה כרטיס זיכרון המכיל מיליוני קבצים, 
אותם הוא יכול לסרוק בשבריר שניה... בנוסף, ב'כרטיס הזיכרון' 
מובנית תוכנה ייחודית, המזינה את כל הנתונים שבמצלמה למחשב 

משוכלל, המפרק ומסדר את הנתונים והתמונות וגם מסיק מהן 
מסקנות. כל זאת בצורה אוטומטית לחלוטין, ללא חיבור לחשמל, 

וכמעט בלי צורך בתיקונים...
מובן, כי המצלמה המדוברת היא זוג העיניים שלנו. העיניים הן 
המצלמה המשוכללת ביותר שכל פלאי הטכנולוגיה לא הצליחו 
להתחרות בה – הן רואות, מבחינות, מסתכלות, מתמקדות, מצלמות 
רבבות תזוזות בשניות, משמרות ומזינות נתונים למוח, שבתוך שניה 
פוקד עליהן קדימה מה לראות וכיצד... זו מערכת משוכללת ביותר, 
שכשמשתמשים בה באופן נכון – אין ערוך לאיכותה ויכולותיה. אך 
באותה מידה ממש, זו מערכת רגישה, רגישה מאוד... מה שהעיניים 
רואות – מצטלם, נשמר, מוזן למוח 
ומפעיל את המחשב. כשחז"ל אומרים 
'עין רואה והלב חומד וכלי מעשה 
גומרין' – בדיוק לזה הם מתכוונים. 
כדי לשמור טוב יותר על המערכות 
שלנו, על המוח, על המחשבות, על 
המעשים ועל הפעולות שלנו, צריך 
להתחיל מהשורשים, מהעיניים. 
כשהעיניים שמורות, כשהעיניים 
נכונה, כשאנו  מתפקדות בצורה 
רואים את מה שצריך ורק את מה 
שצריך – המוח שלנו קולט נתונים 
בצורה נכונה, מתייעל, וכל גופנו 

פועל נכון.
לפיכך, חסד עשה עימנו אבינו 
שבשמיים, כשנתן לנו מצוה תמידית: 
'ולא תתורו... ואחרי עיניכם'. זו הוראת הפעלה שיכולה להציל 
אותנו, היא נועדה לשמור על השפיות שלנו, על היכולת של המוח 
שלנו לתפקד נכון ויעיל, בלי להתבלבל, בלי להתערבל, בלי לאבד 

שליטה כתוצאה ממה שעינינו רואות...
כשנחפש את הנקודה, בה"א הידיעה, במה עלינו להשקיע את 
הכוחות בימי השובבי"ם, נוכל למצוא את העיניים כגורם הדרמטי 
ביותר. כדאי להשקיע בימים אלה עוד קצת מאמץ, בחשיבה איך 
נשמור על העיניים טוב יותר – לראות רק מה שצריך, ולהיזהר 
מלהביט במה שלא צריך. ובפעם הבאה, כשתזדמן לפנינו ראיה 
אסורה, העיניים שלנו יעופו מעצמן אחורנית, יברחו מהמראה הזה, 
כי הוא מסכן אותנו. הרבה יותר כדאי לשמור על העיניים לראות 
רק דברים טובים, כי דרך העיניים - המוח, החשיבה, הגוף וכל 

מערכותיו – כולם יעבדו הרבה יותר טוב!

מבחן בפתקאות...

שבועות מספר לפני המעמד הגדול, כבר החלו השמועות ברחבי 
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התלמוד תורה על האירוע המתקרב. מעמד גדול ומעניין עומד לקרות, 
וכל הילדים החלו להתכונן לקראתו בהתרגשות עזה ובמתח גואה... 
הגיע יום ראשון, י"ב אב תשס"ט, הוא יום המעמד. כבר משעות הבוקר, 
הסתובבו הילדים בנשימה עצורה, ממוללים באצבעותיהם פתקאות 
קטנות, בהן כתבו ציטוטים מדברי הגמרא, מכל קצוות הש"ס. כל 
ילד שמר את הפתק צמוד אליו, ולא גילה לאיש מהו המאמר שבחר 
 לכתוב, מהו המאמר בו יבחן את הבחור הצעיר העומד לעלות על 

הבימה...
ואז החל המעמד, מרהיב ונורא הוד. בפני קהל עצום של 1,700 
ילדי תשב"ר, ישב בחור צעיר וצנום על במה גבוהה, במרכז אולם 
ת"ת חשוב באשדוד. השולחן שלפניו היה ריק מכל - לא ספר ולא 

גמרא, לא מחשב ולא תוכנה, רק מיקרופון קטן...
שם הבחור שישב על הבמה הוא ר' פנחס ב"א, שהיה אז כבן 
עשרים בלבד. מולו ניצב אחד מחשובי המחנכים, שנשא את קולו 
מול הילדים הנרגשים: "ילדים יקרים! כעת נוכל לראות להיכן 
יכולה להגיע ידיעת התורה, עד כמה ניתן לזכות בשליטה מוחלטת 
בכל מכמני הש"ס. הנה, בשבועות האחרונים אספנו מאמרי חז"ל 
שונים, וכל ילד מחזיק עכשיו פתק, ובו מאמר חז"ל שבחר מכל 
פינות הש"ס. כעת, נאסוף את הפתקים ונקרא אותם בקול, ור' פנחס 
היושב עימנו, יגלה את המקור של כל מאמר ופתגם מתוך זכרונו!".

כשניתן האות, עברו המחנכים בין התלמידים ואספו את הפתקים. 
הצטברו פתקאות ובהן כאלף מאמרי חז"ל מכל מסכתות הש"ס, 

שנכתבו כציטוט מדוייק אך בלי לציין להן מקור.
ואז, השתרר שקט מתוח. אחד המחנכים עלה אל הבימה וקרא 
את הפתק הראשון: "איזוהי עבודה שבלב, זוהי תפילה", נכתב בו. 
ר' פנחס ענה מיד: "תענית דף ב'". מיד נקרא הפתק השני: "ארבעה 
דברים צריכים חיזוק", ור' פנחס גם כאן לא השתהה, ושלף מיד את 
המקור: "ברכות דף ל"ב". אלו היו השאלות הקלות. המתח באולם 
האמיר כשהגיעו למאמרי חז"ל פחות מוכרים. בכוונה תחילה הוכנסו 
גם 'שאלות מכשילות', כמו שאלה הנוגעת לקרבנות, שאותה בוודאי 
יחפש ר' פנחס במסכתות זבחים ומנחות, ולא יעלה על דעתו את 
התשובה הנכונה. וכך הוא נשאל למקור מאמר חז"ל "תיקנתי להם סדר 
 קרבנות, בזמן שקוראין בהן לפני, מעלה אני עליהם כאילו הקריבום 

לפני" - - - 
הס השתרר באולם, הכל חשבו כי בפני האתגר הזה הוא לא 
יעמוד. אך ר' פנחס לא הוצרך אפילו לחטט בזיכרונו, ובוודאי שלא 
הסמיק לרגע. כמו ממחשב אוטומטי שלף את התשובה ממוחו: 
"מסכת מגילה, דף ל"א"... למעלה מאלף ציטוטים מהש"ס נערמו על 
השולחן ונשאלו, ור' פנחס מוצא את מקורם בשבריר שניה במוחו. 
באולם, ישבו המומים ונדהמים תלמידי הת"ת, לצד מחנכיהם. לא 
ייאמן - בחורצ'יק צעיר כבן עשרים, השולט שליטה כה מלאה בכל 
מכמני הש"ס! כל ציטוט וכל אמירה, כל פתגם וכל מושג מהתלמוד 

- הוא מוצא את המקור בשברירי שניה!
המעמד המרשים הסתיים בשקט של הלם, שהפך אחר כך למחיאות 
כפיים סוערות לגאון הצעיר. אך כל מי שהיה שם, וגם מי שרק 
שמע על המעמד הזה, נותר עם שאלה פתוחה: איך? איך מגיעים 
לבקיאות כזו? האם הוא ניחן בכשרון נדיר או בזכרון יוצא דופן? 
ר' פנחס ניסה להיעלם אל דפי הגמרא האהובים, אך לזיכוי הרבים 
ניאות לשתף אותנו בסיפורו האישי, הנחשף כאן מפיו לראשונה:

גילוי לחיים!

כילד צעיר נחשב פנחס ככישרון בינוני. הוא ידע ללמוד ולהבין 

באופן ממוצע למדי, אך הזיכרון שלו היה חלש במיוחד. בייחוד 
הגיעו הדברים לידי ביטוי כשהיה צורך לסכם חומר לימודי ולסדרו 
לקראת מבחן - אז מוחו היה מתבלבל ומסתחרר, ובתוך כמה רגעים 

נמחקו שעות לימוד רבות וידע תורני רחב.
"אני זוכר", מספר ר' פנחס, "כיצד הייתי לומד ומשנן את הנלמד 
בחיידר. הצלחתי להבין את החומר בקצב רגיל, הבעיה הייתה 
כשהתחילו להצטבר יותר מדי נתונים בסוגיא אחת - ואז הזכרון 
היה בוגד בי, המוח לא קלט בצורה נאותה, ולא הצלחתי לזכור 
דבר...". הוא ממשיך במבוכה: "אני מתבייש להראות את תוצאות 
המבחנים שלי מאותן שנים - כי גם אחרי לילות כימים של השקעה 
 בלימוד ושינון וחזרה, התוצאה הייתה שלושים אחוזים, מקסימום 

ארבעים..."
לקראת סיום שנות לימודיו בת"ת, הגיעה תקופת המבחנים לקראת 
הישיבה הקטנה. פנחס השתדל מאוד, יגע ולמד אינסוף שעות, 
חזר ושינן בלי הפסקה, ולא עצם עין בלילה שלפני המבחן מרוב 
מתח וחרדה... עם שחר, השכים קום והחל להתפלל בדבקות. הוא 
שפך דמעות בתפילה ובתחינה, ובשעות שנותרו - שב ושינן... אך 
מה רבה הייתה אכזבתו ברגע המבחן. כל השעות, הימים והלילות, 
התחנונים והדמעות - לא הועילו מול זכרונו הבעייתי כל כך. ברגע 
הכניסה לחדר המבחן כאילו נמחק כל דיסק הזכרון במוח, כל 

המאמץ והחזרה ירדו לטמיון...
הוא לא ציפה לתשובה אחרת מזו שקיבל: 'לצערנו, בנכם לא 
נמצא מתאים ללמוד בישיבתנו בשנת הלימודים הבאה. אנו מאחלים 
לכם הצלחה ובריאות', נכתב במכתב הקצר שמוען להוריו. רק אחרי 
שאביו הפעיל פרוטקציה התקבל פנחס לישיבה, מתוך אכזבה על 
הדרך בה הגיע אליה - למרות יכולותיו ולא בגללן, על אף זכרונו 

הבוגדני ולא בעטיו...
בקיץ שאחריו, נערכה שמחת ה'בר מצוה' של פנחס. פנחס התכונן 
אליה בהתרגשות, ובין היתר שהה רבות בבית הכנסת הסמוך 
לביתו, לומד הלכות תפילין ונערך לקראת היום הגדול. ואז קרה 
המפנה ששינה את חייו: לפתע מצא גיליון מודפס, שבכותרתו 
נכתב 'סגולות לזיכרון'. פנחס קפץ על המציאה כמוצא שלל רב - 
הן כל הבעיה שלו בחיים היא בתחום הזיכרון, אולי כאן, בגיליון 
זה, יימצא הפתרון והוא יצליח לאתר סגולה שתהפוך אותו לאדם 

זוכר, עם זיכרון חי ופעיל? אולי כאן טמונה ישועתו?
הוא הביט בשורה הראשונה, בה נכתב: "אמר הרה"ק רבי מנחם 
מנדל מקוצק זי"ע: השומר עיניו בקדושה ובטהרה, מובטח לו 
שכל מה שילמד ויראו עיניו יזכור ולא תשלוט בו השכחה כלל!".

פנחס קורא שוב ושוב, ואינו מאמין. הוא משפשף את עיניו, 
ונדהם. "מה?!", מספר ר' פנחס על תחושתו באותה עת, "אני אומר 
לעצמי: הרי זו הבעיה שלי, זה בדיוק הפתרון לבעיה שלי. אני 
סובל כל כך משכחה, אני לא מצליח לזכור כלום, היתכן כי כתוב 
לפניי הפתרון? האם אני ניצב מול גילוי חיי?!". הוא הוסיף לשבת, 
המום. בתוך תוכו התחוללה סערה - הרי הזיכרון הוא המצוקה שלו, 
הקושי המרכזי שלו בחיים, וכאן הוא עומד מול הפיתרון המובטח, 
מובטח, מובטח!!! ומנגד, כמה אחריות ועול ומסירות צריך, כדי 

להיות בדרגת שומר עיניו בקדושה ובטהרה...
ההתלבטות הייתה קשה, קורעת לב. הדבר משול לאדם טובע, 
שמישהו מושיט לו יד להצילו אך דורש סכום עתק בגין ההצלה 
שאין לו מהיכן לשלם... להתחייב לשמירת עיניים ולזכות בזיכרון, 

או לוותר על הפתרון כי המשימה כה קשה?
הדילמה הוכרעה לבסוף, לטובת הצלת חייו, במשמעות הכי עמוקה 
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של המילה. פנחס קיבל על עצמו במילים פשוטות וברורות: 'אני 
מקבל על עצמי לשמור עיניי בקדושה ובטהרה מרגע זה ואילך', 
אמר בעיניים עצומות, ותוך סיפוק רב על ההחלטה האמיצה. 'עזרני 
בורא עולם שאצליח לעמוד במשימה הזו ולשמור עיניי בקדושה, 
וזכני לראות במימוש ההבטחה שלא אשכח דבר מלימודי!', התחנן 

בדמעות שליש...
כשההחלטה עברה לשלב היישום, גילה פנחס עד כמה היא קשה 
מצד אחד, אך ממלאת סיפוק ושמחה מהצד השני. זה לא קל 
להתמסר ליעד, אך הוא בחר להיאבק, בנחישות, בעוצמה, באומץ 
ובגבורה. גם אם היו מי שהביטו בו במבט מוזר, גם אם היה נראה 
לו שהוא בעצמו כבר מגזים - הוא לא ניסה להתחמק ולעגל פינות. 

הוא שומר את עיניו בלהט, ויהי מה!
חודשיים ימים של מאבק, בימי הקיץ בהם הניסיון קשה שבעתיים. 
חודשיים ימים של ניסיון מתמיד ועקשני, בו היצר מנסה ומנסה, 
ופנחס הודף ודוחה. לכל אורך החודשיים הוא ניסה שוב ושוב 
לראות אם הסגולה כבר פועלת, ולא נואש גם כשראה שעדיין 
זכרונו מתעתע בו. אבל אחרי חודשיים קרה המפנה. שוב הוא 
למד עמוד גמרא, ושוב ניגש להיבחן. תחושה פנימית אמרה לו 

שמשהו השתנה...
התוצאות הותירו אותו הלום רעם. לראשונה בחייו, זכה לראות 
בשולי מבחן בכתב את הציון תשעים ושבעה אחוז! לראשונה בחייו 
זכרונו לא בגד בו, הוא זכר היטב את החומר וכתב אותו בנינוחות 

ובקלות! לראשונה בחייו השיג תוצאה שאפשר להתגאות בה!
מאותו יום ואילך, כל קשיי הזיכרון שלו הפכו להיסטוריה רחוקה. 
ר' פנחס הפך לגאון, בחור שלומד ולא שוכח דבר. מאותו יום שקיבל 
על עצמו משהו השתנה, והיום - כל מה שהוא לומד פעם אחת 

נקלט, מסתדר, נרשם, וזכור היטב...
סיפורו של ר' פנחס מלמד אותנו, עד כמה העיניים הן רבות 
השפעה על המוח והזיכרון שלנו. עד כמה הן הקובעות ומכריעות את 
יכולות המוח שלנו. כששומרים עליהן נקיות וזכות, המוח מתנקה, 
מזדכך, שומר על עצמו היטב, נקי וזך... בפעם הבאה שנצא לרחוב 
נזכור שכל ראיה נכנסת, נרשמת, נשמרת. הראיות שאינן ראויות 
משבשות לנו את המוח, מחלידות את המצלמה. הרבה יותר כדאי 

לשמור על העיניים נקיות ולזכות לזכור באופן ברור וצלול את כל 
מה שחשוב באמת לזכור!

לסיום, ידידי ר' פנחס מוסיף ואומר: "אני גר בקרית גת, בסביבה לא 
קלה לשמירת עיניים. אבל ברגע שההחלטה הייתה נחושה ואמיצה, 
סופית וברורה - הצלחתי לעמוד בה, ולזכות בתועלתה. שמירת 
עיניים היא אולי משימה, אבל ברגע שמחליטים עליה ומתעקשים 
לעמוד בה - כל אדם, בכל גיל, בכל מצב ובכל סביבה יכול לשמור 
את עיניו, ולזכות בסייעתא דשמיא! אין סיבה להירתע, אין סיבה 
לדחות, היצר מאיים שזה בלתי אפשרי, אבל האמת היא שבהחלטה 

ברורה ועקשנית - זה אפשרי, זה מעשי וזה מאוד מאוד כדאי!".

למה להשפיל עיניים בחדר המדרגות?

במשך שנים ארוכות, נהג מורי ורבי, כ"ק האדמו"ר מנדבורנה זי"ע, 
לעלות לביתו בעיניים מושפלות ארצה. גם כשכבר נכנס הביתה, 
נותר בעיניים מושפלות עד שווידא נאמנה כי אין מישהו זר בבית...

הדבר היה לפלא. ממה חושש הרבי בחדר המדרגות בבנין מגוריו? 
על שום מה הוא משפיל את עיניו בתוך ביתו פנימה?

לימים, שמעתי מהרבי זי"ע את הסיבה: "פעמים, מזדמנות לביתי 
אורחות מכל המינים והסוגים, הבאות לבקר את הרבנית. גם עוזרת 
הבית עשויה להיות בבית, בדיוק בשעה בה אני מגיע הביתה. איך 
אני יכול להרים את העיניים כשאינני בטוח שהסביבה סטרילית 
מכל מראה אסור? איך אני יכול לשאת עיניים בחופשיות כשאינני 

בטוח כי עיניי יישארו זכות ובטוחות?!"
הרבי הוסיף במתק לשונו: "הרי אם נבין כי גודל הנזק מראיה 
לא ראויה, הוא כמו של אבן הפוגעת בעדשת העין, כל בר דעת 
ייזהר ויישמר ולא ייקח סיכון כלשהו. והרי הנזק מראיה אסורה 

גדול לאין ערוך!".
העיניים הן כלי עדין ורגיש, כל ראיה אסורה או ספק אסורה - 
מסכנת אותנו. כשנצא לרחובה של עיר או כשיזדמן לפנינו עיתון 
כלשהו, בכל כניסה לחנות ולפני היחשפות לכלים טכנולוגיים 
מתקדמים, הבה נוודא כי העיניים יישארו בטוחות וזכות, שלא 

ייווצר בהן נזק חמור מאבן...
)'פניני פרשת השבוע'(

האסט א 
פראבלעם?
לאמיר רעדן 

אויף דעם
המוקד פעיל בימים א-ה, בין השעות 19:30-22:30

המוקד החסידי לבני הישיבות

1800-20-20-18
או בטל' 073-7078388 * השיחה חינם
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כאשר שאל אותו בחור צעיר מה ראוי לקבל על עצמו 
קבלה טובה– ענה רבי זונדל: "תוסיף קביעות של דקה 

אחת שלמה בכל סדר לימוד!" לפליאתי על קבלה כזו של 
דקה אחת ענה...

הגה"צ רבי גמליאל הכהן רבינוביץ שליט"א על האש הבוערת של גדולי וצדיקי עולם

האדמו"ר הזקן מקרלין זיע"א היה "בעל קורא" בבית מדרשו 
הגדול שבקרלין, כמנהג הרבה צדיקים מתלמידי הבעל שם טוב 
הקדוש, זכותו יגן עלינו לקרוא בתורה בעצמם, מחמת כמה טעמים 
הידועים להם בנגלה ובנסתר. קריאתו המיוחדת בלהב אש יקד 
קודש, כמנהג קרלין, היתה חודרת חדרי לב. הוא השפיע בקריאתו 

לפי הזמן והעת את הקדושה הנצרכת 
בעניינו של יום, והיה פועל בה עניינים 
נשגבים, וישועות רבות לישראל ברוחניות 
ובגשמיות, כשבכל פעם היה מוצא את 
הפסוקים המיוחדים הנצרכים לו לעורר 

בהם, לפי העניין ולפי העת והזמן. 
בהגיע שבת קודש פרשת שמות, היו 
הכל יודעים שליבו בוער עד מאוד, מחמת 
תוקף קדושת ימי השובבי"ם הנעלים 
שנכנסו ובאו, שיסודם נובע מקריאת 
הפרשיות הללו. בכל פעם היה מעורר 
בהטעמה מיוחדת בפסוקים הרומזים 
לתשובת ימי השובבי"ם שבפרשת השבוע.

באחת השנים, כשהגיע בקריאתו בהאי שבתא אל הפסוק: "תכבד 
העבודה על האנשים" וכו', נתרגש ליבו הקדוש בקרבו עד מאוד, 
ובקול חוצב להבות אש נתן לפתע שאגה אדירה ומחרידה, ששפך 
בה את כל נהמת ליבו ונפשו, כדרך צדיקי אמת, שאהבו והשתוקקו 
תמיד בכל מצוה ועבודה, להשקיע מסירות הנפש, עד כלות הנפש 
ממש! וכך זעק בקולות אדירים שזורים בנעימה ובמתיקות מיוחדת: 
"תכבד העבודה על האנשים ויעשו בה! ואל ישעו בדברי שקר!" תוך 
כדי שהוא מושך ומטעים בנעימות מיוחדת עד מאוד את המילים 
של הפסוק, הישר אל תוככי ליבותיהם של ישראל! כדי שתהיה 

כוונתו מובנת היטב היטב... 
באותה שעה נפל פחד ומורא גדול, ורגשי התעוררות תשובה 
עצומים, בלב כל המתפללים והחסידים שבבית המדרש. אף גדולי 
התלמידים והחסידים שהיו רבנים גדולי ארץ, יושבי על מדין 
וצדיקים כידוע, נתקפו בפחד וברעדה בשאגת אותה 'קארלינער 

שבת', ונמס כל לב. 
למותר לתאר, כיצד נראו ימי השובבי"ם הקדושים של אותה שנה, 

בחצר הקודש קרלין, אחר שבת של התעוררות תשובה שכזו!!!
שנים רבות לאחר מכן עוד היו החסידים מזכירים בערגה את 
אותה שאגה אדירה, שבקעה מלב טהור וזך במסירות נפש: "תכבד 
העבודה על האנשים ויעשו בה, ואל ישעו בדברי שקר!" זעקה 

שהרעידה את אמות הסיפין! 
טיב מעשה זה עובר בסילודין מדור לדור עד דורנו אנו, ועל אף 
שעברו כבר למעלה ממאה שנים מפטירתו, עדיין ניתן היה לחוש 

את לחלוחית אותה שאגת ארי, אצל זקני החסידים שבדור שלפנינו, 
כשהיו משננים בחרדת קודש את אותה קריאה עם נוסחתה ונגינתה 

כפי המקובל, שהיה קורא הרב! 
היו זקני החסידים הללו מספרים, שקיבלו מהזקנים שלפניהם, 
ונקשו, מחמת הדף הקולות  שהחלונות שבבית המדרש רעדו 
קודש:  בחרד  זועק  הנוראים שהיה 

"תכבד העבודה!")שמות( 

לפנינו כמה עובדות בטיב ניצול הזמן 
לתורה, שהיה לגדולי וצדיקי עולם – 

ניצול הזמן של הגאון רבי זונדל קרויזר 
עליו השלום היה לשם דבר. כל דקה 
פנויה היתה מנוצלת לחטוף עוד משהו 
בתורה ובמצוות. לא בכדי נקרא בין 
אנשי ירושלים "המתמיד והשקדן!", 
כאשר מגיל בר מצוה הרגיל את עצמו 
שלא לבטל הזמן. הוא לא היה מסוגל 
'לבלות' את הזמן היקר במילי דעלמא! 
לנגד עיניו עמד תמיד משקל הזהב, במה ניתן ואפשר להרוויח 
גדולות ונצורות בדקה בודדה שנותרה לפניו, במה ניתן ואפשר 
להרוויח גדולות ונצורות בדקה בודדה שנותרה לפניו, לעומת 
כל מיני שטויות והבלים השורפים ומכלים זמן יקר ונאצל לריק. 

כבר התערב פעם איש אחד מאנשי ירושלים עם חברו, על סכום 
של מאה דולר! באם יצליח 'לתפוס' את רבי זונדל נעצר בדרכו 
לרגע, להביט באחד מלוחות המודעות הרבים והגדושים שבירושלים, 
אשר כידוע מתחלפים חדשים לבקרים במודעות שונות בעניינים 
רבים ומגוונים.. האיש עקב אחריו בלכתו כמה וכמה דרכים, ולא 

הצליח לתפוס אף פעם אחת שייעצר לקריאה בלוח המודעות! 
כאשר הגענו בלימוד החברותא פעמים רבות לסיום מסכתא 
בסייעתא דשמיא, הוציא רבי זונדל מחיקו שני 'ביסקוויטים' לכבוד 
שמחת הסיום, אחד עבורי ואחד עבורו. וכך היה אומר: "הדרן עלך 
מסכת פלונית", ותכף מברך בכוונה ובשמחה עילאה 'בורא מיני 

מזונות', אוכל הביסקוויט, ומיד מתחיל במסכתא הבאה! 
גם בדיבורו עם אנשים היה משתמש הרבה בלשונות הפסוקים 
ודברי חז"ל, שהיו מהות חייו ושגורים על לשונו תדיר. לדוגמא, 
כשבקש לומר שאין הוא יודע מדבר מסוים, השתמש בלשון הפסוק 
)בראשית כא, כו ( : "לא ידעתי מי עשה את הדבר הזה, וגם אתה 
לא הגדת לי, וגם אנוכי לא שמעתי" וכו'.. וכהנה רבות על זה הדרך, 
היו מילותיו ודיבורו שזורים תמיד בפקחות ובשנינות בפסוקים 

ובלשונות של חז"ל הקדושים. 
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מיד פסקו לו בבית דין של מעלה להיכנס לגן עדן, אך רבי 
שלמה סירב, וטען: חשבתי שרק העולם הזה – העולם השפל 
– הוא עולם השקר, אבל למעלה זה עולם האמת, אבל כעת 
הנני רואה – אומר רבי שלמה – שגם כאן... שכן הנני מכיר 

את מקומי ואין המקום שלי בגן עדן!
מאוצרותיו של הגאון רבי שלמה זלמן פרידמן שליט"א אב"ד סאנטוב - ליקווד

אנו מתפללים כל יום ואומרים "והאר עינינו בתורתך". בפשטות 
כוונת התפילה הוא, שהקב"ה יאיר עינינו בתורתו ונזכה להבין את מה 
שאנו לומדים, אך פעם המליץ כ"ק מרן האדמו"ר מראחמיסטריווקא-
ארה"ב שליט"א ופירש, "והאר עינינו בתורתך" – שהקב"ה יזכנו 

לראות כל דבר "מיט א תורה'דיגע בליק"...
בפרשת וארא – כתב רש"י "וארא – אל האבות", ובדבריו אפשר 

לרמז את היסוד אשר דיברנו, כי אנו 
צריכים להביט אל האבות, לראות מה 
היה ה"בליק" שלהם על כל צד ושעל, 
להתחשב עם דעתם ולשמוע את חוות 
דעתם על הכל וללכת לאורם, ולא לחשוב 
שהוא יותר פיקח מהם – כי אמנם יכול 
להיות שבפקחות הוא אולי כן יותר 
פיקח, אבל ה"בליק" שיש להגדולים, 
הוא ראיה אחרת מאשר לאדם פשוט 
דבר  כל  רואים  הם  כי  הוא,  באשר 
בראיה פנימית והם מטיבים לראות את 
הנולד, והם יודעים באמת מה טוב ומה 
לא טוב, ולכן צריכים תמיד להיוועץ 
עמם ולקיים את דבריהם בלא עוררין 
ופקפוק, ואז יהא בטוח שישרה הברכה 

וההצלחה בכל מעשה ידיו.

שמעתי ממרן האדמו"ר מוויז'ניץ שליט"א - על ישראל הדרתו 
בקרית וויז'ניץ בני ברק, שסיפר לו הרה"ח ר' יעקב דוד וויז'ניצער 
ז"ל, שפעם שאל את כ"ק מרן האדמו"ר בעל ה"ישועות משה" 
מוויז'ניץ זי"ע – לאחר שהרבי עורר על מורא מקדש ועל חומר 
הזהירות שלא לשוחח בעת התפילה – שהוא מבין למה הרבי 
מעורר כל כך שלא לדבר בעת התפילה בביהמ"ד, שכן כשהרבה 
אנשים מדברים בביהמ"ד, זה באמת מפריע לתפילה, אבל זה איננו 
מבין, מדוע כה מפריע להרבי כששנים או שלשה אנשים עומדים 
בקרן זוית או בפרוזדור ומדברים בשקט ביניהם ואין הדבר נרגש 

בביהמ"ד וזה לא מפריע כלל להתפילה.
והשיב לו הרבי זי"ע במתק לשונו "כשיש לאב עשרה ילדים, 
תשעה מהם מתנהגים בסדר ואחד מתנהג בשונה מכולם, האם 
הדבר לא יפריע להאב?!" והמשיך הרבי ואמר "כל אלו המתפללים 

כאן הם הילדים שלי!"...

בשנות בחרותי השתתפתי פעם בשיעור פרקי אבות שמסר 
הגה"צ רבי אברהם חיים שפיצער זצ"ל אב"ד קהילת "אור החיים" 
בבארא פארק, ובתוך דבריו סיפר הרב סיפור נפלא ששמע מכ"ק 

מרן האדמו"ר מסקווירא זי"ע, וכך סיפר:
כשנסתלק הרה"ק רבי שלמה מקארלין זי"ע ועלה למרום, מיד 
פסקו לו בבית דין של מעלה להיכנס לגן עדן, אך רבי שלמה סירב, 
וטען: חשבתי שרק העולם הזה – העולם 
השפל – הוא עולם השקר, אבל למעלה 
זה עולם האמת, אבל כעת הנני רואה 
– אומר רבי שלמה – שגם כאן הוא... 
שכן הנני מכיר את מקומי ואין המקום 

שלי בגן עדן!
דין של מעלה את  בית  כששמעו 
טענותיו, אמרו לו שוב "רבי שלמה! 
מקומך בגן עדן!" ורבי שלמה סירב 
שוב, וטען שהוא מכיר את עצמו ואין 
מקומו בגן עדן, וכך טענו זה על זה 
זמן מה, עד שהשכינה הקדושה בעצמה 
אמרה לו "שלמה בני, לך לגן עדן כי שם 
מקומך", ואז הלך רבי שלמה לגן עדן.

כשסיים הרב את השיעור, ניגשתי אליו 
ושאלתי אותו בתמימות "מהיכן יודע 
האדמו"ר מסקווירא את העובדא הזה, וכי היה בשמים?!" כששמע 
הרב את השאלה, תפס אותי בחיבה ואמר לי בסערת נפש "וכי יש 
לך השגה מי היה הסקווערער רבי זי"ע?? – אילו היית יודע, לא 

היית שואל מנין ידע סיפור זה"...

שמעתי כמה סיפורים נפלאים מאת כ"ק מרן אדמו"ר מסקולען-
ירושלים שליט"א, על אביו הגה"ק כ"ק מרן האדמו"ר מסקולען 

זי"ע, וכך סיפר:
ידוע שכ"ק האדמו"ר מסקולען זי"ע היה מחלק סכומים אדירים 
לצדקה - לכל סוגי הצדקות ולכל מיני האנשים - והיו כמה אנשים 
מבין אותם מקבלי הצדקות, שמצאו רעיון נפלא להוציא כספים 
במרמה, הם היו באים כמה פעמים אל הרבי לבקש צדקה - כל 
פעם עם סיפורים אחרים, כשהם לבושים כל פעם עם מלבושים 

אחרים - וכך הוציאו מהרבי סכומים גדולים לצדקה.
יום אחד הבחינו הגבאים באדם אחד שהגיע לבקש מהרבי צדקה, 
לאחר שכבר בשבוע שלפני זה הגיע לבקש וקיבל מהרבי סכום 
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מי שהכיר את הרה"ק ר' יענקל'ע יודע נאמנה שהוא ג"כ 
היה מזן נדיר זה ושלח להודיע שבשום אופן לא יבוא 

רבינו אליו אלא הוא יבוא ברינה למקום מושבו של רבינו 
ז"ל, וכך התעכב הביקור כמה ימים בדין ודברים שכל אחד 

אומר שהוא יבוא אל השני.
הגה"צ רבי נפתלי צבי הלוי ראטטענבערג שליט"א, על מידת הענווה של כ"ק הגה"ק מתולדות אהרן זיע"א 

ה... מִי אָנֹכִי" )שמות ג', י"א( "וַיֹּאמֶר מֹשֶׁ
במידה מסויימת יש לומר על צדיק זה כ"ק הגה"ק מתולדות אהרן 
זיע"א, דאמרינן בגמ' )ברכות ו' ע"ב( כל מי שיש בו יראת שמים 
דבריו נשמעין. ויתכן שיש עוד אנשים יראי ה' שיש בהם מידה זו 
שבורחים מן הפרסום ומואסים בו באופן הקיצוני ביותר וחלילה 
וחס שלא יראה ושלא יהיה שום חשש ואופן של כבוד וכדו', ואפי' 
בדברים רגילים השייכים לחיצוניות ומקובל בהנהגה דברים מעין 

אלו, מ"מ הרחיקום בשתי ידיים ממש.
והפלא היותר גדול, שלא זו בלבד 
שסיגל לעצמו, שלאחר עמל ויגיעה 
עצומה שנהיה "אויסגעהארבעט 
אינגאנצן" ומשועבד כ"כ לה' יתברך, 
אלא שהשפיע על כל הסביבה, שבימים 
ההם, כל הציבור וכל התלמידים 
והמסתופפים בצילו היה מושרש 
אצלם דבר זה להתבייש ולהגעל 
כפשוטו מעין אלו ומכל זאת, והיה 
לדבר המאוס שנתבטא בזלזול וצחוק 
ומאוס, עד שלא  כדבר המוקצה 
יכלו להבין איך יכול אדם להתעסק 
בדברי הבל ושטות הבלי הבלים 

ממש, וברחוב אכן הוא הנושא והציר המרכזי, הכל רועש וגועש 
והכל סביב הפרסום ותאוות בצע ורדיפת הכבוד, אמנם במקום 
זה היה לדבר המוקצה מחמת מיאוס כפשוטו, ולא היה שייך ולא 
היה נופל ברעיון מאן דהו להתעסק בדברים פחותים אלו. ואפשר 
לדבר ולספר מזה עד אין שיעור. ובאם היה פעם כשהיה צריך לצאת 
לבקר בחו"ל בשנים המאוחרות יותר, אשר בשנים קדמוניות היה 
נוסע בגפו ללא כל המלווים אלא אפילו מאוחר יותר כשנסע עם 
מקורביו – והיה באם נודע לו על רצון מאן דהו לקבל פניו, תמיד 
היה מערים עליהם, שהיה יוצא יום קודם או נוסע יום למחרת ולא 
הודיע ולא גילה לאף אחד, וכאשר באו להקביל פניו כבר היה שוכן 

בבית האכסניה כי לא היה יכול לסבול מזה.
וזכורני כשהרחיבו העזרת נשים החדש בבית המדרש הגדול, 
כשמעיקרו היה רק על צד מערב והוסיפו לצידי דרום וצפון, ובשום 
אופן לא נתן שיבנו עד סוף הכותל לצד מזרח, וצוה לסתום הקיר, 
מחשש שלא יסתכלו עליו ולחזות בפניו בעבודתו בקודש, וכך 
שקל במאזני פלס כל נקודה וכל עניין שלא ישפיעו עליו כלל, 

אף בין אנשים.

אוי למי שהעולם מטעין בו

והיה זה בפעם האחרונה במסעו לאמריקה לנישואי אחד מנכדיו 
)בשנת תש"נ וכבר לא היה בקו הבריאות והיה קשה עליו טלטולא 
דגברא ואורחא( ובליל שבת בוויליאמסבורג, באו ציבור גדול לחלות 
פניו, ולמעלה משעה עברו מלפניו באמירת גוט שבת, ולאחר כך, 
כשבירך הבנים והנכדים כבכל ליל שבת, ובהיותי הצעיר שבהם, 
ופנה אלי  לי להתעכב שם,  יצא 
בשאלתו, השמת לב לציבור הגדול 
שבאו לכאן, למה ולמי טרחו לכאן, 
ואמרתי לו, בפשטות, וכי מה השאלה 
בכלל, שמטרת בואם לעבור לברך 
ולהתברך בשלום עליכם ובגוט שבת... 
והוא משתהה לעומתי באמרו, לומר 
לי גוט שבת? ואני עונה לעומתו, 
שאכן, מגיע "ערליכער יוד" מארה"ק 
באו לקבל פניו, אזי פתח ואמר לי, 
הנה איתא )מרגניתא דרבי מאיר( 
אוי לו לאדם שטועין בו, ויש גורסין 
אוי לו לאדם שמטעין בו. ומה פי' 
שמטעין בו? ומבאר ה'יטב לב' )שופטים ד"ה והנראה( שמכניסין 
הטעות בתוכו, שאומרים לו ומשננין בו שהוא אדם חשוב ונערץ וכו' 
עד שנכנס בליבו ומתחיל להאמין לטעות - לדברים שהם מטעין 
בו, וסיים רבינו ז"ל באמרו, לא יעזור לך כלום, אתה יכול לומר 
לי כרצונך הטוב, אמנם בי לא תכניס הטעות... זו היתה תשובתו.

וזה היה דרכו וכל עניינו כל הימים, אף בזקנתו במרומי גילו, 
לבטל וליבטל, ולעשות כל דבר ככלום וכלא היה וכו' והוא באמת 
כך, כי לדבק בדברי הבל ורעות רוח, הוא באמת "גארנישט מיט 

גארנישט"...
והוא אשר אמרנו )בדברי הגמ' הנ"ל( דבריו נשמעין, זה שיוכל 
להשפיע על כל הציבור ואנשי שלומו, ואף שבציבור כלולים כל 
המינים וכמה אופנים וכו', אמנם היות הדברים נעשים עם כל 
הכוח והאמת, שפשוט לא היה מסוגל להכילם, מעשיו ופעולותיו 
אלו עשו את שלהם, וזכורני שביקר אצלו איזה בנש"ק, וכיבדו 
רבינו ז"ל לשבת, וההוא - כמנהג - סירב להתיישב מיד, ולא על 
כסא מכובד זה... והיה לו על כגון זה פזמון אחד, שמובא בדרך 
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"עד היום כשאני מתיישב ליד הגמרא, אני מרגיש טיפש. 
אני לא מצליח להבין כלום. ניסיתי להשתתף במסגרות 

לימוד אחרות. תמיד ישבתי שם כמו גולם. כולם מסביבי 
הבינו מיד ורק אני נשארתי מבולבל וחסר הבנה...

מה שהיה בגיל 16, נשאר גם בגיל 50, ומה קורה אם בגיל 16 כל חייך היו טעות אחת גדולה?? אם לא תתנער זה יישאר אתך 
עד גיל 50 ואפילו עד גיל 90... • סיפורו של יועץ המשכנתא. 

לאורך כל הפגישה הטרידה אותי העובדה שהאיש הזה מוכר 
לי. מוכר מאוד! אני בטוח שראיתי אותו פעם, אבל אני לא מצליח 

להיזכר מתי. 
רגע לפני שיצאתי, כשמחוגי השעון הראו שהנה תם זמן הפגישה 
שלנו, ובדיוק מדהים כבר היה מוישי קרוב להשלמת כל ההסבר 
אודות הלוואת המשכנתא שהוא מציע לי, ומילוי הטפסים, נזכרתי! 

'שושנים  בישיבת  למדת  "תגיד, 
לדוד', נכון?!".

"כן", השיב לי מוישי בהפתעה. "אבל 
לתקופה מאוד קצרה. למדתי שם בסך 

הכל שבועיים. איך אתה יודע?". 
"גם אני למדתי שם...", אמרתי לו. 
"אפילו היינו חברותא בסדר שלישי. 
למדנו אז מסכת 'סוכה'. קוראים לי 

אלחנן וייס. אתה זוכר?...". 
"לא. אני לא זוכר... מעניין! יפה. טוב 
לפגוש חברים מהעבר", חייך מוישי 
בלוי. "אפילו כאלו שאיני זוכר בכלל...". 
"אני זוכר אפילו שסיפרת לי שאתה 
רוצה לעזוב את הישיבה, כי היא מדי 

טובה בשבילך", הזכרתי לו. "אמרת אז שאתה לא התברכת בראש 
ללימודים... שקשה לך עם הגמרא". 

החיוך של מוישי הפך נבוך מעט: "אני אגיד לך משהו... אני לא 
זוכר שאמרתי לך את זה, אבל אני זוכר שכך הרגשתי. האמת, אני 

מרגיש ככה גם היום. 
"עד היום כשאני מתיישב ליד הגמרא, אני מרגיש טיפש. אני 
לא מצליח להבין כלום. ניסיתי להשתתף בשיעורי 'הדף היומי' 
ובמסגרתו לימוד אחרות. תמיד ישבתי שם כמו גולם. כולם מסביבי 
הבינו מיד ורק אני נשארתי מבולבל וחסר הבנה... בגלל זה עברתי 
לשמוע קצת שיעורים בטלפון. מה שנכנס נכנס. אני לא יכול לעשות 

משהו שכנראה לא נועדתי עבורו". 
"אבל אני רואה שהפכת ליועץ משכנתאות מצליח מאוד. איך הצלחת 

לעשות את זה?", שאלתי אותו, "זה גם לימודים לא פשוטים..."

"משכנתאות זה משהו אחר", הסביר לי מוישי. "קודם כל אני 
לא הייתי הטיפש היחיד. כולם מסביבי היו טיפשים. כולם באו עם 
אפס ידע מוקדם, ולכן לא הייתי שונה מהם. דבר שני, השווער שלי 
שילם לי את הלימודים, ולא היו לי ברירות. הייתי חייב, אבל חייב 
להצליח. לא יכולתי לאכזב אותו אחרי שהוא ככה בטח בי ונתן לי 
הזדמנות שעליה הוא שילם כסף רב. ודבר שלישי, במשכנתאות 
השקעתי את כל הראש. למדתי את 
זה, ואם לא הבנתי אז שאלתי וביררתי, 
ולמדתי שוב, ואחר כך הלכתי לעבוד 
אצל יועץ משכנתאות ותיק, נכנסתי 
לעבוד בתחום, ועם העבודה גם הידע 
השתבח. רק אחרי כמה שנים העזתי 
להתחיל לקבל תיקים באופן עצמאי. 
לך משהו.  אגיד  אני  "וחוץ מזה, 
אולי תחשוב שאני צוחק, אבל זאת 
האמת. כשהקדוש ברוך הוא רוצה 
שלבנאדם תהיה פרנסה, הוא נותן לו 
את השכל להצליח. אני עד היום לא 
טוב בלימודים גם בתחומים אחרים. 
אבל בתחום הספציפי הזה הצלחתי, 
כי משמים נגזרה עלי פרנסה טובה בתחום הזה, והקדוש ברוך הוא 

נתן לי את הכלים המתאימים". 
חמש דקות תמימות כבר עברו מהזמן שבו היינו אמורים לסיים 
את הפגישה. מוישי נבהל כשראה את מחוגי השעון מאיימים 
לבלוע אותו: "הלקוח הבא בוודאי כבר ממתין מחוץ לחדר", אמר 

לי בהתנצלות וזירז אותי לאסוף את חפצי ולצאת. 
"עוד יצא לנו לדבר הרבה עד שתסיים את ההליך של קבלת 

המשכנתא", אמר לי, "אז נדבר...". 

ואיפה אני?

יצאתי החוצה ובמשך כל היום חשבתי על מה שמוישי אמר לי. 
זה לא נתן לי מנוח. 

אין לו ראש ללימודים, כך הוא טוען, אבל במשכנתאות הוא עושה 

מאת: יעקב א. לוסטיגמן 
נקודה למחשבה
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חיל, ומתפרנס יפה מאוד מתחום שאותו הוא למד, ולא סתם למד, 
אלא השקיע כל כך עד שהוא נחשב היום לאחד מיועצי המשכנתאות 

הטובים ביותר בעיר, אם לא הטוב שבהם. 
אבל כשאני ניסיתי ללמוד איתו את שלושת ההסברים של הגמרא, 
למה סוכה שהיא גבוהה למעלה מ-20 אמה פסולה, הוא התבלבל 

ואיבד ידיים ורגליים. 
אז, כשלמדנו בישיבה, הייתי משוכנע שהוא באמת רחוק מלהיות 
מוכשר, ושהבחור הזה יהיה במקרה הטוב נהג משאית, רק אם הוא 

יצליח לעבור בשלום את לימודי הנהיגה, כמובן. 
יעוץ משכנתאות בכיר!! 

איזו שליטה הוא הפגין! איזה יופי הוא תמרן בין מסלולי ההלוואה 
השונים וידע לומר לי בדיוק מה המעלות והחסרונות בכל אחד 
מהם, מה אחוז הסיכוי לעומת הסיכון, ובכמה עולה הריבית על 

כל שנה נוספת של פריסת ההלוואה... 
מדהים! 

מה זה אומר? 
זה אומר שהוא טעה, ואני טעיתי. יש לו ראש ללימודים. בוודאי 

שיש לו. 
אלא מה? 

הוא לא הרגיש טיפש כי כולם באו עם "אפס ידע מוקדם", כהגדרתו. 
הוא היה טיפש בדיוק כמו כולם, ולכן לא התבייש לשאול שוב ושוב. 
כבר היו מי שאמרו את זה לפניו. אלפי שנים לפניו: חז"ל הקדושים 

אמרו "לא הביישן למד".... 
'חייב להצליח בלימודים', כדי שלא לאכזב את מי  הוא היה 

שמימן לו אותם. 

וללמוד גמרא הוא לא היה חייב? האם הקדוש ברוך הוא לא מימן 
לו את הבגדים האוכל ואפילו את החמצן שהוא נושם? 

אה?!!
לאכזב את הקדוש ברוך הוא זה בסדר, אבל לאכזב בשר ודם 

זה בלתי אפשרי??? 
הייתכן???

ומה היתה הטענה האחרונה שלו? 
אה, כן... הוא טען שהקב"ה עזר לו להצליח בלימודים כי נגזרה 

עליו פרנסה בריווח מהעיסוק במשכנתאות.... 
אייי!!

זה כבר ממש כואב. 
האם הקדוש ברוך הוא לא עזר לו בלימודי הגמרא??? 

חלילה מלומר כך. הרי נאמר מפורש "ואני אפתח לכם פתח 
כפתחו של אולם", ויש אומרים "כפתחו של היכל". 

יהודי נולד כדי לעסוק בתורה. הייתכן שהקדוש ברוך הוא לא 
יעזור לו? הייתכן?!?! מחשבות כאלו גובלות בכפירה רחמנא ליצלן. 
מסכן מוישי... אם רק היה יודע כמה הוא יכול היה להצליח 

בלימודי הגמרא. 
האמת?

כולנו מסכנים... אם רק היינו משקיעים בלימוד הגמרא את כל 
החיים שלנו, זורקים את עצמנו לים התלמוד ומרגישים באמת 
ובתמים שאנחנו חייבים, אבל חייבים להצליח, חייבים להגיע לפסגות 
גבוהות עוד יותר, בוודאי שהיינו עושים חיל ומצליחים הרבה יותר. 
כי בסופו של דבר, יש עוד מאמר חז"ל שגם אותו חשוב מאוד לזכור: 

"בדרך שאדם רוצה לילך, מוליכין אותו". 

המוקד החסידי 
מיר ווארטן אויף דירלבני הישיבות

1800-20-20-18 או בטל' 073-7078388
* השיחה חינם

 קשה
 לך?

זקוק 
לעזרה? 

מרגיש 
לבד?

המוקד פעיל בימים א-ה, בין השעות 19:30-22:30

1800-20-20-18
או בטל' 073-7078388 * השיחה חינם

צוות חסידי מורחב של 'מוקד 
הישיבה' לעזרתך בכל ענין ונושא
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מה הוא חושב לעצמו? ככה לגנוב את השאלה שלי ולגרוף 
את התהילה שלא מגיעה לו? יש לו מספיק כבוד, המעמד 
שלו בישיבה מספיק חזק. הוא לא צריך לדרוך על אחרים 

כדי להשיג עוד. מותר לו לפרגן גם לי ולכל אחד אחר
קולות ההתפעלות שנשמעו מסביבי צרבו בבשרי כמכוות אש: 'איזה 
לא הוגנים הם', חשבתי לעצמי. לפני פחות משתי דקות שאלתי 
את אותה השאלה, ואף אחד לא התלהב ממנה. אבל כששמעון 
קמינסקי שואל שאלה זה כבר משהו אחר. כי שמעון קמינסקי הוא 

למדן אמיתי, ואני בסך הכל בחור אפרורי וצדדי. 
תאמינו או לא, אבל את השאלה ששמעון קמינסקי שאל עכשיו 
אני העליתי לפניו! נכון שהיא היתה מנוסחת בצורה שונה מעט, 
ואולי קמינסקי חידד אותה, והציג אותה בצורה יותר למדנית, אבל 
זאת שאלה שלי! הוא שמע אותי שואל אותה, שיפץ מעט, הכניס 

שינויים קוסמטיים והציג אותה כאילו היתה פצצת אטום. 
כשאני שאלתי את השאלה, לא רק הבחורים לא התלהבו. המגיד 
שיעור גם הוא לא שמע אותי בכלל. אבל כששמעון קמינסקי רק 
החל לדבר כולם השתתקו ברוב חשיבות. מה הפלא, הרי שמעון 
קמינסקי הוא הלמדן של הישיבה, ואילו אני... אני סתם בחור. עוד 
אחד מהיציע של התיירים. לי יש תפקיד מאוד ברור בחיים, אני 
צריך להסתכל מהצד, להשמיע קריאות התפעלות מדי פעם, ומדי 
פעם למחוא כפיים לשחקנים הראשיים. אם אני אנסה להצטרף 
לקבוצת המוצלחים, לשאול שאלה יפה או לענות תשובה, אף 

אחד לא יתייחס אלי. 
נמאס לי כבר. אין לי כח למצב הזה. אני רוצה להיות למעלה, על 
הבמה. אני רוצה שקמינסקי יעמוד מהצד וימחא לי כף בהתלהבות. 
שלא יגנוב לי את השאלות שלי יעשה להן שיפוץ ויגרוף את אהדת 

הבחורים על חשבוני! 
אחרי השיעור אני אורז את החפצים שלי ועוזב את הישיבה 

הזאת. מה זה? אני אוויר? 
משך שעה ארוכה התבוססתי במחשבות העגומות שהציפו אותי. 
משקעים של תקופה ארוכה מאוד עלו בבת אחת לראשי, ואיימו 
להטביע אותי. הרגשתי שאני מלא עצב. דכדוך משתק עטף אותי, 

האט את קצב הנשימה שלי, ואיים לבלוע אותי אל תוכו. 
את עיקר הכעס הפניתי כלפי שמעון קמינסקי. הלמדן של הישיבה 
שלא יודע לכבד בחורים אחרים. אז מה אם הוא יודע ללמוד? אז 
מה אם יש לו זיכרון יוצא דופן ותפיסה מהירה של נושאים חדשים? 
יופי! אז הוא בחור מוכשר. אבל למה לגנוב גם מהכישרונות של 
החברים? הוא שואל כל יום שאלות חזקות, יש לו פעמיים בשבוע 
חידושים יוצאי דופן. אני הצלחתי פעם אחת לשאול שאלה יפה, 

פעם אחת!! הוא לא יכול לפרגן לי את הכבוד שמגיע אלי? 

הוא כל היום לומד בקול שכולם יראו. מחייך לכל אחד מלמעלה 
למטה, כאילו אנחנו, פשוטי העם, צריכים לומר לו תודה על כך 
שהוא מתאמץ למתוח את השפתיים ולעשות צורה של חיוך כשהוא 
רואה אותנו. הוא תמיד רץ ללמוד עם הבחורים החלשים, שכולם 
יראו שהוא עוזר לחלשים. אבל כשמגיע רגע האמת, רגע המבחן, 
מסתבר שהוא לא שווה כלום. שהכל רק הצגה אחת גדולה. האמת? 
זה בכלל לא מפתיע, תמיד הרגשתי משהו לא אמיתי בחיוך שלו 

ובהתייחסות שלו אלי ולחברים האחרים. 
אבל רק אני הרגשתי בזה. חוץ ממני כולם פה מעריצים גדולים 
שלו. בכל פעם שיש להם חידוש הם באים אליו שיאשר להם אותו, 
כשיש להם שאלה רצים ישר לקמינסקי שיתלהב ממנה כביכול, 

ויפרגן להם מילה טובה. 
אני כמובן לא אומר מילה על מה שאני מרגיש. ה' ירחם! זה 
ממש לשון הרע לדבר ככה! האמת, נראה לי שגם בלב אסור 
לחשוב ככה על יהודי, זה ממש 'לא תשנא את אחיך בלבבך', אבל 

אני לא יכול להתאפק. 

תגובות נלהבות

השיעור הסתיים, רוב הבחורים יצאו להתארגן לתפילת מנחה. 
שמעון קמינסקי עדיין מסכם במהירות במחברת שלו את דברי 

המגיד שיעור, משתדל לסיים בהקדם כדי שלא לאחר לתפילה. 
קמתי ממקומי, וחשבתי מה הוא חושב לעצמו? ככה לגנוב את 
השאלה שלי ולגרוף את התהילה שלא מגיעה לו? יש לו מספיק 
כבוד, המעמד שלו בישיבה מספיק חזק. הוא לא צריך לדרוך על 

אחרים כדי להשיג עוד. מותר לו לפרגן גם לי ולכל אחד אחר. 
טפיחה חברית על השכם גרמה לי להסתובב אחורה. יחזקאל 
חייך אלי בהנאה: "ראית איך כולם התלהבו מהשאלה שלך? באמת 

כל הכבוד. שינית את כל כיוון הלימוד שלנו בסוגיה. אשריך!". 
גם אליעזר שעבר ליד הצטרף אליו: "באמת, סרולוביץ, כל הכבוד. 
אחרי שקמינסקי הסביר את השאלה שלך, התברר שממש הפלת 

פצצת אטום". 
"רגע, שמתם לב שהוא שאל את אותה שאלה שאני שאלתי 

שתי דקות קודם"? 
"בוודאי", השיבו לי השניים בפליאה. "קמינסקי עצמו אמר מיד 

שהוא רק מסביר את השאלה שלך". 
"אז בעצם הוא בא לעזרתי והסביר את השאלה שלי". 

יעקב א. לוסטיגמן
סיפור מחיי הישיבה
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כן. ברור! למה? זה לא מה שאתה התכוונת לשאול? 
"זה כן. אבל... טוב לא משנה. תודה רבה לכם על הפרגון. בהחלט 
מרגש אותי שזכיתי לשאול כזאת שאלה שהפכה את הכיוון של 
הסוגיה. ה' עשה אתי חסד כשזיכה אותי לשאול שאלה חזקה כל כך". 
יצאתי מחדר השיעורים כשאני נבוך ומבולבל. מסתבר שבסופו של 
דבר אף אחד לא גנב לי את השאלה. אני, מרוב כעס על קמינסקי 
שמעז לשאול את השאלה שלי, כבר לא הקשבתי להמשך דבריו, ולא 
שמעתי איך שהוא מסביר שבעצם הוא רק הסביר את השאלה שלי. 
בחוץ המתינו לי עוד שני בחורים ששיבחו אותי על השאלה היפה, 
ואחרי מנחה קיבלתי כמה תגובות נוספות. השיא היה יומיים לאחר 
מכן כשראש הישיבה עצר לידי ואמר לי שהוא שמע מהמגיד שיעור 

את השאלה שלי. ראש הישיבה אמר 
שאפשר כבר עכשיו לראות שממני 

יצא תלמיד חכם גדול? 
ואני?? 

אני זרחתי מאושר!! 
באמת כל הכבוד לשמעון קמינסקי 
שככה בא לעזרתי, הסביר את השאלה 
שלי בצורה למדנית יותר וכך בעצם 
הפך אותה לפורצת דרך. אלמלא 
הוא זו היתה סתם שאלה 'בעלבתית' 

שאיש לא מתייחס אליה ברצינות. 
בכלל קמינסקי הוא בחור נהדר. 
תמיד מחייך לכל אחד בחביבות, 
עוזר לחלשים, נותן לכל אחד להרגיש 
שווה ערך אליו, למרות שהוא הלמדן 
של הישיבה. הוא לא נותן לתחרות 
להשתלט עליו ועל המידות הטובות 

שלו. אין ספק שממנו באמת יצא ראש ישיבה גדול. הוא גם מבין 
לנפש האדם, וזה מה שבעצם עזר לו להבין את השאלה שלי 
לעומקה, כשכולם חשבו שאני סתם מדבר שטויות. בהחלט שווה 
לעקוב אחריו כדי לראות איך הוא מתפתח במשך השנים, ואיך 

הוא הופך לאחד מגדולי הדור הבא. 

הכל התהפך

בעומק ההכרה שלי החלה להכות שורשים תובנה חדשה. היא 
צמחה והתרחבה, ולקח זמן עד שהצלחתי לגבש אותה ולהסביר 

אותה במילים. התובנה הזאת נבנתה מהיחס ההפוך שלי להתנהלותו 
של שמעון קמינסקי. 

'גנב' לי את השאלה שלי, כעסתי  כשאני חשבתי שקמינסקי 
עליו. שפטתי אותו לרעה, והסתכלתי עליו ב'עין עקומה'. הוא 
מחייך לבחורים? זה 'מלמעלה למטה', מתוך יהירות וגאווה. הוא 
עוזר לחלשים? זה כדי שכולם יראו שהוא בחור טוב ורגיש. הוא 
יודע ללמוד? זה בגלל שהוא תחרותי שלא יכול לפרגן לאחרים 

להצליח יותר ממנו. 
אבל כשהבנתי שקמינסקי הביא לי כבוד עצום, כשהראש ישיבה 
שיבח אותי בזכות שמעון קמינסקי, פתאום כל המעשים שלו קיבלו 
פרשנות שונה לחלוטין. עכשיו אני כבר חושב שהוא צדיק נסתר. 
הוא מבין לנפש האדם, והוא בוודאי 
עתיד להיות אחד מגדולי הדור הבא. 
אז איפה האמת? איזו משתי הדרכים 
נכונה יותר לשפוט את מעשיו של 
קמינסקי? האם הוא באמת גאוותן 
חסר בושה, או שהוא אחד מגדולי 

הדור הבא? 
האמת היא שזה בכלל לא משנה. לכל 
יהודי יש חזקת כשרות, גם לשמעון 
תלמיד  במיוחד שהוא  קמינסקי, 
חכם. בוודאי שהדרך הנכונה לשפוט 
את מעשיו היא באמצעות הסתכלות 
חיובית. הוא באמת בחור יוצא דופן 
שאוהב לעזור, מחייך לכולם, תמיד 

כיף לדבר איתו וכו'. 
מה  זה  חשוב  שיותר  מה  אבל 
שלמדתי על עצמי ועל כושר השיפוט 
שלי. מסתבר שכשאני שופט בני אדם, אני בדרך כלל עושה את זה 
בהתאם לדעתי עליהם ולא בצורה אובייקטיבית למעשים שלהם. 
אותו המעשה בדיוק, אם הוא נעשה על ידי אדם שאני אוהב ומעריך, 
ייחשב בעיני למעשה של טוב לב ויראת שמים, ואם יבוצע על ידי 

אדם שאני כועס עליו או שונא אותו, יקבל צבע שונה לחלוטין. 
המסקנה שלי מהסיפור הזה היא מאוד ברורה. אני מאוד משתדל 
לא לשפוט אנשים אחרים לרעה, ואם נראה לי לרגע שפלוני עשה 
מעשה כזה או אחר מתוך שיקולים לא ראויים, אני עוצר לרגע, ונזכר 

שבעצם ייתכן שאני שופט אותו בצורה שגויה לחלוטין.

וי˘וע‰ ˜רוב‰ לבו‡
‰מו˜„ פעיל בימים ‡-‰, בין ‰˘עו˙ 19:30-22:30

צוות אברכים תלמידי חכמים, ישתדלו יחד איתך למצוא את הדרך 
שגם אתה תוכל להתענג על נועם צוף מתיקות התורה הקדושה!

בלימו„

מו˜„

‰˙˜˘ר כבר ‰יום מו˜„ '‚י˘מ‡˜'

1-800-20-18-17 (‰˘יח‰ חינם)
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"תשאל בחור למה הוא לא אוהב ללמוד, סביר להניח שהוא 
יסביר כל מיני הסברים. אין לו חשק, הוא לא בחור שמסוגל 

לשבת הרבה זמן על מקום אחד, ועוד כל מיני תירוצים 
מתירוצים שונים. אבל האמת הפשוטה היא שהוא פשוט 
לא מבין את הגמרא. קשה לו להודות בכך, אבל אם הוא 

היה מבין את הגמרא, הוא היה מקבל חשק ללמוד 
שיחה מיוחדת עם הגאון רבי נתן זוכובסקי שליט"א, על 'גישמאק בלימוד', החשיבות שלו, והדרכים להשיג אותו

הרב אברהם פוקס והרב יעקב לוסטיגמן 
כשנכנסנו למעונו של הגאון רבי נתן זוכובסקי שליט"א, ראש 
ישיבות 'גאון יעקב' ו'חכמה ודעת', לא ידענו מה מצפה לנו. חשבנו 
שהגענו לשמוע כמה דברי חיזוק ולהמשיך הלאה, אבל כשפתח 
ראש הישיבה שליט"א את פיו, החל לפרוש בפנינו משנה סדורה 
משך שעה ארוכה, כמעיין המתגבר, כשהוא מפרט בהרחבה רבה 
מתוך ניסיון של עשרות שנים בהיכלי הישיבות הקדושות, כמרביץ 
תורה שעוקב אחר התפתחות תלמידיו, ויודע לומר מה הוא המונע 

העיקרי שמעכב את חלקם מלהתקדם למרבה הצער. 
"הגישמאק בלימוד", הסביר לנו ראש הישיבה, "הוא לא רק תוספת 
נחמדה לבחור ישיבה מן המניין. מי שחושב שבחור ישיבה צריך 
ללמוד, ואם אפשר שגם ייהנה מהלימוד, טועה. בחור ישיבה צריך 
ללמוד וליהנות מהלימוד. ההנאה חשובה מאוד, מכמה וכמה סיבות. 
"קודם כל, צריך לדעת שחלק גדול מהמשברים שבחורים חווים, 
נובע מכך שאין להם הנאה מלימוד הגמרא. בחור שאין לו גישמאק, 
לא יכול לשמוח, אין לו חשק ללמוד. ואם אין לו חשק ללמוד, הוא 
לא יוכל להישאר בלימוד לאורך זמן. כמה זמן יכול בחור ללמוד 

במרץ, אם הוא לא באמת אוהב את הלימוד ונהנה ממנו?
"על אחת כמה וכמה כשמדברים על הטווח היותר ארוך, אחרי 
החתונה. כשהוא כבר מחוץ לכתלי הישיבה, ונמצא ברשות עצמו. 
אולי הוא יהיה בכולל, יהיה לו חברותא, אבל הלימוד לא יהיה כמו 

שצריך, כל עוד הוא לא יאהב ללמוד". 
מה באמת עושים כדי להשיג גישמאק בלימוד? איך קונים את 

האהבה לתורה? 
"אם תשאל בחור מהשורה למה הוא לא אוהב ללמוד, סביר 
להניח שהוא יסביר כל מיני הסברים. אין לו חשק, הוא לא בחור 
שמסוגל לשבת הרבה זמן על מקום אחד, ועוד כל מיני תירוצים 

מתירוצים שונים. 
"אבל האמת הפשוטה והברורה היא שהוא פשוט לא מבין את 
הגמרא. קשה לו להודות בכך, אפילו בינו לבין עצמו, אבל האמת 
היא שאם הוא היה מבין את הגמרא, הוא היה מקבל חשק ללמוד 

וכל הבעיות האחרות היו נעלמות ממילא. 
ראש הישיבה מתכוון לומר שהבחורים הללו מתקשים לעשות 

'חילוקים', ולהבין סברות דקות בלומדעס? 

"לא לא. כשאני אומר שהוא לא מבין, אני מדבר על גמרא ורש"י. 
הבסיס! אדרבה, דווקא לדקלם ר' חיים ו'קצות' הוא יודע מצויין. 
הוא ממש שולף ראשונים ואחרונים בלי שום בעיה, אבל את 

הגמרא הוא לא יודע. 
"לכן הוא לא יכול ליהנות מה'ר' שמעון', כי הוא לא מבין על מה 
ר' שמעון מדבר. חסר לו הבסיס של הגמרא. כדי להבין ר' שמעון 
שקאפ באמת, צריך ללמוד קודם את הסוגיה עצמה בגמרא, לחזור 
עליה שוב ושוב, שתהיה ברורה ובהירה. בלי לעשות ויתורים והנחות. 
להבין כל מילה ברש"י, להבין מה הגמרא רוצה, מה כאב לה, למה 
השאלה הזאת נשאלה, ואיך בדיוק התשובה שהובאה מתרצת את 
השאלה. אם הסוגיה ברורה ונהירה אצל הבחור, רק אז הוא יכול 
ליהנות ממנה, ורק אז הוא יכול ליהנות מלפלפל בעומק הדברים". 
זאת אומרת שבחורים צריכים להשקיע בעיקר בהבנת הגמרא 

ופחות במפרשים? 
"חלילה. בוודאי שצריך להשקיע בהבנת דברי המפרשים, לא 
בחינם קבעו גדולי ראשי הישיבות את סדר הלימוד כך שמחלקים 
אותו בין עיון ובקיאות. לימוד העיון יש לו חשיבות שאי אפשר 
לתאר, אבל זה צריך לבוא בשלב השני, רק אחרי שהגמרא ברורה 

ומאירה כנתינתה מסיני. 
"אגב, בעניין זה אני רוצה לומר משהו שאולי הוא קצת חריף, 
אבל זאת נקודה למחשבה וכדאי שישימו עליה לב. כשבחור או 
אברך רוצה ללמוד הרבה מפרשים וחייב לדעת את כל ה'רייד' 
הישיבתי בסוגיא זו או אחרת, הוא חושב שהוא לומד בעיון, וככל 
שידע יותר מפרשים ויותר חידושים כך העיון שלו משובח יותר. 

"אבל האמת היא שמי שלומד הרבה מפרשים ואינו משקיע מספיק 
זמן כדי להעמיק ולהבין כל אחד מהם, הוא לא לומד בעיון אמיתי, 

זה לימוד של 'עיון בבקיאות'. 
"כשלומדים מפרש, צריך להבין לא רק מה הוא אומר, אלא גם 
למה הוא אומר כך ולא אחרת. מה הכריח אותו לומר כך. האם 
החידוש שלו התחייב מתוך הסוגיא באופן שבו הוא למד אותה וכו'. 
"אם רק צוברים ידע אודות שיטות המפרשים השונים, מה שקורה 
זה שבעצם לומדים עיון בבקיאות. זה הבקיאות של העיון, זה לא 
העיון האמיתי. זה לדעת הרבה אבל לא להבין לעומק לאמיתה 

של תורה. 
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"אז אם אתה כבר לומד בבקיאות, לא עדיף שתלמד את דברי 
הגמרא? תלמד כבר כמה דפי גמרא בבקיאות, זה בוודאי יותר 
חשוב מללמוד כמה שיעורים של כמה ראשי הישיבות בבקיאות. 
"מה הרווחת? נשארת בלימוד שטחי. אם אתה רוצה ללמוד בדרך 
העיון, אז תלמד כמו שצריך, במתינות, עם מחשבה עמוקה על כל 
מפרש. כשלמדתי בישיבה בחברון בחורים היו יכולים לשבת יותר 

משעה על הבנה של רשב"א אחד!".
איך באמת מגיעים ליכולת הזאת להעמיק כך בגמרא ובראשונים? 
"צריך לרצות להתקדם, אבל התקדמות אמיתי. לא לנסות 
להרשים אחרים ולהוכיח להם שהתקדמת, אלא לעבוד באמת 

ובתמים כדי להתקדם. 
"אני תמיד אומר כשמגיע אלול, 
כל  תשובה,  ימי  עשרת  מגיעים 
בחור רציני מקבל על עצמו קבלות 
טובות. תבדוק מה בחורים מקבלים 
על עצמם? להוסיף הנהגה כזאת או 
אחרת. בחורים יותר מתמידים יקבלו 
על עצמם ללמוד עוד שעה מדי יום. 
הוא לומד היום כשמונה שעות ביוןם, 

ורוצה להוסיף שעה תשיעית. 
"ואני תוהה בעניין הזה. הרי כולנו 
התחנכנו בבתים טובים. חסרים לנו 
כולנו מתפללים  טובים?  מעשים 
שלוש פעמים ביום, מניחים תפילין, 
לובשים ציצית וכו', אנחנו מדברים 
על בחורים רציניים, דיברתי על בחור 
שלומד שמונה שעות ביום. אז הוא 

רוצה להוסיף שעה תשיעית, אני לא מזלזל חלילה וחס בשעה של 
לימוד, אבל אני חושב שהיה הרבה יותר אם היה מתחיל להשקיע 
יותר באותן שמונה שעות שהוא כבר לומד, שיהיה עם יותר רצינות, 
עם יותר אכפתיות, עם יותר העמקה וחתירה לאמיתה של תורה. 
עוד שעה אולי תוסיף לך שעה כל יום, אבל השבחת שמונה השעות 
הקיימות, תוסיף לך עוד שמונה שעות ביום! היא תקנה לך הבנה 
טובה יותר, הנאה גדולה יותר! למען האמת לא צריך להמתין לאלול 
ולעשי"ת כדי לקבל כזאת קבלה טובה, אפשר להתחיל עם זה עוד 

היום, החל מרגע זה". 
זה נכון לא רק לגבי השבחת הלימוד, אלא לכל מצוה שעושים. 

לא כך? 
"בוודאי! בכל מצווה להשקיע קצת יותר מחשבה, לעשות אותה 
בשמחה. זכיתי ללמוד בישיבת חברון ולקנות תורה ודעת מפיו של 
מורי ורבי המשגיח רבי מאיר חדש זצ"ל. הוא היה מתאר מקצת 

מסדר יומו של בחור ישיבה ממוצע. 
"הבחור קם בבוקר, נוטל ידיים. הנה הוא כבר קיים מצווה. לאחר 
מכן הוא הולך להתפלל ומקיים מצוות עשה מדאורייתא לפי הרמב"ם, 
מצוות תפילה. הוא קורא קריאת שמע שזו מצווה דאורייתא לפי כל 
השיטות. לאחר מכן נוטל ידיים לסעודה ויש לו עוד מצווה, מדרבנן, 
מברך על הפת, סועד כדי שיהיה לו כח לעבוד את ה', והנה עוד מצוות 
שנוספו לחבילת המצוות היומית שלו. הוא מברך ברכת המזון ויש לו 
שוב מצוות עשה מדאורייתא, ואולי בדרך הוא גם עשה חסד עם כמה 

בחורים, ואז הוא מתיישב על יד הגמרא כדי ללמוד תורה. 
"נו... מה הוא חושב לעצמו כשהגמרא כבר פתוחה לפניו? בטח 
הוא ואמר בוא נתחיל את היום, כי עד עכשיו הרי לא עשיתי כלום... 
זאת טעות חמורה. תסתכל אחורה תראה מה עשית, כמה מצוות. 
היש לנו מושג בכלל כמה גדולה וחשובה היא מצוות תפילה? מצוות 
קריאת שמע? מצוות ברכת המזון? נטילת ידיים, כל מצווה כזאת 
מאירה את העולם כולו, השכינה שורה על בחור כזה שקיים כל 

כך הרבה מצוות עוד לפני שהוא התחיל את היום שלו. 
"אם בחור ישוב קצת על זה לפני שהוא מתחיל ללמוד, כל הלימוד 

שלו ייראה אחרת. הוא יהיה שמח ומאושר. הוא ירגיש סיפוק. 
"קנית פעם אתרוג אחרי חיפושים רבים? איזה סיפוק, אה? בחור 
יקר, יש לך אתרוג ביד, לא אתרוג 
אחד, ערימה של אתרוגים, כל מצווה 
יש לה חשיבות בפני עצמה. תחשוב 
על זה, תתבונן בזה ותראה מה אתה 
'שווה', תשמח, תלמד עם חשק והנאה.
לא  עכשיו  עד  לב,  "אם תשימו 
דיברתי בכלל על בחור שמתאמץ 
להרבות במצוות, אלא בחור שעשה 
מה שכל בחור אחר עושה בשעות 
הבוקר. הוא ממילא עושה את זה, אז 
שישקיע קצת מחשבה, "עכשיו אני 
נוטל ידיים ומקיים מצווה", תשמח! 
אני לא אומר לצאת בריקוד, אבל 
תחשוב על זה שהאמת האמיתית היא 
שבאמת היית צריך לצאת בריקוד! 

וזה עוד לפני שהתחלת בכלל ללמוד...
"אז כן, נכון שהטבע של האדם מושך אותו לקבל על עצמו עוד 
דברים, עוד מצוות, במקום להשביח את אלו שהוא מקיים ממילא. 
אבל אם אנחנורוצים להרגיש סיפוק, צריך לעשות את מה שאנחנו 
כבר עושים עם קצת יותר מחשבה והתבוננות, זה יעניק לבחור, 

לכל בחור, סיפוק עצום והנאה מרובה". 
אולי יהיו בחורים שיטענו שזה עלול להביא אותם לגאווה חלילה...

"ויגבה לבו בדרכי ה'. צריך לדעת מתי צריכים להיות ענווים, ומתי 
הדבר אסור בתכלית האיסור. לשמוח במצוות ולהעריך את המצוות 
שעשית זו לא גאווה חלילה וחס. זו אמונה! זו ההכרה שהקב"ה 
מלוא כל הארץ כבודו וכל פעולה שאנחנו עושים למענו נזקפת 

לזכותנו ונרשמת לנו וגם נקבל עליה שכר עצום. 
"הרי חז"ל אומרים שאפילו ריקנים שבך מלאים מצוות כרימון. 
אז למה הם נקראים 'ריקנים'? כי הם לא מודעים למצוות שצברו 

והתמלאו בהן. 
"אדרבה הענווה הפסולה וההרגשה של בחור שהוא לא שווה 
יצא ממנו כלום, זה שורש כל הרע. זה גם  כלום וממילא לא 
חיסרון גדול באמונה וגם מונע ממנו להתקדם ולהצליח בלימוד 

ובכל דבר שבקדושה". 
ראש הישיבה אמר שבחור צריך להשביח את הלימוד שהוא לומד 

ממילא, אבל איך באמת עושים את זה בפועל? 
"קודם כל צריך לדעת לקנות מכל רב. בחור שחושב שהמגיד 
שיעור הזה לא מתאים לו, ושהר"מ ההוא לא יודע ללמוד לדעתו, 
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לא יכול להצליח בלימוד. כדי להצליח בלימוד צריך לקנות מכל 
רב כל מה שאפשר. להתבטל בפניו, לשמוע אותו, לכבד אותו 
לא רק כלפי חוץ, אלא גם בעומק הלב, לדעת להעריך אותו 
ולקבל ממנו. יתירה מזאת, צריך לדעת גם לקבל מחבר. אולי 
החבר הזה אפילו פחות מוכשר ממך, אבל תמיד אפשר לקבל 
ממנו, לכל אחד יש דרך חשיבה קצת שונה, ולא בכדי אמרו 

חז"ל שתורה נקנית בדיבוק חברים. 
"אני לא אומר שאסור להקשות על הר"מ ולהתווכח אתו על 
סברות שהוא אומר, או על פירושים שהוא מסביר. בוודאי שצריך, 
כך היא דרכה של תורה. לא הביישן למד, צריך לשאול, ואם לא 
הבנת אסור להתבייש. זאת לא בושה לא להבין. הבושה היא 
למי שלא שואל ולא מנסה לרדת לחקר האמת עד שהדברים 

יהיו ברורים ומחוורים אצלו. 
"נקודה נוספת בשמחת הלימוד: לשמוח בלימוד זה לשמוח 
בסברא אחת! לא עשר סברות. עדיף שתדע סברה אחת עד הסוף, 
תבין אותה לעומק עד שתוכל לשמוח איתה ולהרגיש שאתה 
מבין אותה מצוין, וגם אם יקשו עליך תוכל לענות ולייצג את 
הסברה הזאת בצורה הכי טובה, כי אתה מבין אותה באמת, 
ולא רק יודע לדקלם אותה. אם יש זמן ואפשרות, אפשר ללמוד 
עוד סברה ולשמוח גם אבל צריך להשקיע באיכות, לא בכמות, 
בוודאי לא כשמדברים על לימוד בעיון שכל המהות שלו זה 

האיכות וההבנה לעומק". 
לסיום, נשמח לשמוע כמה דברי התחזקות שיסייעו לבחור 

שקורא את הדברים ליישם אותם בפועל...
הרמח"ל כותב על העניין של התפילה והציפייה לגאולה, 
שיהודי יכול לשאול את עצמו, הרי דורות רבים כל כך התפללו 
יהודים, על בניין ביהמ"ק שיהיה במהרה בימינו, ואם כן מה 
כבר יכולה להוסיף התפילה שלי? אני הקטן אוכל להצליח בכח 
התפילה שלי לגרום מה שלא הצליחו כל הדורות הקודמים, 

צדיקים וקדושים? 
אלא, אומר הרמח"ל, למה הדבר דומה, לעץ גדול שאנשים רבים 
ניסו לכרות אותו. בא הראשון, ניסר קצת עם מסור, חטב קצת עם 
גרזן, ולא הצליח. בא אחריו עוד אחד והמשיך עוד קצת, וכך עשרות 
אנשים ניסו, עד שלבסוף הגיע האחרון נתן עודמכה אחת קטנה 
עם הגרזן והעץ הענק נפל מלוא קומתו ארצה. לא בגלל שכוחו של 
האחרון רב מכוחם של אלו שקדמו לו, אלא כי היה חסר רק עוד קצת 
כדי להביא לכריתתו של העץ, והוא היה זה שתרם את המעט החסר. 
"אותו הדבר, אומר הרמח"ל, גם בעניין התפילה על הגאולה. 
כולם התפללו וקידמו את הגאולה עוד קצת, עוד קצת. אבל 
אולי נשארנו לנו רק המכה הקטנה האחרונה שאנחנו צריכים 
לתת, תתפלל גם אתה, ואולי תצליח להשיג את מה שכולם ניסו 

להשיג ולא הצליחו להגיע אליו. 
"אני אומר את אותו הדבר גם לגבי כל בחור באופן פרטי. כדי 
להיות תלמיד חכם צריך לחטוב, לנסר, להתייגע. אתה כבר ניסית, 
התאמצת, פעם ועוד פעם. עדיין לא הצלחת, אבל אולי חסרה 
רק עוד מכה אחת קטנה, זה נמצא בהישג ידך, רק מאמץ אחד 
אחרון, ובעז"ה תגיע אל היעד הנכסף, להיות יהודי תלמיד חכם!".

‰˙˜˘ר כבר ‰יום
מו˜„ '‚י˘מ‡˜'

1-800-20-18-17 (‰˘יח‰ חינם)
וי˘וע‰ ˜רוב‰ לבו‡

‰מו˜„ פעיל בימים ‡-‰, בין ‰˘עו˙ 19:30-22:30

רוˆ‰ ל‰ר‚י˘ טעם בלימו„?
י˘ לנו ב˘ור‰ ב˘בילך!

מוקד 'גישמאק בלימוד' –
פועל במיוחד עבורך

צוות אברכים תלמידי חכמים, 
ישתדלו יחד איתך למצוא

את הדרך שגם אתה
תוכל להתענג על נועם צוף
מתיקות התורה הקדושה!

בלימו„

מו˜„
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"פעם נכנסתי אל החזון איש זצ"ל, בהיותי כבן 15 בערך. 
הוא היה מקרב אותי בכל עת מצוא, בגלל אבא שלי 

זצ"ל, ולכן אמר לי שאני אגיד לו משהו בלימוד. אמרתי 
משהו בסוגיה של 'סתם נדרים להחמיר', וכמובן שהוא 

ענה לי במאור פנים ודיבר איתי במאור פנים בסוגיה שבה 
פתחתי. לאחר מכן שאל אותי איפה אני לומד...

 עובדות ששמענו מפיו של הגאון רבי נתן זוכובסקי שליט"א, 
בשולי השיחה המיוחדת שעסקה בנושא ה'גישמאק בלימוד'

"בילדותי זכיתי לשמוע מאמי ע"ה, סיפורים רבים אודות זקני, 
אביה הגאון רבי פסח פרוסקין זצ"ל, רבה של קוברין, ומי שעמד 
בראש הישיבה בעיר. הסבא היה מרביץ תורה ידוע ומפורסם בדורו. 
הוא זכה להעמיד תלמידים שהאירו את העולם בתורתם. המפורסם 
מביניהם בדור האחרון הוא מורי ורבי, רבן של כל בני הגולה, מרן 

הגראי"ל שטיינמן זצ"ל. 
"אמי ע"ה היתה מספרת שלא תמיד 
היה אביה גדול בתורה. הוא היה יהודי 
תלמיד חכם וירא שמים, זכה ללמוד 
אצל מרנא החפץ חיים ואצל הסבא 
מסלבודקא. כשרבי איסר זלמן מלצר 
זצ"ל רצה לפתוח את ישיבתו 'היד 
החזקה', הוא לקח 14 תלמידי חכמים 

וסבא היה אחד מהם...
"אבל אף אחד לא צפה לו עתיד 
כמרביץ תורה גדול. לפרנסתו עסק 
בשמירה על פרדסים, וגם שלח את 
ידיו במסחר מעט. בהמשך שימש 
כמגיד שיעור לתקופה קצרה בישיבה 
שהיתה אז בעיר פינסק, ולאחר מכן 
נקרא על ידי הגאון רבי איסר זלמן 

מלצר זצ"ל, לשמש כמנהל רוחני וכמשגיח בישיבת סלוצק. בתחילה 
סירב אבל לאחר שחלה בנו הוא נדר שאם יבריא הבן יקבל על 

עצמו את המשרה, וכך היה. 
"בעת ששימש כמשגיח בישיבה, שמע פעם קבוצת בחורים מבחירי 
התלמידים, שהתווכחו בלהט בסוגיא כלשהי, ולאחר שהעמיק מעט 
במחשבתו הוא העיר הערה. התלמידים לא התייחסו לדבריו, כי 
הוא לא נתפס בעיניהם כלמדן גדול. זה ממש שבר אותו, והשפיע 

עליו מאוד. 
"עד כדי כך השפיעו עליו הדברים, שהוא פרץ בבכי מטלטל 
והתייפח שעה ארוכה בתפילה שהקב"ה יאיר את עיניו בתורה. 
מתוך הבכי המר הוא נרדם, והנה בחלומו אומרים לו משמים 
שתפילתו התקבלה. עליו להתחיל ללמוד את מסכת בבא קמא, 
ובזכות תפילתו ייפתחו לו מעיינות החכמה. ואכן, כשהתעורר 
משנתו, החל לעשות חיל בלימודו הרבה מעבר למה שהיה רגיל 

עד כה, עד שהתפרסם כאחד מגדולי הדור, וכאמור זכה להעמיד 
תלמידים הרבה. 

"במאמר המוסגר אציין שבהזדמנות כלשהי סיפרתי את המעשה 
הזה לגרי"ד סולובייצ'יק זצ"ל, שהכיר את סבא רבי פסח באותן 
שנים. הוא שמע את הסיפור ואמר לי שהוא זוכר את הסיפור הזה 
ויכול להעיד עליו, אבל לגבי החלום... מזה הוא לא כל כך התלהב, 
ואמר לי "אתה יכול לכתוב את כל 
הסיפור, אבל בלי החלום, את זה אני 
לא יודע". לאחר מכן סייג את דבריו 
ואמר לי שאם שמעתי את הסיפור 
רבי  בתו של  ע"ה, שהיתה  מאמי 

פסח, אז אולי...
בכל  סיפרתי  הזה  "את הסיפור 
מיני הזדמנויות, וגם העליתי אותו 
על הכתב בדברי זיכרון שכתבתי על 
סבא זצ"ל. היו כמה מבני המשפחה 
שהעירו לי ואמרו למה צריך לפרסם 
את זה? למה אנחנו צריכים להודיע 
לכל העולם כולו שהסבא שלנו היה 
בהתחלה חלש יותר בלימוד, ורק לאחר 
מכן נפתחו לו מעיינות החכמה... זה 

קצת ביזוי לזכרו... כך הם טענו. 
"אבל אני אמרתי להם שזו לא בושה. ההיפך הוא הנכון, זה נותן 
השראה לכל יהודי, לכל תלמיד ישיבה. אם באמת תרצה ותתאמץ, 
אם תתפלל על זה מעומק הלב, תוכל להגיע הרבה מעל למה 
שהכוחות הנוכחיים שלך מסוגלים להוביל אותך, כי לא יפלא 
מה' דבר, והוא זה שנותן את החכמה לאדם, לא רק בלידתו, גם 
בשלבים מאוחרים יותר בחיים אפשר לזכות להגיע לדרגות גדולות 

בחכמה ובידיעת התורה. 
"גם החזון אי"ש זצ"ל היה אומר על סבא שידוע לו שהוא לא 
היה מחדש גדול, ולאחר מכן נפתחו לו מעיינות החכמה. למה 
הוא סיפר את זה? כדי שאנשים ילמדו מזה ויידעו שכל אחד יכול!

"אנשים רבים פונים אלי לברר על בחורים הלומדים אצלנו בישיבה, 

המשך בעמוד 25 <<<



2425 יוצא לאור ע"י ארגון אחינו רח' הקבלן 45 ירושלים טל: 02-5609025 | לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל

<<< המשך מעמוד 23

ישנם מכתבים היסטוריים של בני ישיבות שהפכו לימים 
למרביצי תורה דגולים, בהם הם סיפרו להוריהם על 

קורותיהם בישיבה. מכתבים אלו נהפכו לנכסי צאן ברזל 
בהיסטוריה הישיבתית

פרק נוסף מתוך 'תורת הגישמאק' • והמכתב מכתב אלוקים

מי כותב היום מכתב? 
בימינו, בעידן הסלולרי וסוגי התקשורת המתקדמים, המחברים 
בין איש לרעהו תוך רגע, המכתב הוא אמצעי פחות שימושי, אך 
לא מזמן שלחו איש לרעהו פריסות שלום, חדשות משפחתיות 

ואישיות, חוויות וקורות חיים, על ידי מכתבים.
ישנם מכתבים רבים של בני ישיבות, שהפכו לימים למרביצי תורה 
ומוסר דגולים, בהם הם סיפרו להוריהם על קורותיהם בישיבה. 

מכתבים אלו נהפכו לנכסי צאן ברזל 
בהיסטוריה הישיבתית ויש בהם כדי 

לשפוך אור יקרות על התקופה. 
לעומתם, רבים אחרים, רציניים פחות, 
ששלחו מכתבים לבני משפחותיהם, 
בהם הם סיפרו על הבלים וזוטות. 
בפרספקטיבה רחוקה, כעבור עשרות 
ומאות שנים, נראים המכתבים שלהם 
גיחוך, בוודאי הם אינם  מעוררים 

מעוררים רגשות כבוד...
המשימה: כתיבת מכתב היסטורי

אם היו מציעים לך עכשיו לקחת 
דף ועט ולכתוב מכתב, אותו יקריאו 
לך בעוד עשר שנים. את הדף יהיה 
חתומה  למעטפה  להכניס  עליך 

ולהפקידו בידיו של אדם אחר שישמור ויחזיר לך את המכתב רק 
בעוד עשר שנים. 

כמה תשקיע בניסוח המכתב? סביר להניח שתתייחס אליו בכובד 
ראש. הרי לא תרצה לפתוח את המעטפה בעוד עשור ולגלות 

שכתבת דברי הבל ורעות רוח. נכון? 
ועכשיו נסה לדמיין שאתה מתבקש לכתוב מכתב שיפתחו אותו 
30 שנה,  לא בעוד עשר שנים, אלא בעוד שלושים שנה. בעוד 
יתכנסו כל בני משפחתך, הילדים הגדולים והקטנים, כולם ישבו 
 30 סביב השולחן שבביתך, ויקשיבו למכתב שכתב אביהם לפני 
שנה. בוודאי תקדיש מחשבה רבה לכל מילה שתצא מתחת ידך! 
40 או  ומה אם נאמר לך, שאת המכתב הזה יפתחו רק בעוד 
50 שנה, כשכל ילדיך ונכדיך יישבו יחדיו סביב השולחן, ויאזינו 
בשקיקה לכל מילה שכתב סבא בהיותו בחור צעיר. כמה מחשבה 
תקדיש לכל אות? לכל פסיק? כמה פעמים תכתוב ותמחק ותכתוב 
שוב, תקרע את הדף כדי לנסח מחדש את המכתב על גבי נייר 
חדש. כמה השקעה! כמה מאמץ וכובד ראש תקדיש לעניין זה? 

כשאדם כותב הגיג אנונימי, הוא יושב וכותב כמעט מבלי לחשוב. 
אך כשהוא יודע שההגיג שלו נכתב תחת שמו המלא, הוא ישקיע 
בו מחשבה רצינית. כשמישהו כותב משהו בעיתון תחת שמו המלא, 

והוא יודע שיהיו אלפי קוראים שיקראו את דבריו, הוא משקיע 
מאמץ לנסח ולדייק היטב, וזה למרות שברור לו שיום- יומיים 
לאחר הדפסת העיתון, כבר יעטפו בו דגים וישליכוהו לפח האשפה. 

נעלה דרגה נוספת, שונה היא כתיבתו של סופר או 'מחבר ספר', 
שרוצה שספרו יפאר את ארון הספרים. הוא משקיע שנים רבות 

מחייו כדי שיצירתו תהיה מושלמת.
יודע,  וגם  וכשמחבר ספר רוצה, 
שיצירתו תהיה יצירה אלמותית, בת 
אלפי שנים, שמו יהיה חקוק עליה 
ורבבות יעיינו בה בכובד ראש וברצינות, 
יום אחר יום, שעה ועוד שעה, - על 
אחת כמה וכמה שהוא משקיע את 
כל כולו, מוחו ושכלו, חכמתו ותבונתו 
וכשרון ההבעה והעברת המסרים שלו.

ל  כָּ שֶׁ לֵמָה.  שְׁ אֱמוּנָה  בֶּ מַאֲמִין  אֲנִי 
הִיא  בְיָדֵינוּ  ה  עַתָּ צוּיָה  הַמְּ הַתּוֹרָה 
לוֹם  ָ הַשּׁ עָלָיו  נוּ  רַבֵּ ה  שֶׁ לְמֹ תוּנָה  הַנְּ

)שלש עשרה עיקרים( 
וּמְסָרָהּ  ינַי,  מִסִּ תּוֹרָה  ל  קִבֵּ ה  משֶׁ
וּזְקֵנִים  לִזְקֵנִים,  עַ  וִיהוֹשֻׁ עַ,  לִיהוֹשֻׁ

דוֹלָה )אבות( י כְנֶסֶת הַגְּ לִנְבִיאִים, וּנְבִיאִים מְסָרוּהָ לְאַנְשֵׁ

התורה שבעל פה עברה אלינו מדור לדור בהשתלשלות מדהימה 
של דורות שלמים.

אחד מעיקרי היהדות היא, שיחד עם התורה שבכתב, נמסר לנו 
ג"כ את התורה שבעל פה, המפרשת, מבארת ומוסיפה על התורה 

שבכתב. 
"מקרא, משנה, תלמוד, ואגדה, אפילו מה שתלמיד ותיק עתיד 
להורות לפני רבו - כבר נאמר למשה בסיני" )ירושלמי פאה פ"ד(

 "כי דבר ה' בזה- ...ואפילו אמר: כל התורה כולה מן השמים, חוץ 
 מדקדוק זה, מקל וחומר זה, מגזירה שווה זו - זה הוא "כי דבר ה' בזה" 

)סנהדרין צט(

לאחר מתן תורה הכל היה ברור וצלול. כל התורה שבע"פ ניתנה 
למשה בסיני, כל ההלכות היו ערוכות, מובנות ובהירות לחלוטין. 
וכשלמדו בפרשה את האיסור של "אך את שבתותי תשמורו", הם 
ידעו מכך את כל ל"ט המלאכות, האבות עם התולדות, פרטי הדינים 

וכל היוצא מהן להלכה. 
לאחר חורבן בית שני, כשהחלה ירידת הדורות ומחמת ריבוי 



2425 יוצא לאור ע"י ארגון אחינו רח' הקבלן 45 ירושלים טל: 02-5609025 | לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל

לצרכי שידוכים. קרה ששאלו אותי כמה פעמים אם הבחור הזה 
יוכל בהמשך להיות מגיד שיעור בישיבה. 

"אמרתי להם, שזאת שאלה שאני לא יכול לענות עליה. למה? 
כי כל אחד יכול להיות מגיד שיעור, השאלה היא רק כמה הוא 
ישקיע ויתאמץ. כמה הוא ישים לב לכל מילה, כמה יהיה אכפת 

לו מהירידה לעומק הפשט לאמיתה של תורה. 
"כי ההקפדה על אמיתה של תורה, היא היא המפתח להצלחה. 
זכיתי לשמוע זאת מפה קדשו של מרן החזון איש שהיה משביח 

את ה"ישרות בלימוד". 
15 בערך. הוא  "פעם נכנסתי אל החזון איש זצ"ל, בהיותי כבן 
היה מקרב אותי בכל עת מצוא, בגלל אבא שלי זצ"ל, ולכן אמר לי 
שאני אגיד לו משהו בלימוד. אמרתי משהו בסוגיה של 'סתם נדרים 
להחמיר', וכמובן שהוא ענה לי במאור פנים ודיבר איתי במאור 
פנים בסוגיה שבה פתחתי. לאחר מכן שאל אותי איפה אני לומד, 
אמרתי לו שבישיבת חברון, אצל המגיד שיעור הגאון רבי אברהם 

פרבשטיין, שהחזון איש הכיר אותו מבני ברק. 
"או אז פתח מרן החזון איש ודיבר בשבחה של ישיבת חברון 
ובשבחו של הרב פרבשטיין. מה הוא שיבח יותר מכל? את ה'ישרות 

בלימוד'. זה היה נושא שפעמים רבות הוא דיבר איתי עליו, ה'ישרות 
בלימוד', וגם באותה שיחה אמר לי שרבי אברהם פרבשטיין הוא 
מיוחד מאוד בעניין הזה ובהקפדה על לימוד ישר, לאמיתה של תורה: 
"אצל רבי אברהם תוכל לקנות ישרות בלימוד", אמר לי החזון איש. 
"ובאמת יכלו לראות את זה אצל החזון איש עצמו. כמה הוא היה 
מתייגע בלימוד, למרות חולשתו הרבה, כשהיה שוכב באפיסת כוחות 
במיטתו, היה מאמץ את מחשבתו בירידה לחקרן של סוגיות. על 
מה הוא התאמץ? הוא התרכז בחשבון של הסוגיא? בוודאי שלו. 
את החבון היה ידע היטב, מצעירותו. הוא היה מתאמץ להתייגע 
ולהבין עד הסוף בפרטי פרטי, ואיך זה מסתדר עם סוגיות אחרות, 
ולפי כל אחת מהשיטות של הראשונים והאחרונים בסוגיא הזאת 

ובסוגיות האחרות. 
"ומה היתה התוצאה של העמל העצום הזה וההקפדה על הישרות 
בלימוד? קיבלנו חזון איש!! מתנה כל כך מופלאה לעם ישראל כולו. 
"הדברים הללו אומנם נראים לנו מאוד רחוקים, וחלק מהם באמת 
רחוק מאתנו מאוד בהשגות שלנו, אבל כל אחד צריך לשאוף לשם, 
ללמוד מהדרך שבה צעדו רבותינו הגדולים, וללכת בדרכם, וכל 

אחד יכול להיות בעצמו גדול בישראל. כל אחד!!".

<<< המשך מעמוד 23

הצרות ותפוצת ישראל והייתה סכנה שישכחו את ההלכות, כתב 
300 שנה, כתבו  רבינו הקדוש את ששת סדרי המשנה. כעבור כ 
רבינא ורב אשי את הגמרא, ומתוך דיוק ודקדוק בדברי המשנה, 
נלמדו כל פרטי ההלכות וסודרו בגמרא, ובכך הרחיבו את כל מה 
שטמון היה במשניות הקצרות. כלומר, כל שמונת הדפים הראשונים 
בבבא קמא – לא באו אלא להסביר את מה שהתנאים התכוונו 

במשנה אחת בודדת, וכך הלאה. 
 

תנו רבנן: שמונים תלמידים היו לו להלל הזקן, שלשים מהם 
ראויים שתשרה עליהם שכינה כמשה רבינו, ושלשים מהן ראויים 

שתעמוד להם חמה כיהושע בן נון, עשרים בינונים. 
גדול שבכולן - יונתן בן עוזיאל, קטן שבכולן - רבן יוחנן בן זכאי.

 אמרו עליו על רבן יוחנן בן זכאי שלא הניח מקרא ומשנה, תלמוד, 
הלכות ואגדות, דקדוקי תורה ודקדוקי סופרים, קלים וחמורים 
וגזרות שוות, תקופות וגימטריאות, שיחת מלאכי השרת ושיחת 
שדים ושיחת דקלים, משלות כובסין, משלות שועלים, דבר גדול 
ודבר קטן. דבר גדול - מעשה מרכבה, דבר קטן - הוויות דאביי ורבא. 
לקיים מה שנאמר ]משלי ח[ להנחיל אהבי יש ואוצרותיהם אמלא. 
וכי מאחר שקטן שבכולן כך, גדול שבכולן - על אחת כמה וכמה. 
אמרו עליו על יונתן בן עוזיאל, בשעה שיושב ועוסק בתורה - כל 

עוף שפורח עליו מיד נשרף. )סוכה כח.(

כששרפי הקודש רבינו הקדוש וחז"ל, שעוצם קדושתם היא בלתי 
נתפסת, שיש מהם שיכלו להחיות מתים, החליטו על 'עת לעשות 
לד' הפרו תורתך' וכי הגיע הרגע ההיסטורי שחייבים להעלות על 
הכתב את התורה שבע"פ, הם הביטו ברוח קדשם על כל אלפי 
השנים העתידיות שבהם היהודים יעמלו בתורה שבע"פ שתיכתב.

חז"ל הקדושים בעיניהם הצופיות למרחוק חזו, שבמשך אלפי שנות 
הגלות, בתקופות הנוראיות שיעמדו על עם ישראל ובכל הזמנים 
הקשים, גם בעוד אלף או אלפיים שנה מאז שנכתבו הדברים וכן 
בכל תקופה שהיא עד ימינו אנו, כל יהודי יעמול וילמד בדבריהם 

הקדושים, כל יהודי יעמול במילים הקדושות שהם כתבו. 
הם ידעו ברוח קדשם, שבכל הדורות ילמדו את אותה משנה, את 

אותה הגמרא את אותה מילה שנכתבה.
כשחז"ל הקדושים והטהורים עמדו לכתוב את התלמוד הבבלי, 
'תורת האלוקים' שנמסרה מסיני ועברה מדור לדור, כל אות נשקלה 

בדחילו ורחימו, ברוח הקודש. 
כל אות ומילה נשקלה וחושבה בסודות ועומק התורה ובשבעים 

פנים לתורה.
חז"ל הקדושים השקיעו את כל כוחם ומעלתם הנשגבה ברטט 
ובזיע, בקדושה ובטהרה, ברוח הקודש, בסודות וכוונות נשגבות, 
כדי לנפות ולסנן כל אות וכל מילה, כדי שהאותיות והמילים של 

הגמרא הקדושה יהיו מושלמים. 
כך נכתבה הגמרא, וזו היא הגמרא שעומדת על הסטנדר לפנינו.

התבוננות

אם ניגש ללימוד הגמרא ברוח זו, ונבין שאנחנו מחזיקים בידינו 
איגרת ומגילה נפלאה שכתבו קדושי עליון לפני אלפיים שנה, ונכתבה 
בעוצם קדושתם הבלתי נתפסת, בשמותיהם המפורשים והברורים 
של התנאים והאמוראים, תאפוף אותנו התרגשות עצומה וליבנו 
יתמלא ברגש יהודי העולה על גדותיו בכל פעם שנביט בדף הגמרא. 
בכל פעם שנתבונן בהתרגשות עצומה בכל מילה בגמרא, נבין 
איזו משמעות גדולה וקדושה עצומה טמונה בכל אות ומילה 

בגמרא הקדושה.
ואז, כשנעצור ונתבונן, וכשבליבנו וברמ"ח אברינו נרגיש שכל 
מילה ומילה קדושה וטהורה, מלאה סודות וכוונות נשגבות, מדודה 
ושקולה ומדויקת ברמת הדיוק הגבוהה ביותר, בין במשנה ובגמרא, 
וגם בראשונים ובאחרונים, אז נוכל לזכות ולגשת ללימוד הגמרא 

הקדושה. 
ככל שהערכתך תגדל אל התורה בה אתה עוסק, ככל שתיגש אליה 
בכבוד הראוי, כך גם תתחבר ותקנה בה קנייני נעימות ומתיקות. 
כשתצליח להבין את המסרים שהעבירו אליך לפני אלפי שנים, 

תחוש סיפוק עז.
כשנתבונן שוב ושוב, וניגש ללימוד בהרגשה עילאית זו, נזכה 
להבין ולהשכיל לשמוע ללמוד וללמד את כל דברי תלמוד תורתך 

באהבה, ואז גם נזכה ל'והאר עינינו בתורתך'...
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בחור נוסף משתף אותנו: כשאני לומד עם החברותא 
אנחנו לוקחים כל קטע ומבארים כל דבר לפרטי פרטים. 

בכל קושיה ותירוץ אנו מנסים להבין למה היה קשה ולמה 
לתרץ דווקא כך ולא אחרת, וכך מגיעים לבהירות ולטעם 

בלימוד
הדרך שלי ל'גישמאק' | פרק נוסף מהתגובות של קוראי העלון

ההודעות בקו המיוחד של הדרך שלי בגישמאק – לא מפסיקות 
להגיע. לפי הקצב הזה נדמה שמסדרת כתבות קצרה שתכננו עבור 
מדור זה, נאלץ לסיים עם סדרת ספרים רבת כרכים עבותים של 

עצות וטיפים מועילים מניסיונם של מאות הקוראים...
ברור הדבר כי נגענו בנקודה רגישה. הרי כולנו, כל בני התורה 
ובני הישיבה, מחפשים כל ימינו את הטעם המתוק הכמוס בתורה. 
וכשאנו מצליחים לפעמים לגעת באותה עריבות ומתיקות נשגבה 
במהלך הלימוד שלנו, הרי שאין יותר מילים לתאר את העונג 
העילאי שאנו חשים. ואז אנו מבקשים להציע את הטעם המדהים 
הזה לאחרים, לחברים, ולכל מי שהוגה בתורה. שיטעמו – ויראו 

כי טוב. ויותר שום דבר אחר בעולם לא יעניין אותם.
ואפשר להגיע לזה. זה החידוש. אפשר, במאמץ קטן, בהחלטה 
נחושה, אפשר להגיע לזה שוב ושוב ושוב. והדרכים להגיע לזה הן 
רבות, ולכן החשיבות הגדולה לשמוע אתכם ולקבץ את רעיונותיכם 
אל מקום אחד. מי ייתן ונזכה בעצמינו לקחת מכאן כלים לטעום 
באמצעותם מן הטוב המופלא הצפון עבור כל אחד בגמרא הקדושה.

עת לעט

הודעות רבות ניבאו בסגנון אחד, כי דרך מיוחדת להגיע לגישמאק 
היא דרך כתיבת החידושים. כך אומר לנו הבה"ח אהרן שמואליאן 
מבני ברק: כל דבר בלימוד שהבחור מתקשה בו, מומלץ שיעלה את 
קושייתו על הכתב, גם אם לא בצורת סיכום רציני שבו הוא צריך 
לחשוב על כל מילה, אלא פשוט לכתוב את מה שקשה לו. עצם 
הכתיבה – כבר 'תסדר לו את הראש' וכשהדברים מסודרים, והוא 
יודע מה מובן ומה קשה, קודם כל הרבה יותר קל להגיע לתירוץ 

וליישוב העניין, ושנית, זה גם מקנה לו נעימות ושמחה בלימוד.
כך גם אומר לנו הבה"ח ממודיעין עילית שלא השאיר שם: לכתוב 
כל חידוש שמתחדש לו בסוגיא, אפי' קטן. וכן הבה"ח יוסף שקאלו 
שמחדד: כשלומד את הסוגיא היטב, ונתקל בקושיה כלשהי, אפילו 
קטנה, שירשום אותה בצד ואחרי הלימוד יעיין בכל השאלות שכתב 

וירחיב את זה לעומק וכך יגיע להנאה בלימוד.

חזרה

בחור חשוב מספר בשם אחד מהמשגיחים בישיבת שערי שמועות, 
שביקש פעם ממרן הגר"ח קנייבסקי שליט"א עצה על בחור שהיה 
במצוקה נפשית כלשהי. וייעץ לו הגר"ח בשם אביו הסטייפלר, שיחזור 
כל יום על העמוד גמ' 5 או 10 פעמים בהבנה, למשך שלושים יום 

וכך יצליח. )אפי' שלא שאל על הלימוד(, וכך באמת היה.
ואילו בחור חשוב אחר ממודיעין עילית אומר לנו: כל הבעיה היא 
כשלא יודעים איך ללמוד, רעיון שראתי בספר כרם יהושע: ללמוד 
שליש עמוד ולחזור ע"כ בע"פ עם הדינים העולים, אח"כ לחזור 
על כל הדף בע"פ 3-4 פעמים וכך מבינים יותר טוב את הבסיס, 
ורק אז ללמוד את התוספות, באופן כזה מבינים את הכל היטב 

וזוכרים ליותר זמן וזה מביא את החשק ללמוד.
והבה"ח זאב קורן ממליץ: לחזור על אותו דף כמה פעמים עד 

שמגיע לגישמאק גדול.

בהירות

הבה"ח עמוס מהצרי מיבנה אומר לנו: ללמוד בשמחה ולדייק 
בכל מילה ומילה גם ברש"י ותוס'. זה נותן טעם אחר בלימוד. 
בחור חשוב נוסף אומר: ללמוד במתינות ובבהירות ובהתבוננות 
בכל שאלה ותירוץ בגמרא, ואז לסכם, שיהיה לו ברור מה שלומד 

כאילו הוא בא לבית משפט לטעון.
בחור נוסף משתף אותנו: כשאני לומד עם החברותא אנחנו לוקחים 
כל קטע ומבארים כל דבר לפרטי פרטים. בכל קושיה ותירוץ אנו 
מנסים להבין למה היה קשה ולמה לתרץ דווקא כך ולא אחרת, 

וכך מגיעים לבהירות ולטעם בלימוד.
עוד בחור אומר לנו: לדעת מה הגמ' אומרת! לסכם על דף מה 
יוצא לדינא מהגמ' )בלי השקלא וטריא(, ואפי' לפתוח שו"ע, כי גדול 
לימוד שמביא לידי מעשה. )ויהיה לו סיפוק בידיעות ההלכתיות(. 

וכמובן גם חשוב חזרות.
הבה"ח יהודה אלחנן מביתר אומר: העצה היא עריכת שפתיים. 
לקרוא בפה ולהסביר ולפרט את פרטי הדינים, ולא רק עם העיניים 

ולהתחיל אפילו כמה דקות.

סיפוק

אחד הבחורים משאיר לנו: כשלומד מחוץ לסדרי הישיבה גמרא 
כלשהי שרוצה בדרך שלו, כך יהנה גם ממה שלומדים בישיבה. כך 
גם ממליץ לנו בחור אחר בשם המשגיח שלו בישי"ק: ללמוד מה 
שליבו חפץ מחוץ לסדרי הישיבה וזה יתן לו גם ללימוד של הישיבה. 
האברך הר"ר נתי גרינגרד אומר: ללמוד את הגמ' בפשטות וברגע 
שנתפס על משהו בלימוד, שיעיין בו לעומק עם המפרשים ובסוף 
יראה שהם גם מדברים על מה שחשב, וכך ישאב סיפוק מהלימוד 

ויגיע בע"ה לגישמאק.
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הבה"ח שמואל דחבש מרכסים: ע"י שיחשוב ע"כ שהשקעה בלימוד 
זו השקעה לעולמי עד שלא יכול להימחק לעולם, ירגיש כי צובר 

הוא אוצרות והסיפוק הזה יביאו לגישמאק בלימודו.

עצות קצרות

הבה"ח ממודיעין עילית ממליץ: להתחיל ללמוד 5 דקות ברציפות 
בלי שום שאלות ועם תנועות הגוף.

ללמוד עם אדם חשוב שהוא מעריך, מאוד עוזר להנאה בלימוד. 
בחור אחר אומר: ע"י שמכניס בעצמו קדושה, כך יוצא הסיטרא 
אחרא ואז מרגיש מתיקות בתורה, )גם ע"י שמירת העינים וכדו'( 

גורם לרוממות וקדושה.
ללמוד בקול ובמנגינה )במגילה דף ל"ב בתוספות למטה(. 

הבה"ח מאיר זיידא מצפת אומר, שכדי להגיע לגישמאק, צריך 
שיהיה לו את הכלים איך ללמוד.

הבה"ח זאב קורן: שמעתי מהגאון ר' חיים ברמן שליט"א, ללמוד 
בספר נפש החיים במעלות התורה וכך יהיה לו רצון בלימוד וכמובן 

יגיע לגישמאק בלימוד.
הבה"ח אליעזר חשין ב"ב: צריך להתפלל ולכוון באהבה רבה, 

כדי להגיע לגישמאק. 
בשם המשגיח הרב אליהו קלרמן שליט"א: לישון בזמן, כי כשבחור 

עייף הוא לא יכול להשיג גישמאק. 
אחד הבחורים מצטט מספר מסילת ישרים לקראת סוף פרק ז' 
עניני הזריזות: "ותראה שאדם... תנועתו הטבעית תהיה מהירה..." 
ומעיד על עצמו שהזריזות בתנועתו עשתה לו חשק בלימוד התורה, 
ואולי בגלל זה השו"ע פוסק שירוץ לבית הכנסת וזה גורם לו 

הרבה חשק והנאה. 
ועוד עצות: ללמוד ברציפות עם חברותא בעל מידות טובות. 
ללמוד למעשה כשידע דף גמ' טוב ובמיוחד מסכת שלמה, יהיה 
לו טעם בלימוד. לחשוב על היכי תימצי ורעיונות שלא כתובות 

בגמרא. והכי חשוב לבכות לקב"ה ולבקש.

בפרק הבא נמשיך בע"ה להציע את עצותיכם המועילות והמקוריות, 
ובכל הזמן הזה הנכם מוזמנים להמשיך לשגר אלינו את העצות 
מנסיונכם, )ואם אפשר, להתמקד בעיקר בעצה אחת ספציפית 
שעזרה לכם. לא לתת לנו רשימה של עצות ידועות( לתועלת 

ולזיכוי הרבים בע"ה.

רוˆ‰ ל‰ר‚י˘ טעם בלימו„?
י˘ לנו ב˘ור‰ ב˘בילך!

‰˙˜˘ר כבר ‰יום
מו˜„ '‚י˘מ‡˜'

1-800-20-18-17 (‰˘יח‰ חינם)
וי˘וע‰ ˜רוב‰ לבו‡

‰מו˜„ פעיל בימים ‡-‰, בין ‰˘עו˙ 19:30-22:30

ח„˘ ח„˘ ח„˘
מוקד 'גישמאק בלימוד' –

נפתח במיוחד עבורך
צוות אברכים תלמידי חכמים, 

ישתדלו יחד איתך למצוא
את הדרך שגם אתה

תוכל להתענג על נועם צוף
מתיקות התורה הקדושה!

בלימו„

מו˜„
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הדור, אינו קשור כלל למידת הכישרונות, הוא תלוי רק ביגיעה. 
בלי יגיעה אי אפשר לקנות קניין בתורה, אפילו כשיש כישרונות. 
ומאידך כשיש יגיעה יכול כל בחור, בכל מצב שהוא, להגיע לדרגה 

הגבוהה ביותר בלימוד התורה.

מכירו הייתי לשעבר
ועל מקרה אחד כזה יכול אני להעיד בעצמי, אמנם אין הרבה 
מקרים כאלו, מעטים הם בני עלייה שלא ניחנו בשום כישרונות 
ובכל זאת התייגעו בכל כוחם ולא ויתרו עד שזכו להתעלות בתורה, 
אך מכיר אני כמה יחידים ואחד מהם הוא המקרה דלהלן. כאשר 
גילי  למדתי בישיבה קטנה בגיל בר מצוה, למד עמי בחור בן 

שהתקשה מאד בהבנת הלימוד.
זכורני שלקראת בר המצוה שלו התנדבתי להכין יחד עימו את 
הדרשה, ואותו בחור התקשה להבין ולקלוט מאומה, סאיז איהם 
געגאנגען ביטער און שווער, לאחר שניסינו שוב ושוב ללא הצלחה 
יתרה, אמרתי לו בצער שיראה לשנן לפחות את שתי השורות 
הראשונות של הדרשה, ומיד יתחילו החברים לשיר וכך לא ייבוש. 
בסוף אותה שנה הוא הלך לישיבה אחרת, ובמשך שלושים שנה 

לא ראיתיו.
והנה לימים נכנסתי לחנות ספרים ומצאתי חיבור חדש על אחת 
המסכתות הקשות בש"ס, ולא אזכיר את שמו שמא אינו חפץ 
בכך, שני כרכים, חיבור עמוק ביותר, א שטארקער חיבור, בראותי 
את שם המחבר בשער הספר התפלאתי לגלות את שמו של אותו 
בחור, אלא שמיד אמרתי לעצמי שוודאי אין זה אותו בחור, אלא 

שני אנשים בעלי אותו שם, שהרי לא ייתכן שאותו תלמיד שתלמודו 
היה קשה עליו כברזל חיבר חיבור כזה.

לאחר תקופה שוב ראיתי מודעות על תלמיד חכם בשם זה 
שמוסר שיעור בבימ"ד פלוני ועונה לשואליו בדבר הלכה, ועדיין 
ברי היה לי שמדובר בתלמיד חכם אחר שנושא את שמו של אותו 
בחור. רק לאחרונה ביקשתי מיהודי לברר אם אותו תלמיד חכם 
למד בצעירותו באותו מקום בו למדתי, ועד מהרה התברר שאכן 

כן, זהו אותו ילד ולא אחר.
המעשה הזה היה אצלי לדוגמא חזקה ביותר, המחשה חיה, 
לדברים האמורים, לכישרונות אין שום שייכות למידת ההצלחה 
בתורה, יגעת ומצאת תאמין, רק בזכות היגיעה נפתחים שערי 

סייעתא דשמיא בלימוד התורה.
ואכן, אותו בחור היה סמל ודוגמא ליגיעה בלתי מצויה, זוכר אני 
היטב את יגיעתו מאותם הימים. בדרך כלל בחורים אחרי השיעור 
עד שמתיישבים ללמוד חולפים כמה דקות, אבל אצלו לא הייתה 
שום שהייה, הרצון שלו היה מוראדי'ג, מיד לאחר השיעור כהרף 
עין כבר היה יושב במקומו לחזור ולשנן. כל מה שזכה לו הוא 

בזכות היגיעה.
השי"ת יעזור שנזכה להתייגע ולעמול בתורתו, שבחור לא יעשה 
בעצמו חשבון מי אני ומה אני, אינני בעל הכישרון הגדול ביותר, 
כי בכוח היגיעה יכול הוא להיות גדול הדור בדורנו. ה' יעזור שכל 

בחור ישכיל לדעת שבידו להיות ר' עקיבא איגר בדורו". 

 )מתוך שיח"ק לבחורי ישיבת 'מתיבתא דרבי שמעון' – לעלוב, 
פרשת תצוה תשע"ד(

בושות מהתנהגותו.
כשראה בעל הבית ששכנו העני מתחמק ומתחבא ממנו בפנים 
מלאות בושה וכאב מיוסר, החליט לעקור את מקום מגוריו מאותה 
עיר! הוא מכר את כל עסקיו ואף את הלול הגדול, ועבר עם כל בני 

משפחתו למדינה אחרת רחוקה משם.
והנה לא חלפה לה שנה תמימה מאותו סיפור, ומלחמת העולם 
השניה פרצה במלוא עוזה, ואותה עיר שהיתה קרובה אל הגבול 

היתה תיכף למאכולת אש. מכל יהודי העיר לא נשאר אף אחד 
בשואה האיומה! כמו גם לול התרנגולים שכלה כולו עד התרנגול 
האחרון… ואילו זה האיש עם משפחתו שעקר משם ממש לפני 
המלחמה, כדי שלא לגרום צער ובושת לשכנו הקרוב, היתה לו 
נפשו ונפש משפחתו לפליטה! הם עלו כולם לארץ הקודש, והקימו 

משפחות מפוארות דורות ישרים מבורכים.

כאשר שאל אותו בחור צעיר בימים המקודשים של ירח אלול, 
מה ראוי לקבל על עצמו קבלה טובה לקראת יום הדין – ענה רבי 

זונדל: "תוסיף קביעות של דקה אחת שלמה בכל סדר לימוד!" 
לפליאתי על קבלה כזו של דקה אחת... הוכיח לי תכף הדבר 
מגמרא ערוכה לפנינו, בסוגיא דחמישה עשר באב )בבא בתרא קכא:( 
"מכאן ואילך, דמוסיף יוסיף, שאינו מוסיף יסיף. מאי יסיף, תני רב 
יוסף תקבריה אמיה". פרש הרשב"ם על אתר: "מט"ו באב ואילך 
'דמוסיף' מן הלילה על היום לישנות, 'יוסיף' ימים, כדכתיב 'כי הוא 
חייך' )דברים ל,כ(, וכתיב )משלי ג, ב( 'כי אורך ימים ושנות חיים 
]ושלום[ יוסיפו לך'. שמתוך שהלילות מאריכין והימים מתקצרין, 

צריך לעסוק בלימודו גם בלילה" ע"כ. 
והנה – עורך רבי זונדל בגאונותו את חשבון הזמן ויוקרתו – כמה 

האריך הלילה הראשון שאחר ט"ו באב יותר מזה שלפניו? – בדקה 
אחת בלבד! ועל כך כבר אמרו חכמים "תקבריה אימיה", הרי מוכח 

לפנינו גודל חשיבות של דקה אחת תמימה! 
בנסיעתו לאתרא קדישא מירון ביום ל"ג בעומר, היה טורח את 
כל טרחת הדרכים, כשהוא לומד כל הדרך בלא הפסק בתוך הרכב, 
שלא תהיה הנסיעה כרוכה חלילה בביטול תורה. ומשהגיע למירון 
שהה במקום מספר דקות בודדות, ותכף חזר אל רכב ולתלמודו 
הרצוף עד ירושלים! גם בשנתו האחרונה לא ויתר, והטריח עצמו 
בנסיעה בל"ג בעומר אל התנא האלוקי רבי שמעון בר יוחאי זיע"א. 
צא ולמד עד היכן נצלו גדולי עולם כל רגע ורגע ללימוד התורה,

ועד היכן נמנעו מביטול תורה!
)מתוך ספר "טיב המעשיות" / שמות(
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בדבש. והלומדים בתענוג בלי טורח כפורע חוב, ובורחים מלשמוע 
דברי טרחא, וקוראים להמעיין וטורח שהוא מבולבל, ידעו כמה 

תתבלבל נשמתם בגיהנם, ויהיו נכוים בחופת חבריהם היגעים".
כמו כן הוא דורש מהבן תורה - להכנס לעומק הסוגיא שלומד, 
ולא ללמוד באופן שטחי, וכן לקיים דברי חז"ל "ולא הביישן למד", 
ולא להתפעל משום מניעות, ואפילו מיסורי הגוף. וכלשונו בספרו 
"חפץ ה'" )שבת פח, א(: "מי שלומד בתענוג, ומתעצל ומתרשל 
מלהתבונן בעומק הש"ס, ובפגשו איזה קושיא מדחה אותה בדחיה 
קלה ומקולקלת לבלתי יטרח, או שחושש על כבודו, פן יגע ולא 
יעלה בידו תשובה הגונה ויתבייש, אוי לו ולגופו, שתורתו נעשית 
סם המות ולא תועיל לו. משא"כ ההולך בעצת יצר טוב, מתייגע 
בכל כחו, וחש בראשו יעסוק בתורה ותרפאו - והיא סם חיים. 

דבזה שאינו חס על עצמו, ומתיש כח בהלימוד, הרי מורה שמאמין 
דהתורה תרפאהו, משא"כ הנמנע מטירחא וחס על עצמו, הרי 
שאינו מאמין בדברי חז"ל - שהתורה מרפאת, ולכן נעשית כסמא 
דמותא, ומתשת כחו. ובכן ידע הלומד כי לא עליו המלאכה לגמור, 
ויבדוק עד מקום שידו מגעת. ואי יש תלמיד חכם מעיין יותר ממנו 
בפלפול וסברא, ילך ללמוד ממנו עומק הש"ס, ותבוא עליו ברכה".
וצריך כל בחור הלומד בישיבה לחזור ולשנן את אלו הדברים, 
ולהתחזק בכל כוחו לעסוק בתורה בכל עת, ובפרט בימי השובבי"ם, 
כאשר ראינו שהיגע בתורה מכפר בזה על כל עוונותיו יותר מהמסגף 
את עצמו בכל מיני סיגופים ותעניות, ובכוחו לעלות בדרגות הקדושה 
עד שיהא צדיק כמשה רבינו ע"ה, ולא ייכווה בחופת חבריו, ויזכה 

לחכמת התורה ולסייעתא דשמיא בכל ענייניו. 

הגון לצדקה - האדם הזה הגיע שוב במלבושים אחרים וסיפר 
סיפור אחר לגמרי שהוא צריך צדקה לצורך מטרה אחרת לגמרי - 
בשבוע שעבר היה זה חתונה, ועכשיו זה בר מצוה וכו' וכו'. הגבאים 
שהבחינו בתרמית, התרגזו מאוד על חוצפתו של היהודי, אמנם 
כמובן לא יכלו לעשות שום דבר נגד רצון הרבי, והרבי נתן לו שוב 
סכום הגון בלא שום סימן שהוא יודע שהוא מרמה אותו ושהוא 

כבר היה אצלו בשבוע שלפני זה.
לאחר שיצא האדם הזה מבית הרבי, ניגש אחד המקורבים ושאל 
את הרבי "האם אין הרבי זוכר את האדם הזה שכבר היה כאן לפני 

שבוע וקיבל סכום הגון?? אמר לו הרבי "בודאי שהנני זוכר, והלא 
אין מאז שהיה כאן יותר משבוע, ומה חשבתם שאינני זוכר שכבר 
היה כאן?!" ושאלו הגבאים בתמהון "א"כ למה נתן לו הרבי שוב 
סכום הגון?" והשיב הרבי "הלא עצם הדבר שהוא יכול לבוא לכאן, 
ואני יכול לתת לו הרגשה טובה כאילו שאיני מכירו וכאילו שלא 
עליתי על הרמאות שעשה לי, זה גופא הוא חסד גדול, שבזה הוא 
חושב לעצמו שהצליח להערים עלי ולצאת מכאן עם עוד כסף"...
)מתוך 'נועם שיח' בהוצאת מכון אפריון לשלמה(

פיקודיך )מצוה ל"ו אות ה' בהג"ה( שאם מכבדים אדם בכיבוד, אזי 
לעשות ענין מכל הכיבוד כן לקבלו או לסרב זה גרוע מכל, בהיותו 
עושה עניין וסיפור שלם מן הדבר והוא הכבוד הגדול ביותר, והוא 
הרי שונא את הכבוד.. וע"כ יקבל הכבוד מיד ללא סירוב, )ואני 
בעמדי מן הצד ונשכתי ציפרני והוא חזר על הפזמון עם כל הרוגע 
והאמת( כי לא יכול לסבול זאת, לעשות ענין מן הכבוד המדומה 

ואמר זאת עם כל האמת.

ומלבשתו ענווה
וכן היה עובדא שנה אחת בזמן שהותו בשוויץ, והרה"ק ר' יענקל'ע 
מפשעווארסק זי"ע ג"כ הגיע לשם, והתאכסן במקום רחוק קצת 
מרבינו זי"ע, ומיד כשנודע זאת לרבינו זצוק"ל הודיע שמגיע לבקרו 
במקומו, ומי שהכיר את הרה"ק ר' יענקל'ע יודע נאמנה שהוא ג"כ 
היה ממין ומזן נדיר זה ושלח להודיע מיד שבשום אופן לא יבוא 
רבינו אליו אלא הוא יבוא ברינה למקום מושבו של רבינו ז"ל, וכך 
התעכב הביקור כמה ימים בדין ודברים שכל אחד אומר שהוא יבוא 
אל השני, עד שבאו לעמק השוה בפתרון שבאמצע הדרך שביניהם 
היה בית מלון יהודי, והסכימו ביניהם ששניהם יחד יבואו לשם, וכך 
הוה, שנפגשו שני צדיקים אלו, וכידוע אהב רבינו זצ"ל והיה מתענג 
ב"צאנז'ער מעשיות" שהם היו לחם חוקו, ואצל ר' יענקעל'ע, צאנזער 
מעשיות הרי לא היה חסר לו והתחיל לספר בנועם שיחו כמה וכמה 
סיפורים )ששניים מהם אני זוכר עדיין( ובתוך כך פנה לרבינו, בתנועה, 
כלומר יאמר רבינו גם הוא את דברו, ואת אשר בפיו, ורבינו היה לו 

תמיד בהזדמנויות כאלו מענה בפיו, על אשר שמע בילדותו ממגיד 
אחד שהיה בעירם, שאמר על הכתוב )ויקרא י, כ( וישמע משה וייטב 
בעיניו, שמשה רבינו היה רגיל כל היום לדבר ולדבר לאחרים והנה פעם 
אחת שאהרן דיבר ושמע משה, מיד וישמע משה וייטב בעיניו, שראה 
שטוב גם לשמוע, כך אמר לו רבינו, אזי ענה ר' ינקעל'ע לעומתו, אני 
כבר יודע טעם סירובכם, שהגמ' במגילה אומרת )י"ח ע"א( שמילה 

בסלע ושתיקה בתרי, ואתם יצאתם ברווח על העליונה..
והיה מחזה נפלא לראות ב' ענקים אלו, עם כל הביטול והשפלות, 
ונמיכות רוח, ואכן כי שרית עם אלוקים ועם אנשים ותוכל, והוא 
עבודה גדולה מאוד לפנות ליבו ולקדש ולטהר מחשבתו ורעיוניו 
מכל הקטנות וההבל וחשבונות מגושמים ומנוערים מן השכל הישר, 
לעשות כך ולעשות כך מהשפעתו האווילית של השני, והסביבה, 
וזה היה אצל רבינו זצוק"ל תורה שלמה, ויום יום ממש היה משנן 
ומשלש לשנן ולדבר ולפרט גנות הדבר הזה, והיה יכול להמחיש 
כ"כ כמה בזוי ומושפל ופחות ערך נהיה אדם זה במהותו כשעושה 
פעולה או מעשה כל דהו רק בגלל השני שצופה בו וכו' כי שרית 

עם אלוקים "ועם אנשים ותוכל".
והוא נקודה אחת שראיתי לנכון לשננה וללמדה את בני ישראל, 
שהנה עומדים אנו כבר לאחר עשרים שנה לרבינו ז"ל ונראה כנושא 
שאינו נהוג בזמננו, ומי שמחפש באמת ללכת בדרך הישר והאמת 
ידע שאף אחד אינו נפטר מזה, מה ה' דורש ממך והצנע לכת עם ה' 
אלקיך, וצריכים לעסוק בזה ולתור אחר עצות בזה, ולידע ולהודיע 

כי לך ה' הגדולה והגבורה וכו'.
)'זכרון משולם'(
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תשובות לגיליון שעבר
במדרש חזית על שיר השירים )פ"ו ס"ט( על הפסוק ששים המה 
מלכות, מבואר שאלו הם ששים מסכתות של הלכות, וכן הוא 
בתנחומא )פרשת קורח סימן י"ב(,ף וכן כתב בהקדמה לספר החינוך.

אמנם כשנחשב את כל המסכתות של ששה סדרי משנה שבידינו 
נמצא שיש ס"ג מסכתות, וצריך עיון

הבחה"ח אפרים רוטנברג, אמוץ מהצרי, מרדכי מנחם מנדל 
שפירא, אברהם צבי טרויבע, מרדכי אליהו סלוטש, שמעון קליין, 
דוד יואל ויינפעלד, מאיר אהרון סממה, אהרון ספייערט, יוסף חיים 
כהן, שמואל אליעזר קהת, פנחס מנדלסון, שאול פיוטינקה ועוד, 
הביאו את דעת הרמב"ם בהקדמה לפה"מ )הובא בחת"ס תשובה 
ס"ד, וכן שו"ת יהודה יעלה להגר"י אסאד.( וכן הוא ג"כ פשטות 
דעת התוס' שג' הבבות, קמא, מציעא ובתרא, כולם חדא מסכתא 
הם, ובר"מ הוסיף דגם אבות אינה נחשבת שאינו כוללת הלכות. 

וא"כ הוו ששים מסכתות.

הבחה"ח דוד יוד, אהרון שרוור, לב הארי הירשפרונס, שמחה 
גילקרוב, אהרון בוקובזה ועוד, הביאו בשם החיד"א )הביאו השדה 
חמד ועוד( שג' בבות אחד הם וכן מעשרות ומע"ש חדא מסכתא היא.

בדומה לזה הביא הבחה"ח נח צבי מרקוביץ, אבהרם זכאי, אשי 
דויטש, אליעזר קיפניס, אריאל דוד יצחק אליהו, ישראל מאיר 
אליהו ועוד, דמסכת אבות אינה משנה, שהיא רק דברי מוסר ואין 

בה הלכה.

הבחה"ח משה ברונר כתב שאפשר דמחשבים גם המלים "שישים 

המה מלאכות" שהם ג' מילים וס"ה שישים ושלשה. הבחה"ח 
ישראל מימון רצא לחדש דששים לאו דווקא, וכמו דאיתא גבי 
מלקויות "ארבעים יכנו לא יוסיף" ובפשטות הכוונה לשלושים 

ותשעה וא"כ ה"נ כאן. 

הבחה"ח רפאל שלמה דוד היא לפרש עפ דברי הגרמ"מ שכתב 
שהכוונה רק שלא פחות אבל אין הקפדה על יותר. 

הבה"ח עקיבא עגמי כתב, דאפשר דששים קאי רק על הכללים 
ולא על כל המסכתות וכדמשמע קצת מהקדמת המנח"ח. ובשם 
הגר"א מטו דששים מסכתות יסודן באיסור דאורייתא והשלשה 

הנוספים יסודם באיסור דרבנן וע"כ לא נחשבו.

ישר כח לכל הכותבים כמו"כ נשלחו תשובות רבות נוספות 
למערכת, אנו מתנצלים בפני אלו שתשובותיהם לא הספיקו להיכנס 

לגליון זה ואי"ה עוד חזון למועד לפרסמם... 

כמו"כ במקרה ומתקבלות תשובות אחרי המועד השולחים 
נכנסים להגרלה הבאה. 

 בהגרלה על ספרי קודש 
בהוצאת דרשו זכו:

 הבחה"ח אברהם זכאי בני ברק, 
שמעון קליין ירושלים

הקושיה החודש נשלחה ע"י הבחור מאיר דביר נ"י, ניתן לשלוח 
שאלות למערכת, השאלות המובחרות יתפרסמו במדור זה

במסכת מדות )פ"א מ"ב( איתא "איש הר הבית היה מחזר על כל משמר 
ומשמר ואבוקות דולקין לפניו וכל משמר שאינו עומד, אומר לו איש הר 
הבית שלום עליך, נכר שהוא ישן חובטו במקלו ורשות היה לו לשרוף את 
כסותו". ובפי' הרא"ש שם כתב וז"ל: "ואין כאן משום בל תשחית משום 
דהפקר בי"ד היה הפקר" ויש להקשות, ומה בכך שהוא הפקר וכי אין 

איסור בל תשחית בדבר הפקר, וצריך עיון

תשובות והערות יש לשלוח לפקס שמספרו: 077-555-8983 | יש לציין בכתב ברור את שם השולח, כתובת ומספר טלפון. 

צריך עיון
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 העלון מופץ לזיכוי הרבים, אנא הימנעו מקריאה בשעת התפילה וקריאת התורה 

שלום לך מוישי 
ראשית כל אני שמח לשמוע שאתה בחור צמא דעת שאוהב ללמוד 
דברים חדשים. הסקרנות היא היסוד הראשון במעלה לאדם שרוצה 
להיות חכם. כדי לקנות חכמה, עלינו קודם לחפוץ בה ולהעריך אותה 
כרואי, ורק לאחר מכן נוכל לקנות אותה ולנצור אותה בזיכרוננו. 
עם זאת, לימוד התורה נועד לא רק לספק את יצר הסקרנות שלך 
או של כל אחד אחר. התורה הקדושה היא המזון הרוחני לנפש 
האדם, והיא מאוחדת ומתאחדת בשמו של הקב"ה כידוע שקודשא 

בריך הוא ואורייתא וישראל חד הם. 
ככל שתרבה להחדיר בלבך את ההבנה הזאת שהתורה היא 
הקשר שלנו עם הקב"ה, ושהלומד תורה הרי הוא ממלא את עצמו 
בחכמתו של הקב"ה, ייקל עליך להתמיד בלימוד שכאמור אינו 

כמו צבירת ידע בעלמא. 
עד שתגיע למדרגה האמורה, אייעץ לך כמה עצות שיסייעו לך 

לקנות קניין של התמדה בלימוד התורה. 

מובא בשם החזון איש, שאמר שאינו דומה לימוד של שעה רצופה 
ללימוד של 60 דקות בודדות, ואינו דומה לימוד של שעתיים רצופות 
ללימוד של שתי שעות כל אחת בפני עצמה, וכן על זה הדרך, ככל 
שהלימוד נעשה ברציפות גדולה יותר, כך גם גדלה מעלתו לאין 
ערוך, ודבריו כיוונו לא רק למעלת הלימוד בפן הגבוה שלו, אלא 
גם במובן הפשוט ביותר – ביכולת ההבנה וההנאה מהלימוד עצמו. 
טבע האדם הוא שכל אחד צריך לנוח מעבודתו המפרכת. הפועל 
המעדר בשדה יניח לרגע את המעדר מידו וינוח מעט כדי לאגור 
כוחות חדשים לעבודתו. נהג האוטובוס נח מעט לאחר שהוא מסיים 
מסלול, לפני שיצא למסלול נוסף, וגם מנקה הרחובות עוצר מדי 

פעם, נח מעט ושב לעבודתו במרץ. 
אולם בדבר של הנאה, אנחנו לא רואים שאנשים נעצרים כדי 
לנוח. ראית פעם אדם שעוצר בצד הדרך בעיצומו של שיט אתגרי 
בכינרת? השמעת על אדם שעוצר לנוח מקריאתו של ספר מתח? 
ככל שתהנה יותר מהלימוד, כך תצטרך פחות לעצור ולנוח ממנו. 
וזאת יש לדעת, כל בחור מסוגל וצריך ליהנות מלימוד התורה. 
התורה הקדושה, כך כתוב בפסוקים רבים מספור, מתוקה היא 

ללומד, וערבה היא לו. 
אז למה אנחנו לא מרגישים הנאה בלימוד? 

יודעים איך ללמוד. אנחנו  בדרך כלל זה קורה כי אנחנו לא 
משקיעים את הכוחות בצורה הלא נכונה, וכך מאבדים את הטעם 
בלימוד עצמו, כמו אדם שיבקש ליהנות מפרוסת לחם מרוחה 

בריבה, ויטבל אותה במי מלח... 
בימים אלו נפתחה שלוחה חדשה של 'מוקד הישיבה', המוקדשת 
בדיוק לנושא הזה. היא מאוישת על ידי אנשי חינוך בעלי ניסיון 
בתחום, שיכולים לסייע לכל בחור באשר הוא, ליהנות יותר מלימוד 
התורה. אני מציע לך לנסות להתקשר פעם או פעמיים, ולקבל 

כלים שיסייעו לך למוד בצורה טובה יותר בעז"ה. 
אבל אתן לך עצה פשוטה שתוכל בוודאי לסייע לך והיא 'ההתבוננות'. 
אם תתייחס לכל שורה בגמרא בהתבוננות ובהבנה שזה לא סתם 
משהו שקוראים אלא שכל אות וכל מילה היא 'קודש קדשים' 
תוכל להתחבר לגמרא ולהרגיש את מתיקות התורה. נכון אמנם 
שזה לא מגיע בדקה אחת אך ככל שתשקיע עוד ועוד בהתבוננות 
בכל מיחה שכתובה תגלה את האוצרות הנמצאים בגמרא הקדושה, 

ומהר מאוד תצליח לשקוע בים התלמוד. 

לכבוד מערכת 'מעלה מעלה'

שלום רב

קשה לי מאוד עם הלימוד הרצוף במהלך הסדרים. 

אני בחור צמא דעת, אני אוהב ללמוד דברים חדשים, 

אבל הצורך הזה לשבת ברצף מספר שעות בבוקר 

ולאחר מכן מספר שעות אחר הצהרים, וללמוד ללא 

הפוגה קשה לי מאוד. 

אשמח אם תייעצו לי כיצד אוכל להקל על עצמי את 

העמידה באתגר הגדול הזה. 

מוישי 

שאלות, תהיות ולבטים מחיי הישיבה
אשר שאלת

מרגיש לבד? 
אנחנו נקשיב לך!

חסידישע יונגעלייט
ישוחחו עמך מידי ערב בין השעות 7:30-10:30 בערב

1800-20-20-18 או בטל' 073-7078388
* השיחה חינם


